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Η Ελλάδα της
απλησίαστης

στέγασης

Politically Incorrect 

ΣΕΛ. 6

Mε την υπογραφή
του Νίκου Καραμανλή, 
εκδότη της «Political» 

Η Aegean κόβει δρομολόγια
και η Sky Express είναι 

στις χειρότερες αεροπορικές
του κόσμου - O νέος φλογερός

έρωτας κόρης γνωστής 
πολιτικής οικογένειας 

- Ο εφοπλιστής 
και τα 3 εκατομμύρια 

στις μονές 
του Αγίου Όρους

Γράφουν

ΘΑΝAΣΗΣ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ

ΚΑΤΕΡΙΝΑ ΦΡΑΓΚΑΚΗ 
Servicers: Ποιες καταχρηστικές 
πρακτικές ακολουθούν 
- Πώς μπορούν να δικαιωθούν οι οφειλέτες 

ΣΕΛ. 21-22

ΛΑΤΙΝΟΠΟΥΛΟΥ-ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ-
ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ
(Η χυδαιότητα και 
οι εκδοχές αντιμετώπισής της)

π. ΗΛΙΑΣ ΜΑΚΟΣ
Το βλέμμα ψηλά και όχι
στη λάσπη και στον βούρκο!

Υπουργός Υγείας

«Πρώτη φορά προϋπολογισμός του ΕΣΥ στα 3 δισ.,
δηλαδή 100% πάνω από την εποχή του ΣΥΡΙΖΑ»

ΣΕΛ. 14-15

ΑΠΟΚΛΕΙΣΤΙΚΗ
ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ

ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ 

ΣΥΡΙΖΑ - ΠΑΣΟΚ

Άρχισαν 
το… ταγκό

της προσέγγισης

Πρεμιέρα με μηνύματα
και εντολές Μητσοτάκη 
για τις προτεραιότητες 

της νέας χρονιάς

ΑΠΟΚΛΕΙΣΤΙΚΑ ΣΤΗΝ «ΡΟLITICAL»
Μαρτυρίες-σοκ για τον καθηγητή στον Άλιμο 

που φέρεται να παρενοχλούσε 14χρονη

Ποια «τετ α τετ» τούς φέρνουν 
πιο κοντά στη συμπόρευση

Γιατί ο σύμβουλος Εθνικής Ασφαλείας του πρωθυπουργού 
Θάνος Ντόκος επισκέφτηκε τον φράχτη

Στο κόκκινο η ανησυχία των ειδικών 
- Γιατί ετοιμάζουν νέα αποστολή στα έγκατά τουΣΕΛ. 16

ΣΕΛ. 25

ΣΕΛ. 4

ΣΕΛ. 26-27

SOS ΓΙΑ ΤΟΝ ΚΗΦΙΣΟ ΠΡΩΤΟ ΥΠΟΥΡΓΙΚΟ 
ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΕφιαλτικές εκτιμήσεις για 

τη διάβρωση στο ποτάμι

Τι λένε μαθητές και μαθήτριες για την «περίεργη» συμπεριφορά του 52χρονου

ΚΩΣΤΑΣ ΣΗΜΙΤΗΣ

ΣΕΛ. 13

ΤΙ ΤΡΕΧΕΙ ΣΤΑ ΕΛΛΗΝΟΤΟΥΡΚΙΚΑ ΣΥΝΟΡΑ;

Κινητικότητα
ΜΥΣΤHΡΙΟ
Κινητικότητα
ΜΥΣΤHΡΙΟ

ΣΕΛ. 5

στον   Έβροστον   Έβρο

Με τιμές και συγκίνηση 
το τελευταίο «αντίο»

στον πρώην 
πρωθυπουργό
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ΡOLITICAL 2 ΚΥΡΙΟ ΑΡΘΡΟ

M
πορεί το χλευαστικό (κατά άλλους, χυδαίο) «Κοπελίτσα

μου» με το οποίο ο Ίλον Μασκ απευθύνθηκε στον Τζά-

στιν Τριντό με ποστ του στο Χ να τράβηξε την προσοχή και

να προκάλεσε ποικίλες αντιδράσεις ανά τον κόσμο, πλην όμως η

πολιτική ουσία βρίσκεται στο υπόλοιπο σχόλιο: «Δεν είσαι πια κυ-

βερνήτης (governor) του Καναδά, οπότε δεν έχει σημασία τι λες».

Ως γνωστόν, ο Καναδάς, ως ανεξάρτητο κράτος, διαθέτει πρω-

θυπουργό. Δεν είναι (τουλάχιστον όχι ακόμα…) πολιτεία των ΗΠΑ

για να διαθέτει κυβερνήτη. Προφανώς, αυτή η… λεπτομέρεια δεν

διέλαθε την προσοχή του Αμερικανού μεγιστάνα. Αντιθέτως, ήταν

μια επιτηδευμένη αναφορά με σκοπό να υπηρετήσει το νέο αφή-

γημα Τραμπ περί… προσάρτησης του Καναδά ως 51ης πολιτείας

των ΗΠΑ!

Το «αναθεωρητικό σχέδιο» Τραμπ περιλαμβάνει (μέχρι στιγ-

μής…) προσάρτηση της Γροιλανδίας, έλεγχο της διώρυγας του Πα-

ναμά από τις ΗΠΑ, μέχρι και μετονομασία του Κόλπου του Μεξικού

σε κόλπο της Αμερικής. Η αποκάλυψή του έγινε από τον ίδιο και

ήρθε πριν την ορκωμοσία του στις 20 Ιανουαρίου.

Υποτίθεται ότι τα όσα «ακατάληπτα» είπε ο Τραμπ αιφνιδίασαν

ακόμα και τους στενούς του συνεργάτες. Σοβαρά τώρα; Αλήθεια,

είναι τόσο απασχολημένοι που δεν διαβάζουν τα ποστ του Ίλον

Μασκ; 

Προφανώς, οι Ευρωπαίοι δεν είναι… Αμερικανάκια για να παίρ-

νουν στα σοβαρά τέτοιες διαρροές. Και προτού καν οι θέσεις

Τραμπ λάβουν και χαρακτήρα επίσημων διακηρύξεων, ο γαλλο-

γερμανικός άξονας συνετέθη για να διαμηνύσει, εξ ονόματος όλων

των κρατών-μελών της ΕΕ, ότι τα σύνορα δεν επιτρέπεται να μετα-

κινούνται διά της βίας.

Ποιος όμως μίλησε για χρήση στρατιωτικής δύναμης; Στην πε-

ρίπτωση του Καναδά, ο Τραμπ ήταν ξεκάθαρος. Μίλησε για οικο-

νομική δύναμη. Και επειδή οι ΗΠΑ τη διαθέτουν, θέλει να την αξιο-

ποιήσει. Όχι μόνο έναντι των Καναδών, αλλά και έναντι των Ευρω-

παίων. Αλλά αυτό δεν είναι καινούργιο. Ο νεοεκλεγείς Αμερικανός

πρόεδρος έχει δηλώσει κατ’ επανάληψη πως οι Αμερικανοί φορο-

λογούμενοι δεν θα χρηματοδοτούν μονομερώς τη φιλία και τη

συμμαχία με τους δυτικούς εταίρους. 

Συνεπώς, οι σχέσεις, κυρίως οι οικονομικές/εμπορικές, μεταξύ

ΗΠΑ και δυτικών φίλων/συμμάχων, από τις 20 Ιανουαρίου, μπαί-

νουν σε νέα βάση. Ο Τραμπ ως εκπαιδευμένος dealmaker είναι

αποφασισμένος να ορίσει το πλαίσιο της επικείμενης διαπραγμά-

τευσης δείχνοντας ποιος είναι το αφεντικό -ακόμα και αν αυτό ση-

μαίνει ότι θα τοποθετήσει το πιστόλι πάνω στο τραπέζι.

Από την άλλη, οι εκπαιδευμένοι στην politically correct προσέγ-

γιση Ευρωπαίοι καλούνται να χειραφετηθούν ή απλώς να υποταχ-

θούν. 

Ο κόσμος έχει αλλάξει. Η Ευρώπη παρά τη διαχρονικά γενναι-

όδωρη στάση του «θείου Σαμ» έχει μείνει πίσω σε ανταγωνιστικό-

τητα, με αποτέλεσμα νέοι διεθνείς παίκτες και οικονομικά να την

προσπερνούν και τον «ευρωπαϊκό τρόπο ζωής» να απειλούν. Πριν

από τρία χρόνια, οι Ευρωπαίοι διάβασαν ως «αναθεωρητισμό» της

«ρωσικής αρκούδας» το σοκ από το κλείσιμο της στρόφιγγας του

φθηνού αερίου. Τώρα σοκάρονται που αντιλαμβάνονται ότι η επο-

χή που έκαναν πάρτι με αμερικανικά κόλλυβα παρέρχεται. Στη νέα

εποχή η ανασύνταξη και συνεισφορά τους στην κοινή προσπάθεια

ανάκτησης της επιρροής και της δύναμης που απολάμβανε ο ελεύ-

θερος και δημοκρατικός κόσμος φαντάζει σοκαριστικά ως μονό-

δρομος…

Ιδιοκτησία: POLITICAL PUBLISHING IKE
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ΝΟΜΙΚΟΣ ΣΥΜΒΟΥΛΟΣ: Mαρία Κευγά, Γιώργος Παναγιωτόπουλος

ΕΠΙΣΤΗΜΟΝΙΚΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ / ΑΡΘΡΟΓΡΑΦΟΙ:

Θανάσης Διαμαντόπουλος, Καθηγητής, 

Διεθνών και Ευρωπαϊκών Σπουδών στη Πάντειο

Βασίλης Κορκίδης, Πρόεδρος ΕΒΕΠ

Νότης Μαριάς, Καθηγητής Θεσμών Ε.Ε. Πανεπιστημίου Κρήτης 

(πρώην ευρωβουλευτής)

Θανάσης Παπαμιχαήλ, Επικοινωνιολόγος

Μιχάλης Μάρκου, MBA Διευθυντικό στέλεχος-σύμβουλος 

Επιχειρήσεων & καθηγητής Διοίκησης Επιχειρήσεων/ Marketing

Δρ Αντώνης Στ. Στυλιανού, Λέκτορας Νομικής στο Πανεπιστήμιο 

Λευκωσίας, LL.B Law (Bristol), Ph.D in Law - International Law and Human Rights

(Kent), διευθυντής Μονάδας Νομικής Κλινικής Πανεπιστημίου Λευκωσίας

Γράφει ο Πάνος Μαυρίδης 

Ντόναλντ Τραμπ ο dealmaker

Ο νεοεκλεγείς πρόεδρος έχει δηλώσει
κατ’ επανάληψη πως οι Αμερικανοί

φορολογούμενοι δεν θα χρηματοδοτούν
μονομερώς τη φιλία και τη συμμαχία 

με τους δυτικούς εταίρους
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της Κάλιας Αλεξανδρίδου 

Τ
ις πρώτες κινήσεις της κυβέρνησης τη
νέα χρονιά θα καθορίσει το Υπουργικό
Συμβούλιο, που συνεδριάζει σήμερα,

στην πρεμιέρα των κυβερνητικών συνεδριά-
σεων για το 2025. Ο πρωθυπουργός αναμένε-
ται να στείλει τα πρώτα μηνύματα της νέας πε-
ριόδου στους υπουργούς του, αλλά και στους
πολίτες, ιεραρχώντας τις κυβερνητικές προ-
τεραιότητες. Η συνέχιση της θετικής πορείας
της ελληνικής οικονομίας, η ενίσχυση των ει-
σοδημάτων και η περαιτέρω μείωση της
ανεργίας, από τη μία πλευρά, η υλοποίηση
σειράς προγραμμάτων με επίκεντρο το Στε-
γαστικό, όπως το πρόγραμμα «Σπίτι μου 2»
που ξεκινά, καθώς και η συνέχιση των μεταρ-
ρυθμίσεων στους τομείς της υγείας και της
παιδείας, που αφήνουν καθαρό αποτύπωμα
στην καθημερινότητα των πολιτών, βρίσκον-
ται στην κορυφή της κυβερνητικής ατζέντας. 

Θέματα 
Επί τάπητος στην πρώτη συνεδρίαση του

Υπουργικού Συμβουλίου για το νέο έτος θα
τεθούν:

• Παρουσίαση από τον υπουργό Εθνικής
Οικονομίας και Οικονομικών Κωστή Χατζη-
δάκη του νομοσχεδίου για την ενίσχυση της
κεφαλαιαγοράς.

• Παρουσίαση από τον υπουργό Εσωτερι-
κών Θοδωρή Λιβάνιου του νομοσχεδίου για
την αποτελεσματικότερη απονομή της πει-
θαρχικής δικαιοσύνης και την ενίσχυση της
εξωστρέφειας του Δημοσίου.

• Παρουσίαση από τον υπουργό Υποδομών
και Μεταφορών Χρήστο Σταϊκούρα ερανιστι-
κού νομοσχεδίου του υπουργείου.

• Εισήγηση από τον υπουργό Υποδομών
και Μεταφορών Χρήστο Σταϊκούρα σχετικά
με τη δημοπράτηση έργου σύνδεσης της Δυ-
τικής Περιφερειακής Λεωφόρου Αιγάλεω με
την Εθνική Οδό Αθηνών-Κορίνθου, ανισόπε-
δων κόμβων Σκαραμαγκά, Σχιστού και Ναυ-
πηγείων.

• Ενημέρωση από τον υπουργό Εθνικής Οι-
κονομίας και Οικονομικών Κωστή Χατζηδάκη
για το Πρόγραμμα Δανεισμού και Διαχείρι-
σης του Δημοσίου Χρέους.

• Εισήγηση από τον υπουργό αναπληρωτή
Εθνικής Οικονομίας και Οικονομικών Νίκο
Παπαθανάση σχετικά με τη συμμετοχή της
Ελληνικής Δημοκρατίας στην αύξηση του με-
τοχικού κεφαλαίου της Ευρωπαϊκής Τράπε-
ζας Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης.

Εθνική στρατηγική 
Στο τελευταίο Υπουργικό Συμβούλιο, ο

υπουργός Επικρατείας Άκης Σκέρτσος πα-
ρουσίασε το ενοποιημένο κυβερνητικό σχέ-
διο για το 2025, που δίνει έμφαση σε τομείς
όπου οι πολίτες ζητούν και αναμένουν απο-
τελέσματα. Πρόκειται για την εθνική στρατη-

γική στέγασης, με στόχο την αύξηση της
πρόσβασης σε οικονομικά προσιτή και ποι-
οτική στέγαση, ιδιαίτερα για νέους και οικο-
γένειες με παιδιά, καθώς και την ενίσχυση
της διαθεσιμότητας κοινωνικών κατοικιών
για ευάλωτες ομάδες, το νέο εκπαιδευτικό
μοντέλο, με την εισαγωγή του διεθνούς απο-
λυτηρίου σε πιλοτική βάση και την υποβολή
του σχετικού νομοσχεδίου εντός του πρώ-
του τετραμήνου του 2025, το εθνικό σχέδιο
για τα δικαιώματα ατόμων με αναπηρία
(2024-2030), που επικεντρώνεται στην προ-
σβασιμότητα και στην καθιέρωση της κάρ-
τας αναπηρίας, την αναβάθμιση των νοσο-
κομειακών υποδομών, με ανακαίνιση και
εκσυγχρονισμό του Εθνικού Συστήματος
Υγείας και έμφαση στις κρίσιμες υποδομές.
Σειρά πολιτικών και δράσεων αναμένεται σε
αυτό το πλαίσιο να ξεδιπλωθούν τους επό-
μενους μήνες, με στόχο να υπάρξουν αποτε-
λέσματα, ορατά στους πολίτες.

Διπλωματική ατζέντα 
Την ίδια ώρα, ο πρωθυπουργός διατηρεί

σε κύρια προτεραιότητα τη διπλωματική
ατζέντα της κυβέρνησης, συνεχίζοντας το

μπαράζ επαφών με τις χώρες της Μέσης
Ανατολής και της Ανατολικής Μεσογείου.
Μετά το Κάιρο, όπου πραγματοποιήθηκε η
τριμερής Σύνοδος Κορυφής με την Αίγυπτο
και την Κύπρο, ο Κυριάκος Μητσοτάκης
αναμένεται να βρεθεί τη Δευτέρα στη Σαου-
δική Αραβία για το Ανώτατο Συμβούλιο Συ-
νεργασίας των δύο χωρών. 

Οι εξελίξεις στη Συρία και ο ρόλος που η
Τουρκία επιδιώκει να αναλάβει, διεισδύοντας
στην περιοχή της Μέσης Ανατολής μέσω της
Συρίας και προειδοποιώντας ακόμη και με τη
σύναψη μνημονίου στα πρότυπα του τουρκο-
λιβυκού, προβληματίζουν και κινητοποιούν
την Αθήνα. Ως μήνυμα προς την Άγκυρα, άλ-
λωστε, ερμηνεύτηκε και η κοινή δέσμευση
για «προώθηση της ειρήνης, της σταθερότη-
τας στη Μεσόγειο, στη Μέση Ανατολή και στη
Βόρεια Αφρική», που ανέλαβαν οι κύριοι Μη-
τσοτάκης, Αλ Σίσι και Χριστοδουλίδης κατά
την τριμερή συνάντησή τους. Ιδιαίτερα ση-
μαντική θεωρείται από την κυβέρνηση και η
συνεργασία Ελλάδας-Σαουδικής Αραβίας,
τόσο στον επενδυτικό τομέα, με δεδομένα τα
κεφάλαια, ου θα μπορούσαν να κατευθυν-
θούν για επενδύσεις στη χώρα μας, όσο και

για τους τομείς της στρατιωτικής συνεργα-
σίας, της ενέργειας και της τεχνολογίας. Αυτό
το πλαίσιο συνεργασίας, σε συνδυασμό με
τον ρόλο που η Σαουδική Αραβία κατέχει στις
εξελίξεις στη Μέση Ανατολή, δημιουργεί ένα
κρίσιμο μέγεθος για την Αθήνα.

Συνάντηση με τη Σακελλαροπούλου 
Με την επιστροφή του πρωθυπουργού από

τη Σαουδική Αραβία έχει προγραμματιστεί η
καθιερωμένη συνάντησή του με την Κατερίνα
Σακελλαροπούλου, κατά την οποία, εκτός από
την ενημέρωσή της για όλες τις τελευταίες
εξελίξεις, πληροφορίες θέλουν να την ενημε-
ρώνει και για τις τελικές του αποφάσεις σχε-
τικά με την προεδρική εκλογή. Ο Κυριάκος
Μητσοτάκης έχει προσδιορίσει ο ίδιος την
ανακοίνωση της πρότασής του για το δεύτερο
δεκαπενθήμερο του Ιανουαρίου, με τους συ-
νεργάτες του να δηλώνουν ότι μετά το τέλος
αυτής της συνάντησης κάθε στιγμή είναι πι-
θανή για τις ανακοινώσεις που ο πρωθυπουρ-
γός αναμένεται να κάνει απευθυνόμενος μέ-
σω τηλεοπτικού μηνύματος στους πολίτες. Οι
ζυμώσεις και οι παρασκηνιακές συζητήσεις
«φουντώνουν», όπως και η ονοματολογία,
καθώς αναζητείται το πρόσωπο εκείνο που
θα διασφαλίζει τη συναίνεση, την εθνική ενό-
τητα, αλλά και τη συνοχή της Νέας Δημοκρα-
τίας και θα μπορεί ταυτόχρονα να επιτύχει ευ-
ρεία πλειοψηφία στις κοινοβουλευτικές δια-
δικασίες.

Ο πρωθυπουργός αναμένεται να στείλει τα πρώτα 
μηνύματα της νέας περιόδου στους υπουργούς του,

ιεραρχώντας τις κυβερνητικές προτεραιότητες

Με το πρώτο Υπουργικό πρεμιέρα
του κυβερνητικού έργου 
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Η
επίσκεψη στον Έβρο του συμβού-
λου Εθνικής Ασφάλειας του Κυριά-
κου Μητσοτάκη, Θάνου Ντόκου, ο

οποίος ενημερώθηκε για τα έργα επέκτα-
σης του φράκτη (στους Ψαθάδες), έγινε δε-
κτή με μεγάλη ικανοποίηση από την κοινω-

νία της Θράκης και τους
τοπικούς παράγοντες αλ-
λά και την ηγεσία του
στρατεύματος και των Σω-
μάτων Ασφαλείας.  Σύμ-
φωνα με τα τοπικά ΜΜΕ,

τον Θάνο Ντόκο συνόδευε,
μεταξύ άλλων, ο αστυνομι-

κός διευθυντής Ορεστιάδας Χαράλαμπος
Ελευθεριάδης, ο οποίος τον ενημέρωσε
και τον ξενάγησε στην περιοχή. Η ολοκλή-
ρωση της επέκτασης του φράκτη θεωρείται
βασική και για την ενίσχυση της αποτρεπτι-
κής μας ικανότητας, υπό το πρίσμα μάλιστα
των όσων συνέβησαν στην ελληνοτουρκική
μεθόριο τον Μάρτιο του 2020. 

«Κύρια απειλή για
την ασφάλειά μας»

Ο πρωθυπουργικός σύμβουλος έγραψε
προ μηνών ότι «η αυξανόμενη χρήση υβρι-
δικών μεθόδων από αναθεωρητικά κράτη
και άλλους δρώντες υποχρεώνουν τη χώρα
μας να προσαρμόσει τον σχεδιασμό της και
να αναπτύξει τις απαραίτητες ικανότητες
στο πλαίσιο αυτής της νέας πραγματικότη-
τας». Τόνισε επίσης ότι «η επιδείνωση του
διεθνούς περιβάλλοντος ασφάλειας αντα-
νακλάται και σε περιφερειακό επίπεδο»,
σημειώνοντας ότι «η Ελλάδα γειτνιάζει γε-
ωγραφικά με ένα τόξο υψηλής έντασης,
κρίσεων και συγκρούσεων».

Ο κ. Ντόκος πρόσθεσε μάλιστα ότι «ιδιαί-
τερη μνεία χρειάζεται ασφαλώς να γίνει
στην κύρια υφιστάμενη απειλή για την ελλη-
νική ασφάλεια, την αναθεωρητική πολιτική
της Τουρκίας. Παρά το γεγονός ότι επί του
πεδίου παρατηρείται μια καλοδεχούμενη
ύφεση, δεν υπάρχει καμία ένδειξη ότι έχει
μεταβληθεί επί της ουσίας η στρατηγική της
γειτονικής χώρας, ή ότι έχουν αμβλυνθεί σε
κάποιο αξιοσημείωτο βαθμό οι αναθεωρη-
τικές βλέψεις έναντι της χώρας μας». 

Η συνεχιζόμενη «αυστηροποίηση» της
πολιτικής της κυβέρνησης της Νέας Δημο-
κρατίας στο Μεταναστευτικό, αλλά και η
σχολαστική μέριμνά της -από την πρώτη μέ-
ρα που ανέλαβε τα καθήκοντά της- για την
εθνική άμυνα, δεν περνούν απαρατήρητες. 

Η παρουσία εκεί του στενού συνεργάτη
του πρωθυπουργού στέλνει επίσης μήνυμα
ότι το Μέγαρο Μαξίμου παρακολουθεί εκ
του σύνεγγυς τα θέματα των παραμεθό-
ριων περιοχών, μεριμνώντας για τη θωρά-
κιση των συνόρων μας, σε αντίθεση με ό,τι
συνέβαινε την αλήστου μνήμης περίοδο
2015-2019. 

Προβλήματα με
τους Τούρκους ψαράδες

Μάλιστα, κοιτά με πολλή προσοχή και
«ειδικά» θέματα, όπως αυτό που προκύ-
πτει από τις καταγγελίες των Ελλήνων ψα-
ράδων για την υπεραλίευση εκ μέρους
τουρκικών καϊκιών με απαγορευμένες
στην Ευρωπαϊκή Ένωση πρακτικές. Αυτό
συνιστά βέβαια χρόνιο πρόβλημα και έχει
μειώσει στο ναδίρ τα αποθέματα ψαριών
στην ευρύτερη θαλάσσια περιοχή της Θρά-
κης. Όμως, οι Τούρκοι το τελευταίο διά-
στημα έχουν αποθρασυνθεί· οι δε συνε-
χείς καταγγελίες του προέδρου του Αλιευ-
τικού Συλλόγου Αλεξανδρούπολης Δημή-
τρη Σαρίκα οδήγησαν σε σχετική έρευνα -
που βρίσκεται σε εξέλιξη με τη λήψη κατα-
θέσεων- εκ μέρους του Ναυτοδικείου
Πειραιά. 

Από τον Μάρτιο του 2020, όταν η πατρίδα
μας αντιμετώπισε με αποφασιστικότητα
και επιτυχία την εις βάρος της υβριδική
επίθεση εκ μέρους της Τουρκίας, έχουν
γίνει πολλά. Η μεθοριακή γραμμή θωρακί-
ζεται διαρκώς με σύγχρονα συστήματα,

ενώ από το 2020 έχουν γίνει και προσλή-
ψεις 1.000 και πλέον συνοριοφυλάκων, οι
οποίοι υπηρετούν στην Ανατολική Μακε-
δονία και στη Θράκη. Πρόσφατα μάλιστα
ανακοινώθηκε η πρόσληψη άλλων 150,
που θα τοποθετηθούν στο Νότιο Αιγαίο. Οι
δε μεταναστευτικές ροές είναι πλέον σχε-
δόν μηδενικές, όπως ενημέρωσε τον πε-
ρασμένο Αύγουστο ο υπουργός Προστα-
σίας του Πολίτη Μιχάλης Χρυσοχοΐδης. 

Η εμπέδωση αισθήματος ασφάλειας
στους ακρίτες αποτελεί προτεραιότητα και
οι πολιτικές σε αυτή την κατεύθυνση φαί-
νεται πως αποδίδουν. 

Αναπτυξιακό 
πρόγραμμα στη Θράκη

Η κυβέρνηση δίνει μεγάλη έμφαση στην
ανάπτυξη της Θράκης, με την υιοθέτηση
αναπτυξιακών πολιτικών για την Περιφέ-
ρεια Ανατολικής Μακεδονίας-Θράκης. Η
επανέναρξη το 2024 των δρομολογίων
Αλεξανδρούπολης-Ορμένιου και Αλεξαν-
δρούπολης-Ορεστιάδας αντιμετωπίστηκε
με ικανοποίηση από την επιχειρηματική

κοινότητα του νομού Έβρου και τους ακρί-
τες μας γενικότερα. 

Η πολύ μεγάλης κλίμακας πυρκαγιά στο
δάσος του Εθνικού Πάρκου της Δαδιάς (η
μεγαλύτερη στην Ευρώπη τον 21ο αιώνα,
καθώς κάηκε περίπου το 57% της έκτασης,
ήτοι 1.000.000 στρέμματα) το 2023 είχε
σοβαρές επιπτώσεις στην τοπική οικονο-
μία και οδήγησε σε έναν μαραθώνιο για
την αποκατάσταση της περιβαλλοντικής
καταστροφής. Έχουν ξεκινήσει οι αναδα-
σώσεις για την αποκατάσταση της χλωρί-
δας και της πανίδας, ενώ από τις αρχές του
2024 έχει ενεργοποιηθεί η ψηφιακή πλατ-
φόρμα EvrosMeta. 

Την όλη διαδικασία επιβλέπει ο αρμό-
διος υφυπουργός Κλιματικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας, ο οποίος είναι και
πρόεδρος της Ειδικής Επιτροπής για το
Αναπτυξιακό Πρόγραμμα του Έβρου.
Όπως έχει γράψει χαρακτηριστικά ο Θάνος
Ντόκος, «η ελληνική εθνική ασφάλεια
επηρεάζεται από προκλήσεις και απειλές
“μη παραδοσιακής” μορφής, όπως, πχ, η
κλιματική κρίση και οι φυσικές καταστρο-
φές». Αξίζει εδώ να σημειωθεί, τέλος, το
αίτημα των φορέων του Έβρου για νέα,
σύγχρονη τελωνειακή δομή στο φυλάκιο
των Κήπων (περνούν από εκεί ετησίως
4.000.000 άτομα) και όχι «αναβάθμιση»
που προτάσσεται από κάποιους και αποτε-
λεί μεν μια εύκολη λύση αλλά πιο κοστο-
βόρα και με ημερομηνία λήξης. 

Τι τρέχει στον  Έβρο; 

Γιατί ο σύμβουλος Εθνικής Ασφάλειας του πρωθυπουργού, 
Θάνος Ντόκος, επισκέφθηκε τον ακριτικό νομό - Η ξενάγησή του 

στον φράκτη και το μήνυμα για θωράκιση της χώρας απέναντι 
στις αναθεωρητικές βλέψεις της Τουρκίας

του Νίκου 
Χιδίρογλου 
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Mε την υπογραφή
του Νίκου Καραμανλή, 

εκδότη 
της «Political» 

political.karamanlis@
gmail.com

Σήμερα θα σας βάλω ένα πολύ δυνατό κουίζ

για να σας φτιάξω το πρωινό σας. Πληροφο-

ρούμαι από το γνωστό «πουλί της εξουσίας», το

οποίο με βομβαρδίζει με άγνωστες πληροφο-

ρίες, ότι γιος πρώην υφυπουργού της ΝΔ έχει

συνάψει σχέση με θυγατέρα γνωστής βουλευ-

τού του κόμματος. Μάλιστα, ο γιος υπήρξε στο

παρελθόν και αντιδήμαρχος μεγάλου δήμου

της Αττικής. Η θυγατέρα της μεγάλης πολιτι-

κής οικογένειας ήταν παντρεμένη, αλλά τώρα

έχει χωρίσει και εδώ και μήνες διατηρεί καυτό

ειδύλλιο με τον γιο του πρώην υφυπουργού... 

O νέος φλογερός έρωτας κόρης γνωστής πολιτικής οικογένειας

Ο εφοπλιστής και τα 3 εκατομμύρια
στις μονές του Αγίου Όρους

Από τους φλογερούς έρωτες μεταφέ-

ρομαι στις... ιερές μπίζνες. Εφοπλιστής

που απασχολεί την οικονομική ζωή της

χώρας με τις επιχειρηματικές και προ-

σωπικές του δράσεις... και ο οποίος έχει

πολύ καλές σχέσεις με Ιράν, Τουρκία και

Ρωσία προθυμοποιήθηκε να εξυπηρε-

τήσει τον μεγιστάνα φίλο του από τη Ρω-

σία να βοηθήσει τους αδελφούς του στο

Άγιο Όρος στέλνοντας σε τρεις μόνες από 3 εκατομμύρια ευρώ για έκτακτες

ανάγκες. Αυτά να τα βλέπουν οι Έλληνες λεφτάδες που έχουν καβούρια στις

τσέπες και να παραδειγματίζονται από τους αδελφούς Ρώσους…

Τις μισές μέρες του χρόνου 
εργαζόμαστε για τους φόρους

Μυστήριο πράγμα αυτοί οι φόροι. Όσο τους πληρώνεις, τόσο γεννάνε. Σύμφωνα λοι-

πόν με τη μέτρηση για την «ημέρα ελευθερίας» από τους φόρους, πέρυσι εργαστήκαμε

για το κράτος 179 μέρες, δηλαδή δύο μέρες περισσότερες σε σχέση με το 2023. Όμως, αν

στους υπολογισμούς συμπεριλάβουμε και το έλλειμμα της γενικής κυβέρνησης που βελ-

τιώνεται, τότε οι μέρες εργασίας για το κράτος το 2024 ήταν 182, δηλαδή μία μέρα λιγότε-

ρη σε σχέση με το 2023, γεγονός που δείχνει ότι η συνετή διαχείριση μπορεί να έχει απο-

τελέσματα και για το πορτοφόλι - κι ας είναι μικρά σε αυτήν τη φάση. 

Ο Σμυρλής «βλέπει» Ανατολική Αττική
Μπορεί οι εκλογές να είναι μακριά ακόμη, αλλά τα επιτελεία των

κομμάτων και όσοι επιθυμούν να είναι υποψήφιοι, ας μην κρυβό-

μαστε, προετοιμάζονται πυρετωδώς. Εκτός από την πρώτη τριά-

δα (Παύλος Μαρινάκης, Ειρήνη Αγαπηδάκη, Νίκος Ρωμανός)

που ανακοίνωσε ο Κυριάκος Μητσοτάκης, μαθαίνω ότι και άλλα

κορυφαία στελέχη της ΝΔ ετοιμάζονται για τη μάχη του σταυρού.

Μεταξύ αυτών και ο γενικός διευθυντής της ΝΔ Γιάννης Σμυρλής, ο

οποίος προσανατολίζεται να πολιτευτεί στην Ανατολική Αττική, αφού γνω-

ρίζει αρκετά καλά την περιοχή ως κάτοικος Κάντζας στην Παλλήνη.

Κυρία με «Κ» κεφαλαίο η Δάφνη Σημίτη
Με αφορμή την απώλεια του Κώστα Σημίτη, δεν μπορώ να μην επιση-

μάνω το ήθος της Δάφνης Σημίτη, η οποία όχι μόνο επιστρέφει το

υπηρεσιακό αυτοκίνητο και την ασφάλεια συνοδών που της πα-

ρείχε το κράτος, αλλά αποποιείται και τη σύνταξη του πρώην

πρωθυπουργού. Ομολογουμένως ασύνηθες για τα ελληνικά

δεδομένα. Παράδειγμα προς μίμηση για τον δημόσιο βίο. Επί-

σης, αν δεν με απατά η μνήμη μου, ο Σημίτης όταν ανέλαβε πρω-

θυπουργός αποποιήθηκε τον μισθό του καθηγητή από το πανεπιστή-

μιο. Το καταθέτω και αυτό για την ιστορία… 

Τα SMS που 
έκρυψε ο Στέφανος

Εδώ και εβδομάδες κυκλοφορούσε

η φήμη ότι στο βιβλίο του ο Στέφανος

Κασσελάκης έχει συμπεριλάβει SMS

που λάμβανε ο πρώην πρόεδρος του

ΣΥΡΙΖΑ και δεν συνάδουν με τη δημό-

σια στάση των στελεχών

που του τα έστελναν.

Το περιεχόμενο

όμως διέρρευσε και

οι συνεργάτες του

Στέφανου Κασσελάκη

έμαθαν πως οι Συριζαίοι τον

περίμεναν με τις αγωγές προετοιμα-

σμένες. Κάπως έτσι τα SMS, που δεν

ανήκουν στον ίδιο τον Κασσελάκη,

μαζεύτηκαν από το draft του βιβλίου,

το οποίο θα κυκλοφορήσει μόνο με τις

απαντήσεις τού τότε προέδρου και μια

γενική περιγραφή τού τι του έγραφαν

οι συνομιλητές του.

Το πένθιμο look
της Γιάννας 
στη Μητρόπολη

Αφού πρώτα «σφύριξε» στους φωτο-

γράφους να πάρουν θέση στα σκαλιά

της Μητρόπολης, η wannabe (απελπι-

στικά διαθέσιμη) Πρόεδρος

έκανε την εμφάνισή

της με μίντι στενό

μαντό και μαύρες

γόβες με λουράκι,

βουτηγμένη στη θλί-

ψη για την απώλεια του

Σημίτη, αφού άλλωστε υπήρ-

ξε η πιο ευνοημένη από τη διακυβέρνη-

ση εκείνης της εποχής. Ο πόνος ήταν

ζωγραφισμένος στο πρόσωπο της Γιάν-

νας, η οποία βρήκε την ευκαιρία να παί-

ξει τον εαυτό της σε κάποια σάιτ τώρα

που το όνομά της εξαφανίστηκε από τη

λίστα για την ΠτΔ. Μισό λεπτό να σφουγ-

γίσω τα δάκρυά μου… 

Η Aegean κόβει δρομολόγια 
και η Sky Express είναι στις χειρότερες
αεροπορικές του κόσμου

Και αν η Aegean μαζεύεται και κάνει εκπτώσεις στις υπηρεσίες της, η Sky Express

φροντίζει να ρεζιλεύεται παγκοσμίως. Σύμφω-

να με την AirHelp, που αξιολογεί αεροπορικές

εταιρείες σε τρία βασικά κριτήρια, η Sky Ex-

press κατάφερε να βρεθεί στη λίστα με τις δέκα

χειρότερες εταιρείες του κόσμου! Και πώς να

μην τα καταφέρει όταν βαθμολογείται με μόλις

0,1 (!) για την εξυπηρέτηση πελατών σε περιπτώσεις προβλημάτων. Είναι σαν να σου

λένε «αν πάει κάτι στραβά, δικό σου πρόβλημα». Παρότι οι επιβάτες εκτιμούν την

ακρίβεια και την εμπειρία ταξιδιού, η Sky Express καταποντίστηκε στη συνολική βαθ-

μολογία, δείχνοντας ξεκάθαρα ότι δεν ξέρει πώς να διαχειριστεί κρίσεις. Οι ελληνικές

αεροπορικές, αντί να ανεβάζουν τον πήχη και την ποιότητα των υπηρεσιών τους, δεί-

χνουν να βολεύονται στη μετριότητα ή, ακόμη χειρότερα, στην κακή εξυπηρέτηση. Και

αυτό σε μια εποχή που οι επιβάτες έχουν απαιτήσεις και επιλογές. Η Aegean κόβει

δρομολόγια και η Sky Express κάνει αρνητική διεθνή καριέρα. Εύγε!
Τηλεφωνικοί απατεώνες που δεν παίζονται

Έχουν ξεφύγει πλέον οι απατεώνες που προσπαθούν να «τσιμπήσουν»
τις πληροφορίες των τραπεζικών μας λογαριασμών. Το τελευταίο τεχνο-
λογικό τους επίτευγμα είναι ότι καλούν στο κινητό, αλλά το νούμερο από
το οποίο φαίνεται να παίρνουν είναι το αληθινό της τράπεζας. Αυτό ονο-
μάζεται Caller ID Spoofing, δηλαδή αλλαγή ταυτότητας του αριθμού κλή-
σης και υποκλοπή του πραγματικού αριθμού. Έτσι, νομίζεις ότι μιλάς με
κάποιον που είναι όντως της τράπεζάς σου. Όμως, επειδή υπάρχουν και
υποψιασμένοι πελάτες και πολλές φορές τούς χαλάνε τη δουλειά, οι
αθεόφοβοι ξαναπαίρνουν μετά από λίγο, ισχυρίζονται ότι είναι από την
τράπεζα και εντόπισαν την προσπάθεια ενός απατεώνα που τους τηλεφώνησε κι έτσι,
έχοντας καταφέρει να κερδίσουν την εμπιστοσύνη του πελάτη, προσπαθούν πάλι να
αποσπάσουν στοιχεία. Προσοχή, οι τύποι δεν παίζονται.



Βάζω στο καλεντάρι μου την
20ή Ιανουαρίου, οπότε θα γί-
νει η παρουσίαση του βιβλίου
του Γιάννη Βαλυνάκη, πρώην
υφυπουργού Εξωτερικών και
οικογενειακού φίλου του Κώ-
στα Καραμανλή. Η εκδήλωση

θα πραγματοποιηθεί στο Πολεμικό
Μουσείο στις 18.30 με ομιλητές τον
βουλευτή της ΝΔ Άγγελο Συρίγο,
τον βουλευτή του ΠΑΣΟΚ Μιχάλη
Κατρίνη και τον... πρώην πρωθυ-
πουργό Κώστα Καραμανλή.

Και ο Πέτρος 
με το «όλον ΠΑΣΟΚ»

Στο χθεσινό κατευόδιο του πρώην πρω-
θυπουργού διέκρινα και τον πρώην Συρι-
ζαίο, πρώην ακραιφνή υποστηρικτή Κασσε-
λάκη και σήμερα άστεγο πολιτικά Πέτρο
Παππά (τον μακρυμάλλη). Δεν λέω, καλό
παιδί, με συγκροτημένο δημόσιο λόγο, αλλά
έχει πιάσει στασίδι σε όποια «πράσινη» εκ-
δήλωση βρει. Από κηδεία μέχρι βαφτίσια
και παρουσιάσεις βιβλίων. Σε λίγο θα κυ-
κλοφορεί με τη σημαία του ΠΑΣΟΚ μπας και
τον πάρουν στη Χαριλάου Τρικούπη… 
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Το Airbnb και οι κότες με τα χρυσά αυγά
Να και μια καλή είδηση. Η κυβέρνηση είναι αποφασισμένη να βάλει φρένο στους ξενο-

δόχους της «αρπαχτής». Και αναφέρομαι σε όλους αυτούς που είδαν το Αirbnb σαν την κό-
τα με τα χρυσά αυγά. Άρπαξαν δάνεια στο πι και φι για να πουλάνε από δωμάτια μέχρι απο-
θήκες, πατάρια και υπόγεια… Τώρα όμως με το νέο νομοσχέδιο θα ζοριστούν τα παλικάρια.
Αν δεν έχεις άδεια κύριας χρήσης κατοικίας ή δεν το τακτοποίησες πριν από το 2011, καλη-
νύχτα. Σου λέει το κράτος, θέλεις να νοικιάζεις; Φτιάξε κανονικό σπίτι με φως, αερισμό, πι-
στοποιήσεις και ασφάλεια. Δεν θέλεις; Πλήρωσε πρόστιμα. Απλά πράγματα. 

LOCK

Ποια βουλευτής 
του ΠΑΣΟΚ λιποθύμησε
στην κηδεία του Σημίτη;

Χθες είχαμε και ένα ανησυχητικό περι-
στατικό στη Μητρόπολη. Λιποθύμησε η
βουλευτής του ΠΑΣΟΚ Κατερίνα Σπυριδά-

κη, η οποία βρέθηκε στον
ιερό ναό για να αποτίσει

φόρο τιμής στην κη-
δεία τού πρώην
πρωθυπουργού Κώ-
στα Σημίτη. Σύμφω-

να με πληροφορίες, ο
συνάδελφός της από το

ΠΑΣΟΚ Στέφανος Παρα-
στατίδης, ο οποίος είναι γενικός ιατρός, της
πρόσφερε τις πρώτες βοήθειες. Η βουλευ-
τής Λασιθίου είναι καλά στην υγεία της, δεν
αποχώρησε από την τελετή και, σύμφωνα
με πληροφορίες του «Ράδιο Λασίθι» από το
περιβάλλον της, το τελευταίο διάστημα το
πρόγραμμά της ήταν πολύ επιβαρυμένο, με
συχνές μετακινήσεις και υποχρεώσεις σε
Κρήτη και Αθήνα, κάτι που ίσως να προκά-
λεσε την αυξημένη κούραση.

Ποιος βουλευτής του ΠΑΣΟΚ
πήγε μόνο για... δήλωση 
στην κηδεία του Σημίτη;

Μιλάμε για έναν πολιτικό ογκόλιθο. Πριν
από τις τελευταίες εκλογές παρακαλούσε τη
Νέα Δημοκρατία να τον εντάξει στο ψηφο-
δέλτιο Επικρατείας, αλλά στην Πειραιώς δεν
ψήθηκαν. Τελικά τον υποδέχτηκαν στο ΠΑ-
ΣΟΚ. Οι τοποθετήσεις του στα media είναι
πολλές φορές άστοχες. Χθες στην κηδεία
του Κώστα Σημίτη επί της ουσίας... στήθηκε
για να κάνει μια δήλωση στους δημοσιογρά-
φους χωρίς να του τη ζητήσει κανείς. Δεν μι-
λάμε φυσικά για κάποιον πολύ νέο ή για
πρόσωπο που είναι πολλά χρόνια στο ΠΑ-
ΣΟΚ. Μιλάμε για πρόσωπο που βρήκε πόρτα
και μπήκε. Τον Σημίτη μάλιστα δεν πρέπει να
τον έχει δει ούτε εξ αποστάσεως… 

Ήρθε η ώρα 
των κλασικών
κινητοποιήσεων

Μαθαίνω ότι με πυρετώδεις ρυθ-
μούς προετοιμάζουν κινητοποι-
ήσεις οι αγρότες και οι κτηνοτρό-
φοι της χώρας, οι οποίοι αναμένε-
ται να προχωρήσουν σε πολύμορ-
φες κινητοποιήσεις το δεύτερο δε-
καπενθήμερο του Ιανουαρίου. «Τι
είχες, Γιάννη, τι είχα πάντα», που
λέει και ο σοφός λαός. Όταν δεν
έχουν δουλειά στα χωράφια ρί-
χνουν και καμιά κινητοποίηση, κα-
τεβάζουν τα τρακτέρ, χύνουν τα γά-
λατα, πίνουν κάνα τσίπουρο, ζητούν
επιδοτήσεις και η ζωή συνεχίζεται.
Κλασικά και εικονογραφημένα…
Άσε που θα είναι μεγάλη ευκαιρία
για τους βουλευτές του ΠΑΣΟΚ να
τρέξουν με τις πράσινες σημαίες
για να ανέβουν στα τρακτέρ και να
εκφράσουν τη συμπαράστασή τους!

Ακόμη δεν έχουμε βρει
Πρόεδρο της Δημοκρατίας και
κάποιοι έχουν αρχίσει να προ-
εξοφλούν τον αντικαταστάτη
του Τασούλα στη Βουλή… Στα-
ματήστε, ρε παιδιά, ξεκαρδι-
στήκαμε στα γέλια. Καθίστε
πρώτα να δούμε ποιον θα προ-
τείνει για ΠτΔ και μετά βλέπου-
με για πρόεδρο της Βουλής.

Σ
τη Σαουδική Αραβία αναμένεται να
ταξιδέψει την ερχόμενη εβδομά-
δα, όπως πληροφορούμαι, ο πρω-

θυπουργός. Ειδικότερα, θα βρεθεί στην
αρχαία αραβική πόλη-όαση Αλ Ούλα, στην
επαρχία Μαδίνα, για το Ανώτατο Συμβού-
λιο Συνεργασίας Ελλάδας - Σαουδικής
Αραβίας. Όπως μου μετέφεραν χθες από
το Μέγαρο Μαξίμου, η χώρα που έχει τε-
ράστιο οικονομικό μομέντουμ αυτήν τη

στιγμή έχει μεγάλη επίδραση και στη Συ-
ρία, διεκδικώντας επί της ουσίας ενισχυ-
μένο ρόλο έναντι της Τουρκίας. Η Αθήνα
συνεχίζει το διπλωματικό «μπρα ντε φερ»
μετά την παρουσία του πρωθυπουργού
στην Αίγυπτο, όπου έλαβε μέρος στη 10η
Σύνοδο Ελλάδας-Κύπρου-Αιγύπτου. Όλα
αυτά την ώρα που στη γείτονα προετοιμά-
ζουν ένα νέο -και παράνομο- τουρκοσυ-
ριακό μνημόνιο. 

Στη Σαουδική Αραβία το επόμενο
ταξίδι του πρωθυπουργού
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ΓΙΑ ΝΑ ΞΕΡΕΤΕ…

«Έσταξε μέλι»
η Μελόνι για 
τον Κυριάκο
Μητσοτάκη

Σ
ε έναν απολογισμό της χρονιάς που πέρασε,
αλλά και με το βλέμμα στραμμένο στις προ-
κλήσεις του 2025, η πρωθυπουργός της Ιτα-

λίας Τζόρτζια Μελόνι απάντησε σε ερωτήσεις από
45 διαφορετικά μέσα ενημέρωσης. 

Από τις δηλώσεις της δεν απουσίασε ο Κυριάκος
Μητσοτάκης, καθώς οι δύο ηγέτες κινούνται σε κοι-
νούς δρόμους σε ό,τι αφορά τα ευρωπαϊκά θέματα.
Μίλησε για εξαιρετικές σχέσεις ανάμεσα σε Ιταλία
και Ελλάδα και για δύο χώρες που μοιράζονται τη
γεωστρατηγική ταυτότητα. Αναφορά φυσικά έκανε
και προσωπικά στον Έλληνα πρωθυπουργό, τονί-
ζοντας ότι κάθονται δίπλα στα Ευρωπαϊκά Συμβού-
λια και παίζουν πρωταγωνιστικό ρόλο σε διάφορα
φορμάτ. Αν μη τι άλλο πρόκειται για μια σημαντική
σχέση συνεργασίας που έχει οικοδομήσει ο πρω-
θυπουργός και αναμφίβολα μόνο θετικά μπορεί να
δώσει στην Ελλάδα.

Απόντες τέσσερις πρώην
πρωθυπουργοί και 
ένας πρώην Πρόεδρος 

Κράτησα απουσιο-
λόγιο ποιοι δεν πήγαν
στην κηδεία του Σημί-
τη. Μιλάμε για τέσσε-
ρις πρώην πρωθυ-
πουργούς και έναν
πρώην ΠτΔ. Ο Αντώ-
νης Σαμαράς, ο Κώ-
στας Καραμανλής, ο Αλέξης Τσίπρας, ο Γιώρ-
γος Παπανδρέου και ο Προκόπης Παυλόπου-
λος. Για τον Τζορτζίνο ή Τζέφρεϊ Παπανδρέου,
γνωστό και ως happy traveler, έμαθα ότι είναι
στην Κίνα και δεν μπορούσε να έρθει. 

Αλλαγές στη Γλυφάδα 
Εν αναμονή των νέων
τοποθετήσεων από τον
δήμαρχο Γλυφάδας
Γιώργο Παπανικολάου
είναι όλοι στην παρα-
λιακή πόλη. Και βλέ-
πουν με ενδιαφέρον τη
διαφαινόμενη επι-
στροφή στο σχήμα της
Άννυς Καυκά (που έχει ήδη εμπειρία στην
Πολιτική Προστασία, στην Καθαριότητα και
στην Ανακύκλωση, όπου μάλιστα έχει σα-
ρώσει τα σχετικά βραβεία), του (πρώην κα-
λαθοσφαιριστή) Περικλή Δορκοφίκη, του
Μάριου Κασσέρη και του Δημήτρη Νιτσιό-
πουλου. Όλοι είναι μπαρουτοκαπνισμένοι,
με πολλά ένσημα στην Τοπική Αυτοδιοίκη-
ση. Επίσης, με ενδιαφέρον περιμένουν
πολλοί δημότες τη συμπερίληψη στο νέο
σχήμα και του πολύ δραστήριου Νίκου Λε-
βετσοβίτη.

Ποιος ήταν ο Γιάννης
Αδαμόπουλος;
Έφυγε από τη ζωή πρώιμα, σε ηλικία 62 ετών, ο τέ-
ως πρόεδρος του Δικηγορικού Συλλόγου Αθηνών
Γιάννης Αδαμόπουλος. Η είδηση του θανάτου του
βύθισε στο πένθος τον νομικό κόσμο της χώρας
και όχι μόνο. Γελαστός, πολυγραφότατος και
εξαιρετικός δικηγόρος, ήταν προσωπικός φίλος
και συνομιλητής του Κώστα Καραμανλή. Πολύ
αγαπητός στους συναδέλφους του, βοηθούσε πο-
λύ τους νέους δικηγόρους και τους συμπαραστε-
κόταν, ενώ τους έδινε τα πολύ χρήσιμα βιβλία του.
Θήτευσε σε μια κρίσιμη περίοδο ως πρόεδρος
του ΔΣΑ (2011-2014), υπερασπιζόμενος τα συμ-
φέροντα του κλάδου και για το κύρος και για την
αξιοπρέπειά του. Σε κάθε πρόβλημα, συλλογικό ή
ατομικό, ήταν εκεί για τους συναδέλφους του.
Ήταν μάλιστα ο πρώτος Συνήγορος του Κατανα-
λωτή (2005-2008) και παραιτήθηκε για να θέσει
υποψηφιότητα στον Σύλλογο, παραδίδοντας την
προεδρία της Αρχής στον επιστήθιο φίλο και συ-
νοδοιπόρο του, δικηγόρο Βαγγέλη Ζερβέα. Ο
Γιάννης Αδαμόπουλος διακρίθηκε για το ήθος και
την αποφασιστικότητά του. Η εξόδιος ακολουθία
θα γίνει το Σάββατο, στις 11.00 πμ, στην Αγία Βαρ-
βάρα, στο Παλαιό Φάληρο. 

Αρχίζουν και 
οι κοπές πιτών… 

Από εμάς θα τα μαθαίνετε. Στις 26 Φεβρουαρί-
ου, ημέρα Τετάρτη, θα κόψει την πίτα της η με-
γαλύτερη και πιο δραστήρια τοπική οργάνωση
της Νέας Δημοκρατίας στη χώρα, η ΔΗΜΤΟ Πε-
ριστερίου. Υπόψη ότι εκεί είναι μέλος ο Κυριά-
κος Μητσοτάκης. Το «παρών» στην εκδήλωση,
που θα γίνει στο Δημαρχείο Περιστερίου, θα
δώσει ο υπουργός Παιδείας, Θρησκευμάτων
και Αθλητισμού Κυριάκος Πιερρακάκης. Της
ΔΗΜΤΟ Περιστερίου ηγείται η πολύ αγαπητή
στους κύκλους της κυβερνώσας παράταξης
Βάσω Μπουραζά. Θα είμαστε εκεί. 

Η γνωστοποίηση της απόφασης
του πρωθυπουργού Κυριάκου
Μητσοτάκη να εκφωνήσει επι-
κήδειο στην κηδεία του Κώστα
Σημίτη προκάλεσε ζωηρές συ-
ζητήσεις στο εσωτερικό της
ΝΔ, με κάποιους να την ερμη-
νεύουν ως απάντηση στις πιέ-
σεις που υπάρχουν για στροφή
του κόμματος προς τα δεξιά. Η ερμηνεία, ωστόσο, είναι πολύ πιο
απλή. Ο Κ. Μητσοτάκης έχει αποδείξει πολλές φορές ότι λειτουρ-
γεί θεσμικά. Ο Κώστας Σημίτης υπήρξε πρωθυπουργός της χώ-
ρας επί δύο τετραετίες, κηδεύτηκε με τιμές εν ενεργεία πρωθυ-
πουργού και ο νυν πρωθυπουργός δεν θα μπορούσε να παραστεί
χωρίς να πει ένα ύστατο χαίρε. «Όλα τα άλλα ανήκουν στη σφαίρα
της φαντασίας», λένε στενοί συνομιλητές του κ. Μητσοτάκη, θέ-
λοντας να βάλουν τα πράγματα στη θέση τους.
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Κάθε μέρα φρέσκα κουλούρια. Χθες κυκλοφόρησαν
δύο ακόμα πρόσωπα τα οποία υποτίθεται ότι σκέφτεται ο
Κυριάκος Μητσοτάκης. Πρόκειται για πρώην υπουργούς
του ΠΑΣΟΚ. Ο ένας είναι ο Αλέκος Παπαδόπουλος και ο
άλλος ο Τάσος Γιαννίτσης. Ο Γιαννίτσης είναι πιο τεχνο-
κράτης και το όνομά του έχει συνδεθεί με τις αλλαγές στο
Ασφαλιστικό. Ο κ. Παπαδόπουλος έχει πιο λαϊκό προφίλ
και έχει συνδεθεί με ουσιαστικές αλλαγές στο ΕΣΥ επί
των κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ. 

Δύο ακόμη πρόσωπα 
στο κάδρο της Προεδρίας

Το διαφορετικό πολιτικό ήθος ανάμεσα στον Κυριάκο

Μητσοτάκη και τη Ζωή Κωνσταντοπούλου ανέδειξε ο

βουλευτής Πειραιά Δημήτρης Μαρκόπουλος. Παρά το

γεγονός, έλεγε σε συνομιλητές του ο κ. Μαρκόπουλος,

ότι η αδελφή του πρωθυπουργού Ντόρα Μπακογιάννη

είναι ένα αναγνωρισμένο και έμπειρο στέλεχος του

κόμματος, ο πρωθυπουργός δεν την υπουργοποίησε, σε

αντίθεση με την κ. Κωνσταντοπούλου που πρότεινε για

Πρόεδρο της Δημοκρατίας τον πατέρα της.

Δ
εν τον πρότεινε ακριβώς, διότι, όπως είπε, δεν
το είχε συζητήσει νωρίτερα μαζί του, αλλά εισή-
γαγε, ωστόσο, στον δημόσιο διάλογο να είναι

υποψήφιος για την Προεδρία της Δημοκρατίας ο πατέ-
ρας της Νίκος Κωνσταντόπουλος. Προφανώς η Ζωή
Κωνσταντοπούλου γνωρίζει την ιστορία. Γνωρίζει, δηλα-
δή, ότι την πρώτη φορά που έφτασε κοντά στην υποψη-
φιότητα για το ύπατο πολιτειακό αξίωμα ο πατέρας της
ήταν το 2004, επί Κώστα Καραμανλή. Ο τότε πρωθυ-
πουργός θεωρούσε τον πρώην πρόεδρο του Συνασπι-

σμού μια πολύ καλή υποψηφιότητα. Στο άκουσμά της,
όμως, πολλοί υπουργοί τής τότε κυβέρνησης αντέδρα-
σαν έντονα, με αποτέλεσμα ο κ. Καραμανλής να αποδεχ-
θεί την εισήγηση του Π. Μολυβιάτη και να προτείνει για
την Προεδρία της Δημοκρατίας τον πρώην υπουργό
Εξωτερικών Κάρολο Παπούλια. Σήμερα, ωστόσο, οι συν-
θήκες έχουν διαφοροποιηθεί πολύ σε σχέση με πριν από
είκοσι χρόνια και η συγκεκριμένη υποψηφιότητα δεν
φαίνεται να έχει τύχη, παρότι αρκετοί στη ΝΔ εκτιμούν
τον Νίκο Κωνσταντόπουλο.

Ποιος Πασόκος 
ήθελε να εκφωνήσει
επικήδειο στο ύστατο
χαίρε του Κώστα
Σημίτη και δεν τον
άφησαν; Σπάω το
κεφάλι μου να βρω
ποιος είναι… 

Mπηχτή Μαρκόπουλου 
σε Κωνσταντοπούλου

Δύσκολες ώρες για τον Δημήτρη
Παπαστεργίου - «Έχασε» τον
πατέρα του και ιστορικό δήμαρχο

Σε πιο θλιβερά νέα, την τελευταία του πνοή άφησε
ο πρώην δήμαρχος Τρικκαίων Κωνσταντίνος Δ. Πα-
παστεργίου, πατέρας του υπουργού Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης Δημήτρη Παπαστεργίου. Επρόκειτο,
όπως μαθαίνω, για έναν άνθρωπο ο οποίος είχε
κερδίσει τον σεβασμό όλων στα Τρίκαλα και οι πε-
ρισσότεροι έχουν να λένε για την τεράστια συνει-
σφορά του στον δήμο και στην Αυτοδιοίκηση. Μάλι-
στα είχε εκλεγεί τέσσερις φορές. Από τη μεριά μου
να εκφράσω τα θερμά μου συλλυπητήρια στον
υπουργό και σε όλη την οικογένεια του εκλιπόντος.

Το «προεδρικό» πηγαδάκι 
Μπορεί το κλίμα να ήταν βαρύ κατά την εξόδιο

ακολουθία του Σημίτη, μπορεί τα βλέμματα να ήταν
σκυθρωπά, όμως, το ΠΑΣΟΚ έχει στο DNA του την
παραγωγή πολιτικής. Έτσι λοιπόν σε κάποιο από τα
πλέον πολιτικά πηγαδάκια που είχαν σχηματιστεί
στον προαύλιο χώρο της μητρόπολης, ακούστηκε
και το εξής ερώτημα: Είναι σήμερα εδώ ο επόμενος
Πρόεδρος της Δημοκρατίας; Κοιτάχτηκαν όλοι μετα-
ξύ τους, χαμογέλασαν και σιώπησαν… 

Επιστρέφει αυτοκίνητο 
και φρουρά 

Η σύζυγος του Κώστα Σημίτη
αποφάσισε, όπως μαθαίνω, να
παραδώσει το υπηρεσιακό αυ-
τοκίνητο του πρώην πρωθυ-
πουργού που είχε μέχρι πρότι-
νος στην κατοχή του ο σύζυγός
της καθώς και να αποδεσμεύσει
την αστυνομική φρουρά. Μπρά-
βο στην κυρία Δάφνη.

Γιατί η Ζωή πρότεινε τον πατέρα της; 



ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ 10 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2025

ΡOLITICAL 10 ΔΕΚΑ ΣΤΑΔΕΚΑ

Α
πό την κηδεία του Κώστα Σημίτη κρατώ αυτό το στιγμιότυπο με
τον σωματοφύλακά του, τον Θανάση Φιλιππόπουλο, ο οποίος
παραμένει «φρουρός» δίπλα στο φέρετρό του μέχρι το τελευταίο

δευτερόλεπτο… 

Η «σκιά» του Σημίτη!



ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ 10 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2025

ΡOLITICAL #VIRAL11

Κ ουβέντιαζα πριν από λίγες ημέρες, με έναν φίλο αρχιτέκτονα, τη στε-

γαστική κρίση. «Αποκλείεται να μη σκάσει αυτό το πράγμα», μου έλε-

γε, εννοώντας τις τιμές των ακινήτων. Δεν ξέρω, δεν είμαι πολύ βέ-

βαιη. Πρώτα απ’ όλα είναι ένα θέμα που δεν αντιμετωπίζουμε μόνο εδώ στην Ελ-

λάδα, απλώς εμείς -όπως όλα- το αντιμετωπίζουμε στα άκρα του. Επιπλέον, είμα-

στε και φτωχοί, προς εμπέδωση το επαναλαμβάνω, αν και μάλλον δεν χρειάζεται. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία της Eurostat για το 2023, λοιπόν, οι Έλληνες έρχονται πρώ-

τοι στην Ευρώπη στις δαπάνες που καταβάλλουν για τη στέγαση, ξοδεύοντας το 35,2%

του συνολικού διαθέσιμου εισοδήματός τους. Πάνω από το ένα τρίτο σημαίνει αυτό. Ο

μέσος όρος στην ΕΕ είναι 19,7%. Κάτω από το ένα πέμπτο, δηλαδή. Δεύτεροι είναι οι

Δανοί με 25,9% και τρίτοι οι Γερμανοί με 25,2%. Τους πιο χαμηλά δεν σας τους λέω, δεν

χρειάζεται να ταραζόμαστε κι άλλο. 

Ημίμετρα που 
δεν λύνουν 
κανένα πρόβλημα

Τι έχει γίνει στην Ελλάδα με τη

στέγαση, όμως, και κυρίως, τι πρό-

κειται να γίνει; Ο φίλος μου ο αρχι-

τέκτονας, στα 45 του, αναζητά σπίτι

να αγοράσει, προκειμένου να κά-

νουν οικογένεια με τη σύντροφό

του. «Κάτω από 250.000 δεν υπάρ-

χει περίπτωση να βρούμε κάτι αξιο-

πρεπές», μου είπε, χρήματα που

δεν έχουν και διστάζουν να δανει-

στούν. Ο ίδιος πολύ περισσότερο,

καθώς ξέρει ότι οι πραγματικές

αξίες των σπιτιών δεν πλησιάζουν

καν σε αυτά τα νούμερα. 

Η στεγαστική κρίση έχει πάρει

τέτοιες διαστάσεις που είναι λίαν

αμφίβολο εάν μπορεί πλέον να επι-

λυθεί, εκτός αν ληφθούν πολύ δρα-

στικά μέτρα. Όπως, για παράδειγ-

μα, να απαγορευτούν οι βραχυπρό-

θεσμες μισθώσεις. Όχι να περιορι-

στούν ή να δυσκολέψουν, να απαγορευτούν. Κάτι που δεν πρόκειται να συμ-

βεί, διότι έρχεται σε σύγκρουση με τη βαριά μας βιομηχανία, τον τουρισμό.

Και προφανώς η κυβέρνηση δεν θέλει να βρει απέναντί της όλους εκείνους

που τα τελευταία χρόνια ζουν από αυτές τις ενοικιάσεις. Δεν είναι λίγοι αυ-

τοί. Είναι σαφές ότι η οποιαδήποτε κυβέρνηση θα δίσταζε να τους δυσαρε-

στήσει, πόσω μάλλον να τους εξοργίσει. 

Μαγικές λύσεις, όμως, δεν υπάρχουν, ούτε ομελέτες με ατόφια αυγά.

Διαβάζω για τα μέτρα που προτίθεται να πάρει η κυβέρνηση μέσα στο 2025,

επιπλέον των 40 που έχει ήδη πάρει και τα οποία όχι απλώς δεν έλυσαν το πρόβλη-

μα αλλά δεν το εμπόδισαν καν να συνεχίσει να γιγαντώνεται. Βασικός στόχος είναι

να ανοίξουν κάποια κλειστά σπίτια, με διάφορα κίνητρα, τα οποία σπίτια, όμως,

εάν οι αριθμοί που διαβάζω είναι σωστοί, δεν φτάνουν ούτε για αστείο. 

Και τα κίνητρα, όμως, είναι του τύπου «δεν θα πληρώνεις φόρο στο ενοίκιο για

τρία χρόνια, άμα το βγάλεις από τα Airbnb και το δώσεις σε κάποια οικογένεια να

μείνει». Θα αφήσει ο άλλος τα 150 και 200 κατ’ ελάχιστο που βγάζει την ημέρα για

να το δώσει για 600 τον μήνα, επειδή θα γλιτώσει τους φόρους… Αν πληρώνει καν

φόρους και δεν το δίνει στη ζούλα. Τα πιστεύουμε στ’ αλήθεια αυτά; Μπορεί και να

τα πιστεύουμε, αλλά εγώ θέλω να έρθει κάποιος του χρόνου να μου πει πόσοι είναι

αυτοί που θα το κάνουν. Να τους δώσω ονομαστικά συγχαρητήρια.  

Ώρα να σπάσουν τα αυγά
Καθώς δεν είμαι ειδική, δεν μπορώ να προτείνω λύσεις, πέραν των προφανών,

όμως υπάρχουν άλλοι, πιο ειδικοί, που έχουν μελετήσει το θέμα και έχουν εφαρ-

μόσει μέτρα σε διάφορες ευρω-

παϊκές χώρες. Στην Ολλανδία, τα

προς ενοικίαση οικήματα αξιολο-

γούνται και επιβάλλεται πλαφόν

ενοικίου για τα σπίτια χαμηλών

προδιαγραφών, ώστε να απο-

φευχθεί αυτό που βλέπουμε εδώ,

να νοικιάζει ο άλλος το κάθε ημιυ-

πόγειο χρέπι λες και είναι ρετιρέ

στην Ηρώδου Αττικού. 

Στη Βρετανία έβαλαν πλαφόν

στις προκαταβολές που ζητούν

οι ιδιοκτήτες, αλλά και στις αυ-

ξήσεις που μπορούν να ζητούν

από τους ενοικιαστές, ενώ πλέον

απαγορεύονται οι αδικαιολόγη-

τες εξώσεις. Στην Πορτογαλία

μπαίνει το κράτος εγγυητής για

τα δάνεια των νέων που θέλουν ν’

αγοράσουν σπίτια, ενώ οι ιδιο-

κτήτες είναι υποχρεωμένοι να

νοικιάζουν τα κλειστά σπίτια,

δεν τους δίνουν απλώς κίνητρα.

Στη Γαλλία οι δήμοι έχουν δι-

καίωμα να επιβάλουν πλαφόν

στα ενοίκια, ενώ δημιουργούνται

και κατοικίες με χαμηλό ενοίκιο, οι εργολάβοι των οποίων απολαμβά-

νουν φοροαπαλλαγές. 

Μπορεί αυτά με τα πλαφόν και τα λοιπά να ακούγονται πολύ «κομμουνι-

στικά» στ’ αυτιά μερικών, αλλά τι να κάνουμε, όταν η αγορά σε πείσμα των

υπερμάχων του καπιταλισμού δεν αυτορρυθμίζεται, κάποιος πρέπει να τη

ρυθμίσει με το ζόρι. 

Η δική μας κυβέρνηση έχει δύο χρόνια μπροστά της, καλώς εχόντων των

πραγμάτων, πριν αρχίσει να «ιδρώνει» πλησιάζοντας στις επόμενες εκλο-

γές. Καλό θα ήταν σε αυτά τα δύο χρόνια να κάνει κάποιες τολμηρές κινήσεις, διό-

τι μετά θα είναι αργά. 

Μπορεί να μη θέλει να δυσαρεστήσει κάποιους, αλλά πιο δυσαρεστημένος από

εκείνον που δεν έχει να πληρώσει το νοίκι του μάλλον δεν υπάρχει.

Σχόλιο
Μαρία
Δεδούση

dedoussimaria@hotmail.com

Η Ελλάδα 
της απλησίαστης 

στέγασης



Σ
το πεδίο του Αγροτικού θα αναμετρη-
θούν για πρώτη φορά τη νέα χρονιά ο
πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτά-

κης και ο αρχηγός της αξιωματικής αντιπολί-
τευσης Νίκος Ανδρουλάκης, ο οποίος πιθα-
νότατα τη Δευτέρα αναμένεται να καταθέσει
επίκαιρη ερώτηση για τον πρωτογενή τομέα,

εγκαινιάζοντας έναν μακρύ
γύρο μετωπικών συγκρού-
σεων μεταξύ ΝΔ και ΠΑ-
ΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ.

Στο Μέγαρο Μαξίμου ανα-
μένουν την πρωτοβουλία
του Ν. Ανδρουλάκη και ήδη
προετοιμάζονται πυρετω-
δώς για την πρώτη, σφοδρή

όπως όλα δείχνουν, αντιπαράθεση των δύο
πολιτικών αντιπάλων, πιθανότατα μέχρι τις 20
Ιανουαρίου, καθώς το κυβερνητικό επιτελείο
δεν θέλει να αφήσει στο ΠΑΣΟΚ τη δυνατότη-
τα να ορίζει την πολιτική ατζέντα ή να προ-
σπαθεί να ποδηγετήσει τον δημόσιο διάλογο.

Δυναμικό μήνυμα
Το πεδίο που επέλεξε, όχι τυχαία, ο Ν.

Ανδρουλάκης υπήρξε για σειρά ετών προ-
νομιακό για τη Νέα Δημοκρατία. Στο πιο
μακρινό παρελθόν, ωστόσο, και συγκεκρι-
μένα τις δεκαετίες του ’80, του ’90 και λιγό-
τερο του 2000, διέθετε σημαντικά ερείσμα-
τα στον χώρο το ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ. Για αυτό
και ο αρχηγός του ξεκινά από τον αγροτικό
κόσμο την προσπάθεια σύναψης κοινωνι-
κών συμμαχιών, τις οποίες θεωρεί κρίσι-
μες για την άνοδο των ποσοστών του κόμ-
ματός του.

Θα πρέπει να σημειωθεί ότι η επίκαιρη
ερώτηση του κ. Ανδρουλάκη  επρόκειτο να
κατατεθεί αυτή την εβδομάδα. Πήρε, ωστό-
σο, ολιγοήμερη αναβολή λόγω του τετραή-
μερου πένθους για την απώλεια του πρώην
πρωθυπουργού Κώστα Σημίτη. Στο κυβερ-
νών κόμμα αντιμετωπίζουν την κοινοβου-
λευτική πρωτοβουλία της μείζονος αντιπο-
λίτευσης ως ευκαιρία για να στείλει η κυ-
βέρνηση ένα δυναμικό μήνυμα στήριξης
στον αγροτικό κόσμο, ο οποίος από τις ευ-
ρωεκλογές και μετά δείχνει να έχει πάρει
απόσταση από τη ΝΔ.

Ρύθμιση κόκκινων δανείων 
Μάλιστα, ο υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίμων Κώστας Τσιάρας έχει
ήδη πάρει την έγκριση του Υπουργικού
Συμβουλίου για τη ρύθμιση των κόκκινων
δανείων αγροτών και συνεταιρισμών, το
οποίο αποτελούσε μία από τις σημαντικό-
τερες δεσμεύσεις του ίδιου του πρωθυ-
πουργού Κ. Μητσοτάκη και ταυτοχρόνως
ένα από τα πιο δύσκολα προβλήματα με τα
οποία είναι αντιμέτωπος ο κλάδος. Το αμέ-
σως επόμενο διάστημα, αναμένεται να έρ-
θει προς ψήφιση στη Βουλή ερανιστικό νο-

μοσχέδιο του ΥΠΑΑΤ, στις διατάξεις του
οποίου θα περιλαμβάνονται και οι ρυθμί-
σεις για τα κόκκινα δάνεια.

Ταυτοχρόνως, ο κ. Τσιάρας εργάζεται εν-
τατικά, προκειμένου να διορθωθεί  η προ-

βληματική κατάσταση στον ΟΠΕΚΕΠΕ,
όπου αναμένονται διαδικασίες ανάδειξης
νέας διοίκησης, ενώ το αμέσως επόμενο
διάστημα θα πραγματοποιήσει περιοδείες
σε κρίσιμες περιφέρειες της χώρας, αρχής

γενομένης από την Κρήτη, προκειμένου να
συζητήσει με εκπροσώπους των αγροτών
τα προβλήματα του κλάδου.

Ο βασικός αντίπαλος 
Τόσο στη Νέα Δημοκρατία όσο και στο

ΠΑΣΟΚ ετοιμάζονται να προσδώσουν χα-
ρακτήρα εφ’ όλης της ύλης αντιπαράθεσης
μεταξύ των δύο κομμάτων στη συζήτηση
της εν λόγω επίκαιρης ερώτησης. Είναι άλ-
λωστε αρχή της χρονιάς και είναι ευκαιρία
τόσο για τον Κ. Μητσοτάκη όσο και για τον
Ν. Ανδρουλάκη να δώσουν ένα πρώτο στίγ-
μα. Ο πρωθυπουργός, όπως έδειξε και στη
συζήτηση και ψήφιση του νέου προϋπολο-
γισμού, θεωρεί τον Ν. Ανδρουλάκη ως τον
βασικό του αντίπαλο και ως τέτοιον τον αν-
τιμετωπίζει, με προφανή στόχο να περιορί-
σει τα περιθώρια του αρχηγού του ΠΑΣΟΚ
να διεισδύσει στο λεγόμενο πολιτικό Κέν-
τρο, το οποίο για μία πενταετία αποτελούσε
σχεδόν αποκλειστικά προνομιακό χώρο
του Κ. Μητσοτάκη.

Παρά τις περί του αντιθέτου εισηγήσεις,
άλλωστε, ο πρωθυπουργός παραμένει πε-
πεισμένος ότι η εκλογική νίκη περνά από
το κέντρο, το οποίο, όπως έλεγαν και οι πα-
λιότεροι, «ανεβάζει και κατεβάζει κυβερ-
νήσεις».
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της 
Έλλης 

Τριανταφύλλου
ellitriant@yahoo.com

Μονομαχία
με φόντο τους αγρότες 

Στο Μέγαρο Μαξίμου προετοιμάζονται πυρετωδώς 
για την πρώτη, σφοδρή όπως όλα δείχνουν, αντιπαράθεση 

των δύο πολιτικών αντιπάλων στη Βουλή 



ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ 10 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2025

ΡOLITICAL 13 ΠΟΛΙΤΙΚΗ

Τ
ο τελευταίο «αντίο» είπαν χθες στη Μη-
τρόπολη Αθηνών συγγενείς, φίλοι και
πλήθος πολιτικών προσώπων στον

πρώην πρωθυπουργό Κώστα Σημίτη, ο οποίος
άφησε την τελευταία του πνοή σε ηλικία 88
ετών το πρωί της Κυριακής στο εξοχικό του
στους Αγίους Θεοδώρους. Σε κλίμα βαθιάς
συγκίνησης η σύζυγός του Δάφνη αλλά και τα
παιδιά του δέχτηκαν τα συλλυπητήρια από

εκατοντάδες πολίτες που
έσπευσαν να αποχαιρετήσουν
τον πολιτικό και ακαδημαϊκό
που ήταν στο τιμόνι της χώρας
για μια οκταετία.

Η εξόδιος ακολουθία ετε-
λέσθη στη Μητρόπολη Αθη-
νών χοροστατούντος του Αρ-
χιεπισκόπου Αθηνών και πά-
σης Ελλάδος Ιερώνυμου, ενώ

επικήδειους λόγους εκφώνησαν η Πρόεδρος
της Δημοκρατίας Κατερίνα Σακελλαροπούλου,
ο πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης και ο
πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ Νίκος Ανδρουλάκης.

Η πομπή με τη σορό του Κώστα Σημίτη έκα-
νε μια στάση μπροστά από τη Βουλή για την
απόδοση τιμών στον πρώην πρωθυπουργό,
ενώ το φέρετρό του οδηγήθηκε στην τελευ-
ταία του κατοικία τυλιγμένο με την ελληνική
σημαία. Η κηδεία του, που πραγματοποιήθηκε
σε κλίμα συγκίνησης στο Α’ Νεκροταφείο
Αθηνών, έγινε με τιμές εν ενεργεία πρωθυ-
πουργού, δημοσία δαπάνη, ενώ η οικογένειά
του αποφάσισε να μην τεθεί σε λαϊκό προσκύ-
νημα η σορός του. Ο πρώην πρωθυπουργός
ετάφη σε χώρο δίπλα στο μνήμα του Ανδρέα
Παπανδρέου.

ΠτΔ: «Υπερασπίστηκε τη δημοκρατία»
Η Πρόεδρος της Δημοκρατίας Κατερίνα Σα-

κελλαροπούλου κατά τον επικήδειό της τόνισε
πως «ο Κώστας Σημίτης υπερασπίστηκε με
συνέπεια και πεποίθηση, πάθος και λογική,
λέξεις και πράξεις, σε όλη του τη ζωή τη δημο-
κρατία και τις αρχές της. Αγωνιστής κατά της
δικτατορίας, διακεκριμένος ακαδημαϊκός δά-
σκαλος, άνθρωπος των ιδεών και του πρακτι-
κού λόγου, άφησε το βαθύ αποτύπωμά του στη
Μεταπολίτευση με το δικό του, ξεχωριστό και
διαχρονικό, πολιτικό παράδειγμα», ενώ ανα-

φέρθηκε και στη «διαρκή προσήλωσή του
στην ευρωπαϊκή πορεία της Ελλάδας».

Μητσοτάκης: «Αποχαιρετώ
έναν ευγενή αντίπαλο»

Ο πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης
στον επικήδειο που εκφώνησε ανέφερε πως
«ο Κώστας Σημίτης περνά στην Ιστορία, απο-
χαιρετώ έναν ευγενή αντίπαλο», ενώ μίλησε
για «έναν μαχητή κατή της δικτατορίας, έναν
άξιο υπηρέτη της δημοκρατίας που προχώρη-
σε σε δυο κρίσιμες επιλογές: την ένταξη της
Ελλάδας στο ευρώ και την είσοδο της Κύπρου
στην ΕΕ».

Στη συνέχεια ο κ. Μητσοτάκης σημείωσε ότι
«στους καιρούς που έρχονται πολλοί αναλυτές
θα ασχοληθούν με τα σωστά και τα λάθη του»,
για να συμπληρώσει πως εκείνος εστιάζει στη
φράση που ο ίδιος ο Κώστας Σημίτης είχε ανα-
φέρει, πως «η κυβέρνηση υπάρχει όχι για να

διαιωνίζει η ίδια την εξουσία της αλλά για να
διαμορφώνει μια καλύτερη κοινωνία επιδιώ-
κοντας συναίνεση και βαδίζοντας συχνά κόν-
τρα στο ρεύμα με το όφελος στο τέλος να είναι
μεγαλύτερο. Δεν πρέπει να διστάζουμε στα
εμπόδια όταν έχουμε όραμα την πρόοδο». «Ας
κρατήσουμε τα καλύτερα. Το γεγονός ότι δεν
μπήκε ποτέ στον πειρασμό να μεταλλαχθεί, να
γίνει αρεστός», ανέφερε ολοκληρώνοντας ο
πρωθυπουργός, ενώ τον χαρακτήρισε «μια
εξαίρεση στον πολύβουο κόσμο των συνθη-
μάτων. Ένα παράδειγμα για το πώς ένας πολι-
τικός μπορεί να παραμένει ενεργός πολίτης».

Ανδρουλάκης: «Έκανε
πράξη την ισχυρή Ελλάδα»

Ο πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ Νίκος Ανδρουλά-
κης υπογράμμισε ότι «η πατρίδα μας τιμά τον
πρωθυπουργό που έκανε πράξη την ισχυρή
Ελλάδα στην Ευρώπη και σφράγισε ανεξίτηλα

τη μεταπολιτευτική ιστορία του τόπου». «Η Ελ-
λάδα υποκλίνεται σε έναν από τους μεγαλύτε-
ρους ηγέτες της σύγχρονης Ιστορίας της. Αι-
ωνία σου η μνήμη, αγαπημένε μας πρόεδρε»,
είπε μεταξύ άλλων ο αρχηγός της αξιωματικής
αντιπολίτευσης, αποχαιρετώντας «τον δεύτε-
ρο ιστορικό του ηγέτη του ΠΑΣΟΚ μετά τον Αν-
δρέα Παπανδρέου».

Ιδιαίτερα συγκινητικές ήταν οι αναφορές
των φίλων του αλλά και οι επικήδειοι στενών
συνεργατών του, όπως του πρώην υπουργού
και καθηγητή Τάσου Γιαννίτση, του καθηγητή
Γιάννη Βούλγαρη και του Κωνσταντίνου Τσου-
καλά. Κατά τη διάρκεια της ταφής η σύζυγος
του Κώστα Σημίτη, Δάφνη, φανερά καταβε-
βλημένη και με δάκρυα στα μάτια, αποχαιρέ-
τησε τον επί 63 χρόνια σύντροφό της. 

Ποιοι ήταν στο
«ύστατο χαίρε»

Στην κηδεία παρέστησαν επίσης ο Πρό-
εδρος της Κυπριακής Δημοκρατίας Νίκος Χρι-
στοδουλίδης, η πρόεδρος της Κυπριακής
Βουλής Αννίτα Δημητρίου και πρέσβεις ξένων
χωρών. Εκτός από τον Νίκο Ανδρουλάκη το
«παρών» έδωσε σύσσωμη η ΚΟ του ΠΑΣΟΚ,
καθώς και ιστορικά στελέχη του Κινήματος
και υπουργοί της διακυβέρνησης Σημίτη. Ανά-
μεσά τους, οι Ευάγγελος Βενιζέλος, Απόστο-
λος Κακλαμάνης, Κώστας Γείτονας, Γιώργος
Λιάνης, Νίκος Χριστοδουλάκης, Κώστας Λα-
λιώτης, Κώστας Σκανδαλίδης και ο Τάσος
Γιαννίτσης.

Από τη ΝΔ παρέστησαν οι Άδωνις Γεωργιά-
δης, Νίκη Κεραμέως, Κωστής Χατζηδάκης,
Λίνα Μενδώνη και Μιχάλης Χρυσοχοΐδης. Από
τον ΣΥΡΙΖΑ ο αρχηγός του κόμματος Σωκρά-
της Φάμελλος, η Όλγα Γεροβασίλη, ο Γιώργος
Καραμέρος, ο Νίκος Παππάς, η Μαριλίζα Ξε-
νογιαννακοπούλου, ο Θανάσης Θεοχαρόπου-
λος, ο Γιάννης Ραγκούσης και ο Νίκος Βού-
τσης. Το ΚΚΕ εκπροσώπησε ο Θανάσης Παφί-
λης, ενώ στην κηδεία παρέστη και ο αρχηγός
της Νέας Αριστεράς Αλέξης Χαρίτσης. Επίσης,
στην κηδεία παρευρέθηκαν ο δήμαρχος Αθη-
ναίων Χάρης Δούκας, ο πρόεδρος της ΑΑΔΕ
Γιώργος Πιτσιλής, ο διοικητής της ΤτΕ Γιάννης
Στουρνάρας και ο Αμερικανός πρέσβης
Τζορτζ Τσούνης.

Με τιμές και συγκίνηση
το τελευταίο «αντίο»
στον Κώστα Σημίτη

Σύσσωμος ο πολιτικός κόσμος και πλήθος πολιτών 
αποχαιρέτησαν χθες τον πρώην πρωθυπουργό και πρώην 

πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ στο Α’ Νεκροταφείο Αθηνών - Επικήδειοι 
από Σακελλαροπούλου, Μητσοτάκη, Ανδρουλάκη

του Μίλτου 
Σακελλάρη

sakellarismiltos@yahoo.com



ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ 10 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2025

ΡOLITICAL ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ14

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα
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«Πρώτη φορά προϋπολογισμός
του ΕΣΥ στα 3 δισ., δηλαδή 100% 
πάνω από την εποχή του ΣΥΡΙΖΑ»

«Πρώτη φορά προϋπολογισμός
του ΕΣΥ στα 3 δισ., δηλαδή 100% 
πάνω από την εποχή του ΣΥΡΙΖΑ»

Το ΕΣΥ όχι μόνο 
δεν καταρρέει, 
αλλά βρίσκεται 

σε τροχιά υλοποίησης
σημαντικών

μεταρρυθμίσεων 
που θα αλλάξουν

αισθητά 
την εικόνα του

«



Ο
Άδωνις Γεωργιάδης μιλά στην
«Political» για όλες τις αλλαγές
που αναμένονται στις εφημερίες

των νοσοκομείων, μετά την πρόσφατη συ-
νάντηση που είχε με τον πρωθυπουργό Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη στο Μέγαρο Μαξίμου την

περασμένη Τρίτη. «Μέχρι
το Πάσχα θα είναι αισθητή
η διαφορά», μας λέει με-
ταξύ άλλων ο κ. Γεωργιά-
δης για τις εφημερίες. Πα-
ράλληλα, ο υπουργός
Υγείας απαντά στις επικρί-
σεις της αντιπολίτευσης
για το Εθνικό Σύστημα
Υγείας, τονίζοντας πως ο

κόσμος έχει αντιληφθεί πως «όχι μόνο δεν
καταρρέει αλλά βρίσκεται σε τροχιά υλο-
ποίησης σημαντικών μεταρρυθμίσεων που
θα αλλάξουν αισθητά την εικόνα του».
Ερωτηθείς για το μείζον πολιτικό ζήτημα
των ημερών που αφορά το πρόσωπο για τη
θέση του Προέδρου της Δημοκρατίας, το-
νίζει πως «πρέπει να μπορεί να ενώνει και
όχι να διχάζει».

Τι αλλαγές περιμένουμε στις εφημε-
ρίες; Γιατί συναντηθήκατε με τον
πρωθυπουργό; 

Οι πολύωρες αναμονές στις εφημερίες εί-
ναι ένα διαχρονικό πρόβλημα, πολλών δε-
καετιών, το οποίο εγώ επί της δικής μου
θητείας αποφάσισα να μην το κρύψω κάτω
από το χαλί. Την περασμένη Τρίτη, μαζί με
τους συνεργάτες μου στο υπουργείο Υγεί-
ας, επισκεφθήκαμε τον πρωθυπουργό και
του παρουσιάσαμε το σχέδιο που δου-
λεύουμε εδώ και αρκετούς μήνες για το
πώς θα ανακουφίσουμε τους συμπολίτες
μας από την ταλαιπωρία που υφίστανται
λόγω των πολύωρων αναμονών στις εφη-
μερίες. Το σχέδιο έλαβε την έγκριση του
πρωθυπουργού -τον ευχαριστώ για αυτό-
και θα παρουσιαστεί αναλυτικά τη Δευτέρα
σε συνέντευξη τύπου. Ο ελληνικός λαός θα
ενημερωθεί για τις αλλαγές που προγραμ-
ματίζουμε και το χρονοδιάγραμμα που θα
ακολουθήσουμε. Έχουμε κάνει κάποια
αρχικά βήματα, αλλά μέσα στο 2025 θα γί-
νουν πολύ πιο συγκροτημένα, που θα οδη-
γήσουν σε μια εμφανή μείωση του μέσου
χρόνου αναμονής και θα μπορεί ακόμα και
ο πιο σκληρός επικριτής μας να διαπιστώ-
σει ότι υπάρχει βελτίωση.

Αυτό δεν σημαίνει ότι η αναμονή θα φτά-
σει στο μηδέν, αυτό δεν συμβαίνει πουθενά
στον κόσμο. Κάποιες ώρες αναμονής
υπάρχουν και πρέπει να υπάρχουν. Όταν
πας στα επείγοντα, πρέπει να σε εξετάσουν
οι γιατροί, να κάνεις εξετάσεις, να βγουν τα
αποτελέσματα, όλο αυτό έχει κάποια ανα-
μονή. Όμως, άλλο είναι να έχεις κάποια

αναμονή και άλλο να περιμένεις οκτώ με δέκα
ώρες. Έχουμε λοιπόν σχέδιο και θα το εφαρμό-
σουμε. Πιστεύω ότι μέχρι το Πάσχα η διαφορά
θα είναι αισθητή. 

Η αντιπολίτευση σας ασκεί κριτική για το
Εθνικό Σύστημα Υγείας και παρουσιάζει μια
εικόνα κατάρρευσης. Τι απαντάτε; 
Στην αρχή της θητείας μου στο υπουργείο Υγεί-
ας, η αντιπολίτευση προσπαθούσε να καλλιερ-
γήσει την ψευδή εικόνα ότι το ΕΣΥ καταρρέει.
Πλέον, έναν χρόνο μετά, πιστεύω ότι ο κόσμος
έχει αντιληφθεί ότι το ΕΣΥ όχι μόνο δεν καταρ-
ρέει, αλλά βρίσκεται σε τροχιά υλοποίησης ση-
μαντικών μεταρρυθμίσεων που θα αλλάξουν αι-
σθητά την εικόνα του. Το 2025, ο προϋπολογι-
σμός για το ΕΣΥ θα είναι για πρώτη φορά άνω
των 3 δισεκατομμυρίων ευρώ, δηλαδή 100% πά-
νω από ό,τι ήταν την εποχή του ΣΥΡΙΖΑ. Επιπλέ-
ον, μέσω του Ταμείου Ανάκαμψης, θα ολοκλη-
ρωθούν έργα κτηριακής αναβάθμισης σε νοσο-
κομεία και Κέντρα Υγείας του ΕΣΥ άνω των 500
εκατομμυρίων ευρώ, ενώ θα διατεθούν 100
εκατομμύρια ευρώ για την αγορά ιατροτεχνολο-
γικού εξοπλισμού. Δεν μιλάμε λοιπόν για ένα
ΕΣΥ που καταρρέει αλλά για ένα ΕΣΥ που αλλά-
ζει και αλλάζει σταθερά προς το καλύτερο. 

Ποιες είναι οι προτεραιότητές σας για το
2025; 
Το 2025 θα δούμε πολλές και σημαντικές αλλα-
γές στον τομέα της υγείας. Οι προτεραιότητες
που εγώ έχω βάλει είναι, πρώτον, να μειώσου-
με τον μέσο χρόνο εφημερίας, δεύτερον, να
μειώσουμε τον μέσο χρόνο αναμονής για τα
ψυχρά χειρουργεία και, τρίτον, να ολοκληρώ-
σουμε όλα τα έργα υποδομής και τις προσλή-
ψεις. Είμαι αισιόδοξος ότι θα τα καταφέρουμε. 

Θεωρείτε ότι ο υποψήφιος Πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας πρέπει να προέρχεται από την
κεντροδεξιά δεξαμενή; 
Αποτελεί πάγια άποψή μου πως το πρόσωπο
που θα επιλεγεί για Πρόεδρος της Δημοκρατίας
πρέπει να μπορεί να ενώνει και όχι να διχάζει.
Πρόσωπα που ενώνουν υπάρχουν και στην
Κεντροδεξιά και στην Κεντροαριστερά. Τώρα,
το αν θα προέρχεται από την Κεντροδεξιά ή από
την Κεντροαριστερά, αυτό αφορά τον ίδιο τον
πρωθυπουργό. 

Σας ακούσαμε να ασκείτε κριτική στον Ίλον
Μασκ πως παρεμβαίνει σε άλλα κράτη. Θεω-
ρείτε πως αυτό θα μπορούσε να συμβεί και
στην Ελλάδα; 
Η δημοκρατία έχει κάποιους κανόνες, κάποι-
ους τρόπους συμπεριφοράς και κάποια όρια.
Ούτε ο Ίλον Μασκ ούτε κανείς άλλος μπορεί να
παρεμβαίνει και να προσπαθεί να επηρεάσει
πολιτικές εξελίξεις σε διάφορα κράτη. Ούτε
κομψό είναι ούτε και ανεκτό. Δεν θα καταργή-
σουμε τη δημοκρατία. 
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στον Μίλτο 
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« Οι προτεραιότητες που εγώ έχω βάλει για το 2025 είναι, πρώτον,
να μειώσουμε τον μέσο χρόνο εφημερίας, δεύτερον, να
μειώσουμε τον μέσο χρόνο αναμονής για τα ψυχρά χειρουργεία
και, τρίτον, να ολοκληρώσουμε όλα τα έργα υποδομής και 
τις προσλήψεις. Είμαι αισιόδοξος ότι θα τα καταφέρουμε

Ούτε ο Ίλον Μασκ ούτε κανείς άλλος μπορεί να παρεμβαίνει 
και να προσπαθεί να επηρεάσει πολιτικές εξελίξεις σε διάφορα
κράτη. Ούτε κομψό είναι ούτε και ανεκτό. Δεν θα καταργήσουμε
τη δημοκρατία

«
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Ι
σχυρές αντιστάσεις δείχνει το ΠΑΣΟΚ στο
έντονο «φλερτ» που δέχεται από τον ΣΥΡΙ-
ΖΑ με αφορμή και την επιλογή του επόμε-

νου Προέδρου της Δημοκρατίας. Την ώρα που
στην Κουμουνδούρου έχουν πάει πίσω χρονικά
την επιλογή του υποψηφίου που θα στηρίξουν
περιμένοντας μια συνεννόηση με το ΠΑΣΟΚ
που όμως ποτέ δεν έρχεται, ο Νίκος Ανδρουλά-
κης έχει ξεκαθαρίσει ότι περιμένει την πρότα-

ση του Κυριάκου Μητσοτάκη
για να τοποθετηθεί.

Μάλιστα, στη Χαριλάου Τρι-
κούπη έχουν ξεκαθαρίσει
πλέον ότι προτίθενται να ψη-
φίσουν την ανανέωση της θη-
τείας της Κατερίνας Σακελλα-
ροπούλου, κάτι που ο ΣΥΡΙΖΑ
έχει αποκλείσει. Έτσι, στην

Κουμουνδούρου στρέφονται και πάλι στον μο-
ναχικό δρόμο της επιλογής ονόματος, που πι-
θανότατα -αν δεν αλλάξουν για πολλοστή φορά
τα πράγματα- θα πραγματοποιηθεί την ερχόμε-
νη εβδομάδα στη συνεδρίαση της Πολιτικής
Γραμματείας του κόμματος.

Δίαυλοι επικοινωνίας
Πάντως, ο ΣΥΡΙΖΑ δεν σταματά να «πολιορ-

κεί» το ΠΑΣΟΚ. Μετά τον Σωκράτη Φάμελλο
που συναντήθηκε στο δημαρχιακό μέγαρο της
πλατείας Κοτζιά με τον Χάρη Δούκα, τον οποίο
έχει στηρίξει στη μέχρι τώρα θητεία του σαφώς
περισσότερο από το κόμμα από το οποίο προ-
έρχεται ο δήμαρχος Αθηναίων, σειρά πήρε ο
ευρωβουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ Νίκος Φαραντού-
ρης, ο οποίος θα εμφανιστεί σε κοινή εκδήλω-
ση για τη διαχείριση του Ταμείου Ανάκαμψης
με τον... σκιώδη νικητή της εσωκομματικής
διαδικασίας του ΠΑΣΟΚ Παύλο Γερουλάνο.

H εκδήλωση, που θα πραγματοποιηθεί την
Παρασκευή 17 Ιανουαρίου, θα είναι άλλη μια
ευκαιρία για να συνυπάρξουν στελέχη των δύο
κομμάτων της Κεντροαριστεράς και να ανταλ-
λάξουν απόψεις και να ανοίξουν διαύλους επι-
κοινωνίας.

Ο ευρωβουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ πάντως πι-
θανότατα δεν έχει κινηθεί έπειτα από οδηγία
του Σωκράτη Φάμελλου αλλά πρωτόβουλα,
όπως έχει πράξει σε μια σειρά από περιπτώ-
σεις. Ο Νίκος Φαραντούρης σε αντίθεση με το
κόμμα του έχει ήδη προτείνει για Πρόεδρο
της Δημοκρατίας τη Λούκα Κατσέλη, πριν
προλάβει να τοποθετηθεί επισήμως ο πρό-
εδρος του κόμματος. Μάλιστα, είχε δηλώσει
ότι «αυτό που ζητώ είναι πρόσωπο ευρείας
αποδοχής, προοδευτικό πρόσωπο για να τη-
ρηθεί και το κοινοβουλευτικό έθος. Ένα πρό-
σωπο που είναι ταυτόχρονα εμβληματική
προσωπικότητα αλλά και πολιτικός είναι η
Λούκα Κατσέλη».

Η κυρία Κατσέλη πάντως παραμένει ένα από
τα δύο ονόματα που θα μπορούσε να προτείνει
ο ΣΥΡΙΖΑ, ενώ το άλλο είναι αυτό του πρώην
υπουργού Εξωτερικών Νίκου Κοτζιά.

Επίσης, μια εβδομάδα μετά την εκδήλωση
του Νίκου Φαραντούρη θα δοθεί νέα ευκαι-
ρία για να έρθουν ξανά κοντά στελέχη από τον
ΣΥΡΖΑ, το ΠΑΣΟΚ αλλά και τη Νέα Αριστερά.
Το νέο «ραντεβού» έχει δοθεί στην παρου-
σίαση του νέου βιβλίου των Αντώνη Κοτσα-
κά και Χάρη Τσιόκα στα Ιωάννινα. Εκεί θα
βρεθούν στο ίδιο πάνελ η αντιπρόεδρος της
Βουλής Όλγα Γεροβασίλη, ο Διονύσης Τεμ-
πονέρας και η βουλευτής της Νέας Αριστε-

ράς Μερόπη Τζούφη, ενώ, σύμφωνα με πλη-
ροφορίες, ανάμεσά τους θα είναι και κάποιο
στέλεχος από τη Χαριλάου Τρικούπη. Επίσης,
είναι βέβαιο ότι στην εκδήλωση θα παραβρε-
θεί και πλήθος φίλων και υποστηρικτών των
κομμάτων της Κεντροαριστεράς, επιβεβαι-
ώνοντας ότι υπάρχουν ήδη δυνάμεις της προ-
οδευτικής αντιπολίτευσης που επιδιώκουν τη
συμπόρευση και προσπαθούν να το δείχνουν
με κάθε ευκαιρία.

Διήμερη επίσκεψη
σε Τρίκαλα και Καρδίτσα

Ο πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συμ-
μαχία Σωκράτης Φάμελλος θα πραγματοποι-
ήσει διήμερη περιοδεία στα Τρίκαλα και την
Καρδίτσα σήμερα και αύριο. Ο κ. Φάμελλος θα
συνοδεύεται από τη βουλευτή Τρικάλων Μαρί-
να Κοντοτόλη, τον βουλευτή Μαγνησίας Αλέ-
ξανδρο Μεϊκόπουλο και τον βουλευτή Ανατολι-
κής Αττικής και εκπρόσωπο Τύπου του ΣΥΡΙΖΑ-
ΠΣ Γιώργο Καραμέρο.

«Κλειδώνει» για 
ΠΑΣΟΚ ο Παππάς

Μειώνονται εντωμεταξύ οι βουλευτές που θα
μπορούσαν να ενταχθούν στο Κίνημα Δημο-
κρατίας ώστε το κόμμα του Στέφανου Κασσε-
λάκη να αποκτήσει τη δική του Κοινοβουλευτι-
κή Ομάδα. Τα στελέχη του κόμματος από τις αρ-
χές Δεκεμβρίου ακόμη προανήγγειλαν πως το
Κίνημα Δημοκρατίας θα έχει τη δική του Κοινο-
βουλευτική Ομάδα μέχρι το τέλος του έτους.

Η χρονιά άλλαξε και οι βουλευτές του Κινή-
ματος Δημοκρατίας παραμένουν πέντε, όσοι
δηλαδή και την περίοδο που διατυπώνονταν οι
συγκεκριμένες αισιόδοξες προβλέψεις. Αν τώ-
ρα στο κόμμα ενταχθούν ο Βαγγέλης Αποστο-
λάκης, η Ράνια Θρασκιά και ο Γιάννης Σαρα-
κιώτης, όπως φημολογείται, θα τους λείπουν
δύο ακόμη βουλευτές για να σχηματίσουν τη
δική τους Κοινοβουλευτική Ομάδα.

Ο Πέτρος Παππάς πάντως, άλλοτε φανατικός
kasselistas, όσο ακόμη τόσο ο βουλευτής όσο
και ο πρώην πρόεδρος βρίσκονταν στον ΣΥΡΙΖΑ,
δεν μοιάζει να έχει κανένα ενδιαφέρον πλέον
για το Κίνημα Δημοκρατίας. Αντίθετα μοιάζει να
έχει επιλέξει το ΠΑΣΟΚ ως επόμενη στάση της
πολιτικής του καριέρας. Σε τηλεοπτικές του δη-
λώσεις ο ανεξάρτητος βουλευτής Κιλκίς εξήρε
τον Νίκο Ανδρουλάκη, αναφέροντας χαρακτη-
ριστικά: «Απέδειξε ότι δεν φοβάται τις δημο-
κρατικές διαδικασίες, οδήγησε το ΠΑΣΟΚ σε
μια υποδειγματική εσωκομματική εκλογή, ο λό-
γος του στηρίζεται πάντα σε μετριοπάθεια, τεκ-
μήρια και ρεαλισμό. Ο κόσμος αυτό ζητάει, μια
ρεαλιστική αντιπρόταση, έχει κουραστεί από τα
λεφτόδεντρα, θέλει αποτέλεσμα».

Ερωτώμενος μάλιστα αν και πότε θα ενταχ-
θεί στο ΠΑΣΟΚ, ο πρώην βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ
ανέφερε: «Περιμένουμε να διατυπωθεί αυτό το
όραμα και θα στρατευτούμε σε αυτή την προ-
σπάθεια». Η συγκεκριμένη φράση μοιάζει να
προαναγγέλλει τη συστράτευση με το ΠΑΣΟΚ
στο Συνέδριο της άνοιξης.

Παράλληλα, ο Πέτρος Παππάς δεν φάνηκε
να επικροτεί το βιβλίο του Στέφανου Κασσελά-
κη, για το οποίο ανέφερε πως «τροφοδοτεί την
παραπολιτική». Ο ίδιος τόνισε πως θα πήγαινε
στην κηδεία του πρώην πρωθυπουργού Κώστα
Σημίτη, καθώς, όπως ανέφερε, υπήρξε ψηφο-
φόρος του το 2000, θεωρώντας πως «το εκσυγ-
χρονιστικό του όραμα θα οδηγούσε την Ελλάδα
στον 21ο αιώνα, όπως και έγινε».

ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ
άρχισαν το… ταγκό
της προσέγγισης

Συνεχίζεται η «πολιορκία» της Κουμουνδούρου στη Χαριλάου
Τρικούπη - Μετά τη συνάντηση Φάμελλου και Δούκα, στον «χορό» 

της συμπόρευσης μπαίνουν οι Φαραντούρης και Γερουλάνος

του Αντώνη 

Αναστασόπουλου
antonis.anastasopoulos@gmail.com
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Μ
ετά την εικόνα της πολιτικής ωριμότητας που εξέπεμψε
χθες το πολιτικό μας σύστημα κατά τη διάρκεια του τελευ-
ταίου αποχαιρετισμού στον Κώστα Σημίτη, επιχειρούνται

σήμερα η επιστροφή στον ρεαλισμό και η επανεκκίνηση της πολιτι-
κής αντιπαράθεσης για τη νέα χρονιά. Για το ΠΑΣΟΚ, το τελευταίο

αντίο στον Κώστα Σημίτη, η προσδοκία είναι να λει-
τουργήσει αφυπνιστικά και ενωτικά. Εξάλλου ήταν
μια αφορμή για ένα συναπάντημα πολλών ρευμά-
των και τάσεων. Στη Μητρόπολη βρέθηκε χθες το
«όλον ΠΑΣΟΚ». Και τα πιο διορατικά στελέχη στις
σύντομες πολιτικές συζητήσεις που είχαν στα πη-
γαδάκια που στήθηκαν, υπενθύμιζαν με νόημα την
τελευταία δημόσια προτροπή του Κώστα Σημίτη
προς τα στελέχη του κόμματός του στην εκδήλωση

για την 3η Σεπτέμβρη: «Είναι μια ευκαιρία και οι ευκαιρίες δεν είναι
άπειρες. Μπορούμε να παλέψουμε τώρα για να πετύχουμε».

Συγκίνηση
Αλλά και ο Νίκος Ανδρουλάκης, βαθιά συγκινημένος, στον λόγο

του αποχαιρετισμού του θέλησε εμμέσως να περάσει το δικό του
μήνυμα για την επόμενη μέρα. «Σε μια εποχή που το διεθνές δίκαιο,
η φιλελεύθερη δημοκρατία και η κοινωνική συνοχή απειλούνται,
σοσιαλδημοκράτες πολιτικοί, όπως εσύ, αποτελούν φάρους για
όλους εμάς που μοιραζόμαστε τις ίδιες πολιτικές πεποιθήσεις. Αλλά
και στην προσωπική σου ζωή υπήρξες υπόδειγμα σεμνότητας και
απλότητας. Πάντοτε διακριτικά, χωρίς τυμπανοκρουσίες και ηθικο-
λογίες. Ήσουν το πολιτικό αντίδοτο στην αλαζονεία της εξουσίας»,
ανέφερε ο κ. Ανδρουλάκης και πρόσθεσε: «Μας έδειξες ότι πολλά
που φαίνονται ανέφικτα είναι στο χέρι μας να τα πετύχουμε. Ότι ένας
διαφορετικός δρόμος απέναντι στη συντήρηση είναι εφικτός: Αυτόν
τον προοδευτικό πατριωτισμό υπηρέτησες σε όλη σου τη διαδρο-
μή».

Συνάντηση με Δούκα 
Με την αυλαία του τετραήμερου εθνικού πένθους, ο Νίκος Αν-

δρουλάκης εγκαινιάζει σήμερα την πολιτική ατζέντα του 2025. Το
πρωί θα συναντηθεί στη Βουλή με τον δήμαρχο Αθηναίων Χάρη
Δούκα για το ζήτημα της αύξησης του τέλους ταφής απορριμμάτων
που οδηγεί σε οικονομικό αδιέξοδο τους δήμους.  Ωστόσο προηγή-
θηκε συνάντηση του κ. Δούκα για το ίδιο θέμα σε πολύ θερμό κλίμα
με τον πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ, ένα γεγονός που δεν προκάλεσε χαμό-
γελα στη Χαριλάου Τρικούπη. Παρά ταύτα ο στόχος είναι να φτιαχτεί
ένα ενιαίο μέτωπο Ανδρουλάκη-Δούκα και σε καμία περίπτωση δεν
πρόκειται να δοθεί χώρος στον ΣΥΡΙΖΑ. 

Το σκεπτικό που θα αναπτύξει ο κ. Δούκας στη συνάντηση που θα
έχει με τον πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ το αποτύπωσε στις δηλώσεις του
μετά τη συνάντηση που είχε με τον κ. Φάμελλο. «Η περιφέρεια και ο
ΕΔΣΝΑ ζητούν να δώσουμε την επόμενη χρονιά πάνω από 200 εκα-
τομμύρια επιπλέον χρήματα ως τέλος ταφής και εισφορές για τη
διαχείριση των απορριμμάτων. Η διαχείριση των απορριμμάτων και
η κυκλική οικονομία είναι παραδείγματα προς αποφυγήν στη χώρα

μας. Είμαστε ουραγοί σε όλη την Ευρώπη. Πρέπει να προχωρήσου-
με, με τόλμη και αποφασιστικότητα, με διαρκείς δράσεις και τη συγ-
κρότηση ενός ρεαλιστικού οδικού χάρτη για την κυκλική οικονο-
μία», υποστήριξε ο κ. Δούκας και πρόσθεσε: «Σε ό,τι αφορά τον
ΕΔΣΝΑ, ζητάμε άμεση αναστολή της απόφασης. Ζητάμε, επίσης, να
συζητήσουμε ένα νέο μοντέλο διοίκησης του ΕΔΣΝΑ, και την άμεση
εξυγίανσή του, και βεβαίως τη συγκρότηση ενός ρεαλιστικού οδικού
χάρτη για να προχωρήσει στην πράξη η κυκλική οικονομία, με την
Τοπική Αυτοδιοίκηση στην πρώτη γραμμή στα θέματα αυτά. Μας
αφορά οι πόλεις μας να είναι πράσινες, να είναι καθαρές και να
έχουμε πολύ μεγάλα ποσοστά ανακύκλωσης, όπως συμβαίνει και
στην υπόλοιπη Ευρώπη». 

Επίκαιρη για αγρότες 
Στο μεταξύ, αντίστροφα μετράει ο χρόνος για την επίσημη κατάθε-

ση της επίκαιρης ερώτησης που έχει προαναγγείλει ο κ. Ανδρουλά-
κης και θα αφορά τα προβλήματα που αντιμετωπίζει ο αγροτικός κό-
σμος. Το αίτημα έχει γίνει ήδη αποδεκτό από τον πρωθυπουργό και η
συζήτηση στην Ολομέλεια αναμένεται να αποτελέσει την πρώτη ου-

σιαστική πολιτική αναμέτρηση κυβέρνησης και αξιωματικής αντι-
πολίτευσης. Ειδικότερα το ΠΑΣΟΚ ζητά απαντήσεις:

• Για την έλλειψη μακροπρόθεσμου σχεδιασμού και στρατηγικής
για τον πρωτογενή τομέα.

•Για τη συνολική εγκατάλειψη της ελληνικής περιφέρειας και των
αγροτών, με αποτέλεσμα τη δραματική μείωση του αγροτικού εισο-
δήματος και την ερήμωση της υπαίθρου.

• Για την αύξηση του κόστους παραγωγής.
• Για την κατάσταση στον ΟΠΕΚΕΠΕ, καθώς οι καθυστερήσεις

στις πληρωμές και η γραφειοκρατία εντείνουν τα προβλήματα, την
ίδια στιγμή που πρωτοφανή ζητήματα κακοδιαχείρισης έρχονται
στην επιφάνεια, οδηγώντας τον Οργανισμό σε ευρωπαϊκή επιτήρη-
ση.

• Για το υπέρογκο ενεργειακό κόστος που επιδρά αρνητικά στην
ανταγωνιστικότητα των αγροτικών μας προϊόντων, καθώς εκτινάσ-
σει το συνολικό κόστος παραγωγής. 

Το άλλο μέτωπο που το ΠΑΣΟΚ επέλεξε να συγκρουστεί μετωπικά
με την κυβέρνηση, το αμέσως επόμενο διάστημα, είναι οι αυξήσεις
που ετοιμάζουν οι ασφαλιστικές εταιρείες στις εισφορές τους.

Επιστροφή στον ρεαλισμό
και επανεκκίνηση 

της πολιτικής αντιπαράθεσης
του Αντώνη 

Ι. Αντωνόπουλου
aantonopoulos10@gmail.com 

Αγρότες, αυξήσεις 
ασφαλιστικών εισφορών 
και σκουπίδια, τα βασικά θέματα 
της κόντρας με την κυβέρνηση 

Το ζήτημα της αναστολής χρηματοδότησης
των Σπαρτιατών μπαίνει στην τελική ευθεία.
Σήμερα συνεδριάζει στη Βουλή η αρμόδια Επι-
τροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας, προ-
κειμένου να γνωμοδοτήσει «περί της συνδρο-
μής των προϋποθέσεων για την αναστολή κάθε
είδους κρατικής χρηματοδότησης και οικονο-
μικής ενίσχυσης του κόμματος». Εάν η επιτρο-

πή ταχθεί υπέρ της αναστολής χρηματοδότη-
σης, τότε το θέμα θα παραπεμφθεί στην Ολο-
μέλεια, η οποία θα λάβει την τελική απόφαση,
με πιθανή ημερομηνία τη 13η Ιανουαρίου. Της
διαδικασίας αυτής προηγήθηκε η ψήφιση σχε-
τικής νομοθετικής ρύθμισης του υπουργείου
Εσωτερικών περίπου στα μέσα Δεκεμβρίου.
Με την τροπολογία του υπουργείου Εσωτερι-

κών προβλέπεται ότι η Βουλή έχει τη δυνατό-
τητα «με απόφαση που θα λάβει, με ονομαστι-
κή ψηφοφορία, να αναστείλει τη χρηματοδότη-
ση κόμματος, μέχρι να βγει αθωωτική απόφα-
ση από τη Δικαιοσύνη σχετικά με πρόσωπα τα
οποία φέρονται να είναι οι πραγματικοί αρχη-
γοί των κομμάτων και έχουν καταδικαστεί σύμ-
φωνα με τις διατάξεις του 187 και του 187Α του

ΠΚ». Στη συνεδρίαση της επιτροπής έχει κλη-
θεί να προσέλθει, εάν το επιθυμεί, και ο πρό-
εδρος των Σπαρτιατών Βασίλης Στίγκας. Η συ-
νεδρίαση ήταν να γίνει την Πέμπτη και η ανα-
βολή οφείλεται στο τετραήμερο εθνικό πένθος
που κηρύχθηκε λόγω του θανάτου του πρώην
πρωθυπουργού Κώστα Σημίτη.

Στέλλα Παπαμιχαήλ

Στην τελική ευθεία για την απόφαση αναστολής χρηματοδότησης των Σπαρτιατών
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Η
19η Ιανουαρίου 2022 και η 9η Ιανουα-
ρίου 2025 αποτελούν πλέον ιστορι-
κές ημερομηνίες για την Πολεμική

μας Αεροπορία. Η πρώτη αφορά την έλευση
για πρώτη φορά των πρώτων έξι Rafale με το
εθνόσημο στα φτερά, ενώ η δεύτερη την τρο-
χοδρόμηση της 24ης και τελευταίας -εκτός
συγκλονιστικού απροόπτου- γαλλικής ριπής
στην 114 Πτέρυγα Μάχης στην Τανάγρα.

Η Ελλάδα γυρίζει πλέον σελίδα στην αε-
ροπορική της ισχύ με την
ολοκλήρωση της παραλα-
βής των 24 μαχητικών
Rafale, της πρώτης πλήρους
Μοίρας με τα κορυφαία γαλ-
λικά μαχητικά.

Το τελευταίο από τα υπερ-
σύγχρονα αεροσκάφη προσ-
γειώθηκε στην Τανάγρα το

απόγευμα της Πέμπτης (9/1), σηματοδοτών-
τας την επίτευξη ενός από τους πιο φιλόδο-
ξους εξοπλιστικούς στόχους της Ελλάδας, ο
οποίος ενισχύει αποφασιστικά τις επιχειρη-
σιακές δυνατότητες των Ενόπλων Δυνάμεων.

Η άφιξη του 24ου Rafale δεν είναι απλώς το
κλείσιμο ενός εξοπλιστικού προγράμματος.
Είναι ένα σημείο καμπής για τη στρατιωτική
ισχύ της χώρας. Η γαλλική «ριπή», με τις μο-
ναδικές της δυνατότητες και την προσαρμο-
στικότητα σε πολλαπλούς ρόλους, δεν αποτε-
λεί απλώς ένα σύγχρονο μαχητικό. Είναι ένα
μέσο που αλλάζει την ισορροπία δυνάμεων
στην περιοχή θωρακίζοντας τον εναέριο χώρο
της Ελλάδας.

«Φορτωμένα»
Το 24ο Rafale με το εθνόσημο στα φτερά

είναι ένα ολοκαίνουργιο μονοθέσιο Rafale
EG, το οποίο -όπως και τα προηγούμενα-
έφτασε στη χώρα μας… φορτωμένο και έτοι-
μο να ενταχθεί στη δύναμη της 332 Μοίρας
«Γεράκι». Πύραυλοι μεγάλης εμβέλειας (άνω
των 100 χιλιομέτρων) αέρος - αέρος Meteor,
οι ήδη γνωστοί στους Έλληνες Mica, αντι-
πλοϊκοί Exocet και πύραυλοι κρούσης S-
CALP αποτελούν τα στρατηγικά του όπλα, σε
μια φαρέτρα που προκαλεί εφιάλτες σε οποι-
ονδήποτε σκεφτεί να αμφισβητήσει την ελλη-
νική κυριαρχία.

Πρακτικά τι σημαίνει αυτό; Για παράδειγμα,
έχοντας δύο φονικούς πυραύλους Meteor κά-
τω από τα φτερά τους, τα ελληνικά Rafale
μπορούν να στοχοποιούν και να πλήττουν εχ-
θρικά αεροσκάφη από πολύ μεγάλες αποστά-
σεις, όντας παράλληλα εκτός του βεληνεκούς
των αντίπαλων πυραύλων. Το πανίσχυρο ραν-
τάρ εντοπίζει τους στόχους, εγκλωβίζει και η
εκτόξευση επιφέρει φονικό πλήγμα. Αυτό
που εντυπωσιάζει είναι η ΝΕΖ (No Escape
Zone) των 60 χιλιομέτρων, που σημαίνει πως
σε περίπτωση που εκτοξευτεί σε μικρότερη
απόσταση, ο στόχος δεν έχει δυνατότητα ή ελ-
πίδα διαφυγής.

Διαθέτει σύστημα σύζευξης Link-16, ολο-
κληρωμένο σύστημα αυτοπροστασίας SPEC-
TRA (Self-Protection Equipment to Counter
Threats for Rafale Aircraft), καθώς και ραντάρ
ηλεκτρονικής σάρωσης Active Electronically
Scanning Antenna (AESA). Διαθέτει ακόμη
ηλεκτροοπτικό αισθητήρα Front Sector Op-
tronics (FSO), ο οποίος δίνει τη δυνατότητα
στον ιπτάμενο, χωρίς να ανιχνεύεται, να απο-
καλύψει στόχους σε μεγάλη απόσταση.

Είναι προφανές λοιπόν πως με την απόκτη-
ση των Rafale ικανοποιούνται πάγιες επιχει-
ρησιακές απαιτήσεις της Πολεμικής μας Αε-

ροπορίας για ένα σύγχρονο δικινητήριο μαχη-
τικό πολλαπλού ρόλου, με μεγάλη ακτίνα δρά-
σης, μεταφοράς οπλικού φορτίου και τελευ-
ταίας γενιάς αισθητήρες και ηλεκτρονικά που
δίνουν σαφές πλεονέκτημα στην ελληνοτουρ-
κική διαμάχη. Αυτό σημαίνει πως μπορεί να
εκτελεί ταυτόχρονα αποστολές διαφορετικού
τύπου, όπως εναέριας υπεροχής, κρούσης,
αναγνώρισης κ.λπ.

Απόλυτη υπεροχή
Το Rafale 4,5 γενιάς αποτελεί σαφώς ένα

όπλο αεροπορικής υπεροχής, το οποίο είναι

βέβαιο πως αλλάζει τον συσχετισμό δυνάμε-
ων και αναγκάζει οποιονδήποτε αντίπαλο να
σκεφτεί καλά αν θα αμφισβητήσει την ελληνι-
κή κυριαρχία. Τα νέα δεδομένα λοιπόν που
δημιουργούνται στον αέρα του αρχιπελάγους,
φαίνεται πως προβληματίζουν έντονα και
ενοχλούν την Άγκυρα. Η αντίδραση είναι απο-
λύτως λογική, μιας και οι εικόνες που φτά-
νουν στα τουρκικά επιτελεία από την Ελλάδα,
δημιουργούν έντονο προβληματισμό, αναγ-
κάζοντας το τουρκικό καθεστώς να περιορί-
ζεται σε γραφικές δηλώσεις που μόνο θυμη-
δία μπορούν να προκαλέσουν.

Ακόμα και αν η Τουρκία καταφέρει με την
έλευση του Τραμπ να πάρει νέα F-16 από τις
ΗΠΑ και να αναβαθμίσει τα παλαιότερα, η Ελ-
λάδα θα συνεχίσει να έχει αεροπορική υπερο-
χή, έχοντας στη «φαρέτρα» της καλύτερα μα-
χητικά της Δύσης. Συγκεκριμένα, 24 Rafale,
82 F-16 Viper, 38 αναβαθμισμένα F-16 Block
50+ adv, 25 Mirage 2000-5 και φυσικά 24
«αόρατα» μαχητικά F-35. Δεν μιλάμε λοιπόν
για οποιαδήποτε μαχητικά, αλλά για τα πιο
σύγχρονα μαχητικά σε Ευρώπη και ΗΠΑ. Ήδη
το 2025 μπήκε με την Πολεμική Αεροπορία να
διαθέτει 54 μαχητικά 4,5 γενιάς.

Το Rafale επομένως δεν είναι απλώς μια γέ-
φυρα προς το μέλλον. Είναι ένας πολλαπλα-
σιαστής ισχύος που ενισχύει άμεσα την απο-
τρεπτική ικανότητα της Ελλάδας και θέτει τα
θεμέλια για την επόμενη ημέρα των Ενόπλων
Δυνάμεων.

Με την παρουσία τους στους αιθέρες, τα
Rafale στέλνουν ένα σαφές μήνυμα: Η Ελλάδα
είναι αποφασισμένη να διαφυλάξει την ασφά-
λεια, την κυριαρχία και τα εθνικά της συμφέ-
ροντα, αξιοποιώντας την τεχνολογία και τις
συμμαχίες της στο έπακρο.

Προσγειώθηκε στην
Ελλάδα το 24ο Rafale

Γράφει 
o Bασίλης 

Σκουλαράκος
skoularb@gmail.com

Έφτασε χθες στην 114 Πτέρυγα Μάχης στην Τανάγρα το κορυφαίο γαλλικό
μαχητικό - Η χώρα μας γυρίζει πλέον σελίδα στην αεροπορική της ισχύ, 
καθώς αλλάζουν οι συσχετισμοί δύναμης στον αέρα του αρχιπελάγους
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Τι έκρυβε το ταξίδι-
αστραπή του προέδρου 
του Ισραήλ στην Κύπρο
Ε

να 24ωρο μετά την τριμερή σύνοδο
στο Κάιρο μεταξύ Ελλάδας, Κύπρου
και Αιγύπτου, ο Ισραηλινός πρό-

εδρος πραγματοποίησε ταξίδι-αστραπή
στη Λευκωσία, προκειμένου να ενημερω-
θεί για τα αποτελέσματα της συνάν-
τησης στην αιγυπτιακή πρωτεύου-
σα αλλά και για να συζητήσει τόσο
με τον Πρόεδρο Νίκο Χριστοδουλί-
δη όσο και με τον υπουργό Εξωτε-
ρικών των Εμιράτων, που επίσης
βρέθηκε στην Κύπρο, για την κατά-
σταση όπως διαμορφώνεται στη Μέ-
ση Ανατολή αλλά και ειδικά στη Συ-
ρία μετά την ανατροπή Άσαντ.

Η επίσκεψη του Ιτζάκ Χέρτσογκ στην Κύ-
προ, λίγο πριν ο Ισραηλινός πρόεδρος επι-
σκεφτεί την Ουάσιγκτον, σχετίζεται και με
την αλλαγή ηγεσίας στις ΗΠΑ και με την
προσδοκία για αναβάθμιση του ρόλου της
Κύπρου στη Μέση Ανατολή.

Διπλωματικές πηγές αναφέρουν πως οι
εξελίξεις στο Συριακό απασχολούν ιδιαίτε-
ρα το άμεσα εμπλεκόμενο Ισραήλ, το οποίο
επιθυμεί την ενεργοποίηση και τον συντο-
νισμό του σχήματος Ελλάδας και Κύπρου
με το Ισραήλ.

Οι επιπτώσεις στην 
Ανατολική Μεσόγειο

Σε δήλωση του κυβερνητικού εκπροσώ-
που της Κύπρου Κωνσταντίνου Λετυμπιώτη
αναφέρεται πως «ο Πρόεδρος Χριστοδουλί-
δης και ο πρόεδρος Χέρτσογκ αντάλλαξαν
απόψεις για τις τρέχουσες περιφερειακές
και διεθνείς εξελίξεις. Η συζήτηση επικεν-
τρώθηκε στη διαμόρφωση της κατάστασης
στη Συρία και στις πιθανές επιπτώσεις της
για την Ανατολική Μεσόγειο, υπογραμμίζον-
τας παράλληλα τη σταθεροποιητική σημασία
της Κύπρου ως γέφυρας μεταξύ της περιο-
χής και της Ευρωπαϊκής Ένωσης». 

Επί του πεδίου πάντως, ο ισραηλινός
στρατός πραγματοποίησε επίθεση με drone
στον νότιο Λίβανο αφού εντόπισε υπόπτους
που φόρτωναν όπλα σε όχημα. Τα όπλα ελή-

φθησαν από κτήρια που σύμφωνα με τον
στρατό χρησιμοποιήθηκαν από τη Χεζμπο-
λάχ. Ένα drone της ισραηλινής Πολεμικής
Αεροπορίας χτύπησε το όχημα «για να απο-
μακρύνει την απειλή», ανακοίνωσε ο IDF.

Την προσοχή πάντως έχει προκα-
λέσει έκθεση της λεγομένης Επιτρο-
πής Nagel για τον αμυντικό προϋπο-
λογισμό και τη στρατηγική ασφαλεί-
ας της χώρας, που αναφέρει ότι το
Ισραήλ θα πρέπει να προετοιμάζεται

ακόμη και για άμεση αντιπαράθεση
με την Τουρκία. 

Η επιτροπή αυτή έχει συσταθεί από
την ισραηλινή κυβέρνηση και προειδοποιεί
ότι οι φιλοδοξίες της Τουρκίας να αποκατα-
στήσει την «οθωμανικού τύπου» επιρροή της
στη Μέση Ανατολή μπορεί να οδηγήσουν σε
αυξημένες εντάσεις με το Ισραήλ και πιθα-
νώς να κλιμακώσουν μια σύγκρουση.

Ανησυχία για τη στάση
της Τουρκίας 

Η έκθεση υπογραμμίζει τον κίνδυνο «ευ-
θυγράμμισης» συριακών φατριών με την
Τουρκία, γεγονός που μπορεί να δημιουργή-
σει μια νέα και ισχυρή απειλή για την ασφά-
λεια του Ισραήλ. «Η εκ Συρίας απειλή θα μπο-
ρούσε να εξελιχτεί σε κάτι ακόμα πιο επικίν-
δυνο από την ιρανική απειλή», αναφέρει η
έκθεση, προειδοποιώντας ότι «δυνάμεις που
υποστηρίζονται από την Τουρκία ενδέχεται
να λειτουργήσουν ως πληρεξούσιοι».

Η Επιτροπή Nagel υπέβαλε τις συστάσεις
της προς τον Νετανιάχου, τον υπουργό Άμυ-
νας Ίσραελ Κατζ και τον υπουργό Οικονομι-
κών Μπεζαλέλ Σμότριτς, περιγράφοντας μια
συνολική στρατηγική για την αντιμετώπιση
των αναδυόμενων απειλών και προτείνει την
αύξηση του αμυντικού προϋπολογισμού τα
επόμενα πέντε χρόνια, ώστε να διασφαλιστεί
ότι οι ισραηλινές αμυντικές δυνάμεις θα εί-
ναι εξοπλισμένες, ώστε να αντιμετωπίσουν
προκλήσεις που θέτει η Τουρκία, παράλληλα
με άλλες περιφερειακές απειλές. 

Ο Νετανιάχου αναφέρθηκε στην έκθεση,

δηλώνοντας: «Είμαστε μάρτυρες θεμελιω-
δών αλλαγών στη Μέση Ανατολή. Το Ιράν εί-
ναι εδώ και καιρό η μεγαλύτερη απειλή μας,
αλλά νέες δυνάμεις εισέρχονται στην αρένα

και πρέπει να είμαστε προετοιμασμένοι για
το απροσδόκητο. Αυτή η έκθεση μας παρέ-
χει έναν οδικό χάρτη για να διασφαλίσουμε
το μέλλον του Ισραήλ». 

Γράφει 
η Αλεξία 
Τασούλη

Νίκος Χριστοδουλίδης και Ιτζάκ Χέρτσογκ συζήτησαν 
για την κρίση στη Μέση Ανατολή και για τις εξελίξεις στη Συρία -

Ποια η επιδίωξη του Τελ Αβίβ
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Servicers: Ποιες καταχρηστικές 
πρακτικές ακολουθούν - Πώς μπορούν 
να δικαιωθούν οι οφειλέτες

Τ
η στιγμή που οι πλειστηριασμοί συνεχίζονται με αμείωτη ένταση, οι servicers συνεχίζουν να
εφαρμόζουν καταχρηστικές πρακτικές, φέρνοντας τους οφειλέτες που θέλουν να ρυθμίσουν τις
οφειλές τους σε ιδιαίτερα δεινή θέση. Μάλιστα, με πρόσφατη δικαστική απόφαση αναγνωρίζεται

ως καταχρηστική η στάση των πιστωτών που απορρίπτουν αναιτιολόγητα την εξωδικαστική επίλυση, ενώ
παράλληλα επισπεύδουν διαδικασίες αναγκαστικής εκτέλεσης. Δηλαδή, ουσιαστικά οι οφειλέτες τη
στιγμή που θέλουν να ρυθμίσουν τις οφειλές τους οι servicers επισπεύδουν τον πλειστηριασμό. Με δικα-
στική απόφαση η πρακτική αυτή κρίθηκε καταχρηστική ανοίγοντας ουσιαστικά τον δρόμο για ανάλογες
αποφάσεις στο μέλλον.

Αναλυτικότερα, σύμφωνα με την πρόσφατη απόφαση ΜΠΑρΑθ 2678/2024, ετέθη ένα κρίσιμο ζήτημα
που απασχολεί ολοένα και περισσότερο την ελληνική νομική πραγματικότητα και συγκεκριμένα την κα-
ταχρηστική συμπεριφορά των χρηματοδοτικών φορέων, όπως οι servicers και οι τράπεζες, στις διαδικα-
σίες ρύθμισης οφειλών και αναγκαστικής εκτέλεσης. Το θέμα αυτό αναδεικνύει τον σημαντικό ρόλο της
δικαιοσύνης ως εγγυητή της νομιμότητας στην οικονομική ζωή της χώρας μας.

Το νομικό πλαίσιο και η αρχή της αναλογικότητας
Σύμφωνα με τις διατάξεις του Ν. 4738/2020 για την εξωδικαστική ρύθμιση οφειλών, προβλέπεται η

δυνατότητα διαπραγμάτευσης μεταξύ οφειλέτη και δανειστή. Παράλληλα, ο Κώδικας Δεοντολογίας Τρα-
πεζών (ΚΔΤ) ενισχύει την ανάγκη συνεργασίας για την αποφυγή αναγκαστικών
μέτρων, τα οποία συχνά αποδεικνύονται αναποτελεσματικά και κοινωνικά δυσμε-
νή. Σε αυτό το πλαίσιο, η αρχή της αναλογικότητας, όπως ορίζεται στο άρθρο
25§3Σ, αποκτά ουσιαστική σημασία. Απαιτεί την εξάντληση ηπιότερων μέσων
πριν από την προσφυγή στην αναγκαστική εκτέλεση, προστατεύοντας παράλληλα
τα δικαιώματα των οφειλετών από αυθαίρετες πρακτικές.

Η καταχρηστική συμπεριφορά των servicers
Η δικαστική απόφαση ΜΠρΑθ 2678/2024, όπως και η πρόσφατη ΜΠρΘες

10589/2024, αναγνωρίζει ως καταχρηστική τη στάση των πιστωτών που απορρί-
πτουν αναιτιολόγητα τη συνεργασία για εξωδικαστική επίλυση, ενώ παράλληλα
επισπεύδει διαδικασίες αναγκαστικής εκτέλεσης. Αυτό όχι μόνο ματαιώνει την
εφαρμογή νομοθετικών πρωτοβουλιών, όπως ο Ν. 4738/2020, αλλά υπονομεύει
και την εμπιστοσύνη των πολιτών στην αποτελεσματικότητα των θεσμών. Η στάση
αυτή παραβιάζει βασικές αρχές της καλής πίστης (άρθρα 281 και 288 ΑΚ), ενώ

παράλληλα δημιουργεί στον οφειλέτη εύλογες προσδοκίες για την επίτευξη συμφωνίας που όμως δια-
ψεύδονται.

Οι ως άνω αποφάσεις υπογραμμίζουν πως τέτοιες πρακτικές δεν συνάδουν με τη νομοθετική βούληση
και αποτελούν θεμιτό λόγο ανακοπής κατά του άρθρου 933 ΚΠολΔ, οδηγώντας στην ακύρωση πράξεων
εκτέλεσης.

Η ανάγκη δικαστικής παρέμβασης
Η δικαστική παρέμβαση σε περιπτώσεις καταχρηστικής συμπεριφοράς των πιστωτών αποκτά ιδιαίτε-

ρη σημασία. Η απονομή δικαιοσύνης καλείται να αποκαταστήσει την ισορροπία μεταξύ των συμβαλλομέ-
νων, επιβάλλοντας την τήρηση της αρχής της αναλογικότητας, διασφαλίζοντας την ουσιαστική εφαρμογή
της εξωδικαστικής διαδικασίας. Οι εν λόγω αποφάσεις δημιουργούν ένα δεδικασμένο που ενισχύει τη
θέση των οφειλετών, καθιστώντας σαφές ότι η καταχρηστική συμπεριφορά δεν θα παραμένει ατιμώρητη.

Προτάσεις για ενίσχυση του θεσμικού πλαισίου
Οι αποφάσεις αναδεικνύουν και την ανάγκη θεσμικής ενίσχυσης της εξωδικαστικής διαδικασίας.

Προτείνονται τα εξής:
1. Υποχρεωτική αποδοχή της εξωδικαστικής ρύθμισης μέσω του Ν. 4738/2020 από τους πιστωτές και

για τους μη ευάλωτους δανειολήπτες.
2. Δημιουργία ανεξάρτητης εποπτικής αρχής που θα παρακολουθεί την εφαρμογή του Ν. 4738/2020

και του ΚΔΤ.
3. Ενίσχυση της διαφάνειας μέσω υποχρέωσης παροχής πληροφοριών στους οφειλέτες σχετικά με τη

διαδικασία ρύθμισης ανά πάσα στιγμή και χωρίς χρονοβόρες και δαπανηρές διαδικασίες.
4. Δημιουργία μηχανισμού εναλλακτικής επίλυσης διαφορών με δεσμευτικό χαρακτήρα για τους δα-

νειστές σε περίπτωση αποτυχίας διαπραγμάτευσης.
Συμπερασματικά, οι αποφάσεις ΜΠρΑθ 2678/2024 και ΜΠρΘεσ 10.589/2024 αποτελούν ένα βήμα

προς την κατεύθυνση της δικαστικής προστασίας από καταχρηστικές πρακτικές. Η εφαρμογή της εξωδι-
καστικής διαδικασίας πρέπει να ενισχυθεί με ουσιαστική συμμετοχή των χρηματοδοτικών φορέων και να
επιβάλλεται όπου η καταχρηστική άσκηση δικαιωμάτων καθίσταται εμφανής. Η δικαιοσύνη, για ακόμη
μια φορά, αποδεικνύεται ο εγγυητής της ομαλής λειτουργίας του δικαίου, προστατεύοντας τα δικαιώματα
των πολιτών και αποκαθιστώντας την εμπιστοσύνη στους θεσμούς.

ΛΑΤΙΝΟΠΟΥΛΟΥ-ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ-ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ

(Η χυδαιότητα και οι εκδοχές 
αντιμετώπισής της)

Μ
πορεί, όπως έχει επισημανθεί, να αποτελεί τον μόνο τρόπο να μην πεθάνει κανείς νέος…
Ωστόσο το γήρας -στο οποίο πολλοί άτυχοι δεν έφτασαν ποτέ- έχει πάντα πολύ επώδυνα
παρακολουθήματα. Εν πρώτοις, είναι βέβαιο πως, με την επιμήκυνση του βίου σου, θα χά-

σεις κοντινούς σου ανθρώπους. Ίσως και κάποιους νεότερους, πολλούς της γενιάς σου ασφαλώς,
οπωσδήποτε δε τους περισσότερους αγαπημένους σου εκ της προηγούμενης γενιάς.

Ως μακρόβιος, λοιπόν, αισθάνομαι στην παρούσα συγκυρία έντονο το βάρος κάποιων -αναπόφευ-
κτων- απωλειών: Αν δεν ήμουν ορφανός, π.χ., θα μπορούσα και εγώ να προτείνω για ΠτΔ τον πατέρα
μου. Τουλάχιστον αυτός, σε αντίθεση προς τον προταθέντα πατέρα της χαριτόβρυτης Ζωής, δεν είχε
κάνει διαχρονική σημαία του την «απλή» αναλογική, ασφαλή συνταγή ακυβερνησίας και αποσάθρω-
σης του κρατικού μηχανισμού, τουλάχιστον στη χώρα μας…

Κατά δεύτερον, ο μακρύς βίος καθιστά αναπόφευκτα κάποια πλήγματα προσβλητικά της αξιοπρέ-
πειας του μακροημερεύσαντος ανθρώπου. Δεν πάει πάρα πολύς καιρός, για παράδειγμα (πριν βέβαια
γίνει μεγάλο πολιτικό αστέρι με ούριο τον άνεμο των δημοσκοπήσεων), που ένα τέτοιο πλήγμα μού
επέφερε η «Έμφωνη» έκφραση της Λογικής: Αφού παρακολούθησε κάποια ομιλία μου, μου κατέστη-
σε μάλλον σαφές ότι θα επιθυμούσε την ένταξή μου στον κομματικό χώρο της. Την απέκρουσα σοκά-

ροντάς την και λέγοντάς της πως είμαι τόσο εκτός Λογικής, ώστε να θεωρώ
εθνικά επωφελείς τις Συμφωνίες των Πρεσπών. Ωστόσο, το αποτύπωμα του
πλήγματος και της προσβολής με σημάδεψε και με έκανε να σκέπτομαι πως,
αν είχα ολοκληρώσει νωρίτερα τη διαδρομή μου στα εγκόσμια, θα το είχα απο-
φύγει…

Σήμερα, με την ευκαιρία της εκδημίας Σημίτη (ο οποίος ίσως, όπως κάποιοι
υποστηρίζουν, να έχασε τη «μάχη των Ιμίων», κέρδισε όμως αυτή ενός άλλου
νησιού, δηλονότι της Κύπρου), η εκ βορείου Ελλάδος ακατάβλητη εθναγωνί-
στρια -και εκφράστρια του καθ’ ημάς Τραμπισμού- αποφάσισε να επανεισαγά-
γει στον δημόσιο διάλογο τη ρητορική της εθνικής μειοδοσίας. Δακτυδοδει-
χτώντας Έλληνες αιρετούς κυβερνήτες, την απώλεια των οποίων θα έπρεπε,
κατά την κρίση της, να θρηνούν οι… Τούρκοι. Και έτσι προκάλεσε παλιρροϊκά

κύματα στο κόμμα του εκλιπόντος: Με τον αξιοπρεπέστατο και ευπρεπέστατο Παύλο Γερουλάνο να
αποδεικνύει ότι είναι πολύ λιγότερο «πολιτικό ζώο» από την άλλοτε ανταγωνίστριά του στην έκφραση
του εκσυγχρονιστικού πασοκισμού Άννα Διαμαντοπούλου… Αφού ο εκ Κεφαλληνίας καταγόμενος
πρώην υπουργός Πολιτισμού φάνηκε να μην αντιλαμβάνεται πως, όταν βρίσκεσαι στην πολιτική, δεν
αγνοείς περιφρονητικά τον βούρκο και τους εκφραστές του, αλλά τους καταπολεμάς με ένταση…
Τους αναδεικνύεις ως στοιχείο της προς αποφυγή πολιτικής. Όσοι Ιταλοί και Γερμανοί εστέτ του Με-
σοπολέμου έκριναν ανάξιό τους να αντιπαρατεθούν με τους αδίστακτους υποκοσμικούς τυχοδιώκτες
της εποχής, τους είδαν στη συνέχεια να κυβερνούν τις χώρες τους και να αιματοκυλίουν την ανθρω-
πότητα. Όσοι Γάλλοι αντίστοιχοι θεωρούσαν από τη δεκαετία του 1950 νομιμοποίηση του Λεπέν την
ενασχόληση με τον πρώην βασανιστή της Αλγερίας, βλέπουν σήμερα το ιδεολογικό ρεύμα που αυτός
δημιούργησε να κυριαρχεί στη χώρα του Ρεημόν Αρόν, του Ζαν Ζωρές και του Λεόν Μπλουμ. Και, πιο
πρόσφατα, η πνευματική ελίτ των ΗΠΑ, που δεν άντεχε να κυλιστεί στη λάσπη με τον Τραμπ, βλέπει -
μαζί με την ανθρωπότητα ολόκληρη η οποία παρακολούθησε την εκτίναξή του με την ίδια στάση
άπραγης αποχαύνωσης που κράτησε απέναντι στον Χίτλερ κατά την περίοδο 1923-1938- να υποκαθί-
σταται στον ιδεολογικό ναζισμό του Μεσοπολέμου ο γεωπολιτικός και οικονομικός επιθετικός ναζι-
σμός του ποικιλόχρωμου υπερατλαντικού δίποδου: Με διακηρυγμένες πλέον βλέψεις σε Καναδά,
Γροιλανδία, Μεξικό, Παναμά και προνομιακές σχέσεις με όλους τους τύραννους του πλανήτη.

Φυσικά…
Το γένους θηλυκού άλλοτε στέλεχος της ΝΔ, που λόγω καταλογισθείσης χυδαιότητας εκδιώχτηκε-

εκπαραθυρώθηκε από το κόμμα της ευπρεπούς συντήρησης, δεν είναι ούτε Μουσολίνι, ούτε Χίτλερ,
ούτε Λεπέν, ούτε καν Τραμπ. Είναι, όμως, η παρ’ ημίν έκφραση της πολιτικής χυδαιότητας. Και της ρη-
τορικής της εθνικής μειοδοσίας απέναντι σε όσους προτάσσουν τα δεδομένα του πολιτικού και διε-
θνοπολιτικού πραγματισμού (απέναντι στους πομφόλυγες του κενού, ανέξοδου, αδιέξοδου και επι-
κίνδυνου ρητορικού υπερεθνικισμού). Τη χυδαιότητα, όμως, δεν την προσπερνάς, δεν την αγνοείς,
δεν την περιφρονείς, δεν τη σνομπάρεις, δεν την «μποϋκοτάρεις». Την καταπολεμάς, την αναδει-
κνύεις, την καταγγέλλεις, την παρουσιάζεις σε όλο το επικίνδυνο δυνητικό φορτίο της. Πριν γιγαντω-
θεί πολιτικά… 

ΑΣΧΕΤΟ ΥΣΤΕΡΟΓΡΑΦΟ: Χωρίς να είναι καθόλου κακοί εκείνοι της ΠτΔ και του πρωθυπουργού,
νομίζω πως ο Ανδρουλάκης εκφώνησε τον καλύτερο αποχαιρετισμό για τον εκλιπόντα. Και με την ευ-
καιρία να αναρωτηθώ: Το Πάντειο πανεπιστήμιο εξέδωσε ψήφισμα για τον καθηγητή Σημίτη; Ελπίζω
ναι και να μου διέφυγε. Πάντως, η πρύτανις έπρεπε να έχει εκφωνήσει επικήδειο. 

* Ο καθηγητής Θανάσης Διαμαντόπουλος είναι συγγραφέας του έργου «Ο Ελευθέριος Βενιζέλος
ως πλαστουργός ιστορίας», το οποίο κυκλοφόρησε από τις εκδόσεις Πατάκη…

της
Κατερίνας
Φραγκάκη  

Δικηγόρος 
παρ’ Αρείω Πάγω

του
Θανάση 

Διαμαντόπουλου*
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Σ
την αρχή της νέας χρονιάς, πέρα από τα παπαδίστι-

κα και τις κοινοτοπίες και τις άνευ περιεχομένου,

πολλές φορές, ευχές, αυτό που χρειαζόμαστε πε-

ρισσότερο είναι να συνειδητοποιήσουμε ότι έχουμε ανάγ-

κη από εσωτερική αλλαγή ως αντίδοτο στη μαυρίλα και το

σφίξιμο που σκοτεινιάζουν τις ζωές μας.

Και αυτό θα γίνει μέσα από τον ασίγαστο πόθο για την

ανακάλυψη των αξιών αυτής της ζωής…

Και αυτές τις αξίες, που έχουν να κάνουν με την ψυχική

μας ενδυνάμωση, τις θέλουμε για να αντεπεξέλθουμε ως

άτομα και ως κοινωνία στις δυσκολίες και στον ευτελισμό

των ιδεών και των ανθρώπων, για να εξακολουθούμε να

ελπίζουμε και να εμπνεόμαστε και να κάνουμε ψυχικές

πτήσεις.

Η θρησκευτική πίστη είναι μια από αυτές τις αξίες, όχι

ως κατασκεύασμα ή επινόημα ή αποτέλεσμα συνθηκών ή

συμπεριφορά ανθρώπων ή με τα «καμώματα» των παπά-

δων και των δήθεν «σούπερ» πιστών, που είτε άμεσα είτε

έμμεσα αμαυρώνουμε τον ίδιο τον Χριστό (!), στον οποίο

υποτίθεται πιστεύουμε, αλλά ως ζωτική δύναμη, είναι

κομμάτι της ομαλής λειτουργίας της ανθρώπινης φύσης. 

Είναι συνυφασμένη με το πνεύμα μας. Έχει τις ρίζες της

βαθιά μέσα στο είναι μας. Η έλλειψή της τόσο στην ατομική

όσο και στην κοινωνική ζωή είναι συνήθως ένδειξη ατα-

ξίας, αφού μένουν αναπάντητα ερωτήματα, που ούτε να τα

αποφύγουμε μπορούμε, ούτε να τα καταπνίξουμε: Από

πού ερχόμαστε;… Πού πηγαίνουμε;… Γιατί ζούμε;…

Έχουμε ψυχή;… Τι είναι ο θάνατος;… Τι θα γίνει ύστερα

από αυτόν;… Πώς πρέπει να ζούμε;…

Οι εορτές μάς θυμίζουν κάτι που το έχουμε ξεχάσει: εί-

ναι ματαιοπονία η προσπάθεια εσωτερικής βελτίωσης

και αλλαγής του ανθρώπου από τον άνθρωπο με μέσα αν-

θρώπινα.

Σήμερα ο κόσμος μας, ταραγμένος καθώς είναι και αη-

διασμένος από τον εαυτό του, βουτηγμένος μέσα στο έγ-

κλημα και στο άγχος, πνιγμένος από τις ίδιες του τις ανο-

μίες, βογκά ζητώντας έλεος χωρίς ελπίδα. 

Πώς θα γλιτώσουμε από τα κακά που μας περικυκλώ-

νουν και πώς θα χαρούμε τη ζωή μας με απλότητα και κα-

λοσύνη; Η απάντηση είναι μία. Να κάνουμε τώρα με ει-

λικρίνεια ό,τι δεν κάναμε χρόνια τώρα. Να αλλάξουμε

κοιτάζοντας ψηλά και όχι στη λάσπη και στον βούρκο. 

«Είχα βαρεθεί τη ζωή», έλεγε ένας μεσήλικας στο

νοσοκομείο, όπου νοσηλευόταν με έμφραγμα, μιλών-

τας για τον εαυτό του.

Και πρόσθεσε: «Τώρα κατάλαβα την αξία της». Και το

πρόσωπό του φωτίστηκε σαν να έκανε μια μεγάλη ανα-

κάλυψη.

Πρέπει να φτάσουμε στην οδυνηρή εμπειρία της αρ-

ρώστιας για να αναζητήσουμε το «ρήμα» και το νήμα της

ζωής;

Έτσι, το να είναι νέος ο κάθε χρόνος εξαρτάται από εμάς.

Το νέο του χρόνου βρίσκεται στα χέρια, στη διάθεση και

την προθυμία μας.

Αν είναι νέες οι σκέψεις μας, νέες οι αποφάσεις μας,

αποκομμένες από το κακό.

Αν αλλάξουμε, με την αλλαγή του χρόνου, και από παλιοί

άνθρωποι γίνουμε καινούργιοι και στραφούμε σταθερά,

γενναία και αποφασιστικά προς τον Θεό.

Αν μεταμορφώσουμε και εξευγενίσουμε και εξαγνίσου-

με το μέσα μας.

Τότε, ναι, μαζί με τη νεοποίηση και ανα-

καίνιση και αναγέννησή μας, το έτος, που

ήρθε, γίνεται και αυτό νέο και, επιπλέον,

σωτήριο.

Από το πώς θα χρησιμοποιήσουμε τον

χρόνο θα εξαρτηθεί αν θα είναι νέο το έτος.

Κακή χρήση σημαίνει κακός χρόνος. Κα-

λή χρήση σημαίνει καλός χρόνος.

Τίποτε άλλο δεν πρέπει να λυπόμαστε τό-

σο όσο το χάσιμο του χρόνου. Το παρελθόν

πέρασε… Το μέλλον δεν το ξέρουμε. Και το παρόν, κυλάει

τόσο γρήγορα που δεν το αισθανόμαστε.

Ας διαλέξουμε πώς θα ζήσουμε το 2025.

Αν ζήσουμε ως ξένοι προς την ίδια τη συνείδησή μας,

χλιαροί, δυσκίνητοι, απρόθυμοι και αμελείς στον δρόμο

της καρδιάς μας, τότε παλαιός είναι ο χρόνος.

Αν ζήσουμε αξιοποιώντας τις ημέρες, τις ώρες και τα λε-

πτά, για να σκεφτόμαστε, να εργαζόμαστε και να αισθανό-

μαστε τα έργα του καλού, τότε νέος είναι ο χρόνος.

Μας συμφέρει για άπειρους λόγους να ξεφύγουμε από

την παλαιότητα, να προχωρήσουμε μπροστά.

Και τότε νέοι εμείς στην ψυχή και στη ζωή θα κάνουμε

και τον χρόνο νέο.

Ας ξεκινήσουμε τη φωτεινή και ανοδική πορεία χωρίς

καθυστέρηση.

Δεν υπάρχουν περιθώρια αναμονής. Βαδίζουμε ολοτα-

χώς προς το χάος. Ας κοιτάξουμε δίπλα μας, στην κοινωνία

μας. Πόσο αυξήθηκαν τα εγκλήματα, οι απάτες, οι αυτο-

κτονίες, οι φόνοι, τα πάθη. Ας κοιτάξουμε πόσο ατίθασα

έγιναν τα παιδιά. Ας κοιτάξουμε πόσο όλα αμφισβητούν-

ται. Δεν έχουμε καιρό για χάσιμο. Η επιστροφή στα ιδανικά

και στις αρετές ως τρόπος ζωής είναι η λύση. Μόνο έτσι

μπορούμε να ελπίζουμε σε κάτι καλύτερο. Και όσο πιο

γρήγορα το αντιληφθούμε, τόσο καλύτερα για όλους μας.

Τα γεγονότα μιλούν αφ’ εαυτών.

Και μόνο τυφλοί και μύωπες μπορούν να τα αγνο-

ούν. Μόνο αδιόρθωτοι και αμετανόητοι μπορούν να

παραμένουν αδιάφοροι και αδρανείς. Εμείς, όμως,

όχι. Για αυτό, ας αξιοποιήσουμε την ευκαιρία του νέ-

ου χρόνου. 

του
πατέρα 

Ηλία Μάκου

Το βλέμμα ψηλά και όχι
στη λάσπη και στον βούρκο!





Ο
Ντόναλντ Τραμπ εξέφρασε πάλι την επι-
θυμία του να αποκτήσει τη Γροιλανδία,
χαρακτηρίζοντας την ιδιοκτησία και τον

έλεγχο του νησιού ως «απόλυτη αναγκαιότητα»
για την εθνική ασφάλεια των ΗΠΑ. Μάλιστα, δεν
απέκλεισε τη χρήση στρατιωτικών ή οικονομι-
κών μέτρων για την επίτευξη αυτού του στόχου.

Όλη η Ευρώπη διαφώνησε με τον νέο Αμερι-
κανό πρόεδρο για τη ρητορική του σχετικά με τη
Γροιλανδία, εκτός των Βρετανών. «Δεν επιδιώ-
κω να καταδικάσω τον στενότερο σύμμαχό
μας», δήλωσε ο επικεφαλής της βρετανικής δι-
πλωματίας Ντέιβιντ Λάμι ενώ διαβεβαίωσε στο
BBC ότι οι προσαρτήσεις που ανέφερε ο Τραμπ
«δεν πρόκειται να συμβούν».

Την ίδια στιγμή, σύμφωνα με δημοσίευμα των
«Financial Times», ο Ίλον Μασκ είχε συζητήσει
κατ’ ιδίαν με συμμάχους του για το πώς θα μπο-
ρούσαν να απομακρύνουν τον Στάρμερ από το
αξίωμά του πριν από τις επόμενες βουλευτικές
εκλογές. Συγκεκριμένα ο Μασκ φέρεται να ανα-
ζήτησε πληροφορίες σχετικά με το κατά πόσον
θα ήταν εφικτό να οικοδομήσει υποστήριξη για
εναλλακτικά βρετανικά πολιτικά κινήματα -κυ-
ρίως για το δεξιό λαϊκιστικό κόμμα Reform UK-
ώστε να προκαλέσει αλλαγή πρωθυπουργού
πριν από τις επόμενες εκλογές.

Στη Γερμανία, ο καγκελάριος Όλαφ Σολτς δή-
λωσε ότι τα σχόλια του Τραμπ προκάλεσαν «έλ-
λειψη κατανόησης» μεταξύ των Ευρωπαίων
ηγετών. «Η αρχή του απαραβίαστου των συνό-
ρων ισχύει για κάθε χώρα -ανεξάρτητα από το
αν βρίσκεται ανατολικά από εμάς ή δυτικά- και
κάθε κράτος πρέπει να το σέβεται αυτό, ανεξάρ-
τητα από το αν είναι μια μικρή χώρα ή ένα πολύ
ισχυρό κράτος», είπε ο Σολτς.

Αλλά και ο Γάλλος υπουργός Εξωτερικών
Ζαν-Νοέλ Μπαρό δήλωσε ότι η Ευρώπη θα υπε-
ρασπιστεί το διεθνές δίκαιο. «Δεν τίθεται θέμα
να αφήσει η Ευρωπαϊκή Ένωση άλλα έθνη στον
κόσμο, όποια και αν είναι αυτά, να επιτεθούν στα
κυρίαρχα σύνορά της», σημείωσε ο επικεφαλής
της γαλλικής διπλωματίας, προσθέτοντας ότι, αν
και δεν πιστεύει ότι οι ΗΠΑ «θα εισβάλουν» στη

Γροιλανδία, «έχουμε εισέλθει σε μια εποχή
όπου επιστρέφει το δίκαιο του ισχυρότερου».

Η Δανία προσπαθεί
να ρίξει τους τόνους

Η Δανία δηλώνει ανοιχτή σε διάλογο με τον
Τραμπ σχετικά με τη συνεργασία για την αντιμε-
τώπιση των δικαιολογημένων ανησυχιών του
για την ασφάλεια όσον αφορά τη Γροιλανδία, αλ-
λά απορρίπτει οποιαδήποτε απειλή βίας ή εξα-
ναγκασμού. Ο Λαρς Λόκε Ράσμουσεν, ο έμπει-
ρος υπουργός Εξωτερικών της Δανίας, δήλωσε
ότι είναι προς το συμφέρον όλων να μειωθεί η
ένταση: «Έχω τις δικές μου εμπειρίες με τον
Ντόναλντ Τραμπ και γνωρίζω επίσης ότι δεν
πρέπει να λέμε φωναχτά όλα όσα σκεφτόμα-
στε», δήλωσε ο Ράσμουσεν, ενώ υποβάθμισε το
ενδεχόμενο η Γροιλανδία να γίνει ποτέ μέρος
των ΗΠΑ: «Αναγνωρίζουμε πλήρως ότι η Γροι-

λανδία έχει τις δικές της φιλοδοξίες. Εάν υλο-
ποιηθούν, η Γροιλανδία θα γίνει ανεξάρτητη, αν
και δύσκολα με τη φιλοδοξία να γίνει ομοσπον-
διακό κράτος των ΗΠΑ».

Στη Γροιλανδία πάντως έχει ήδη ψηφιστεί
ένας νόμος περί αυτοδιοίκησης που ανοίγει τον
δρόμο για δημοψήφισμα σχετικά με την ανε-
ξαρτησία. Τον Απρίλιο πρόκειται να διεξαχθούν
τοπικές εκλογές που θα μπορούσαν να μετατρα-
πούν σε δημοψήφισμα για το συνταγματικό μέλ-
λον της Γροιλανδίας.

Όσο για τον Ίλον Μασκ, η καταιγιστική ροή
των καυστικών αναρτήσεών του προκαλεί δι-
πλωματικό πονοκέφαλο, πυροδοτώντας ανατα-
ράξεις και διλήμματα. Λίγο καιρό πριν την ορ-
κωμοσία Τραμπ, πολλοί Ευρωπαίοι ηγέτες είναι
επιφυλακτικοί να τον επικρίνουν δημόσια, φο-
βούμενοι μη χαλάσουν οι σχέσεις τους με τον
εκλεγμένο πρόεδρο των ΗΠΑ.
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Το Ισραήλ παρουσίασε στους αραβόφωνους λογαρια-
σμούς της κυβέρνησής του στα social media βιβλικό χάρτη
που παρουσιάζει ως ισραηλινά τα κατεχόμενα παλαιστινιακά
εδάφη και τμήματα των γειτονικών αραβικών κρατών. Αυτό
προκάλεσε την οργή των Παλαιστινίων και αραβικών κρατών
που κάλεσαν τη διεθνή κοινότητα να ελέγξει τις επεκτατικές
βλέψεις του Ισραήλ και να το εμποδίσει να επιχειρήσει να
καταλάβει περισσότερα παλαιστινιακά και αραβικά εδάφη.

Το υπουργείο Εξωτερικών του Κατάρ σημείωσε ότι ο χάρ-

της «που ισχυρίζεται ότι αντιπροσωπεύει το ιστορικό Ισ-
ραήλ» αποτελεί απλώς μια «κατάφωρη παραβίαση» των διε-
θνών κανόνων, προειδοποιώντας ότι οι προφανείς φιλοδο-
ξίες του Ισραήλ θα μπορούσαν να εμποδίσουν περαιτέρω τις
πιθανότητες ειρήνης στην περιοχή.

Η Ντόχα κάλεσε τη διεθνή κοινότητα να «εκπληρώσει τις
νομικές και ηθικές της ευθύνες, πιέζοντας την ισραηλινή
κατοχή να συμμορφωθεί με τα ψηφίσματα της διεθνούς νο-
μιμότητας και να αντιμετωπίσει τις επεκτατικές της φιλοδο-

ξίες στα αραβικά εδάφη». Εκπρόσωπος του υπουργείου
Εξωτερικών της Ιορδανίας καταδίκασε την ανάρτηση «με τον
πιο έντονο τρόπο» και χαρακτήρισε τον χάρτη ως «ισχυρι-
σμούς και ψευδαισθήσεις» που προωθεί η Δεξιά στο Ισραήλ
για να εμποδίσει την ίδρυση παλαιστινιακού κράτους, όπως
μετέδωσε το The New Arab. Η Χαμάς, σε δήλωσή της που
δημοσιεύτηκε στο Telegram, έκανε λόγο «για επιβεβαίωση
της επιθετικής φύσης και των επεκτατικών φιλοδοξιών της
ισραηλινής κατοχής».

Οργή αραβικών κρατών κατά Ισραήλ για χάρτη που παρουσιάζει επέκταση των συνόρων του
Γράφει η Αλεξία Τασούλη

Ξεσηκώθηκε η Ευρώπη μετά 
τις απειλές Τραμπ για τη Γροιλανδία

ΤΟ ΛΟΣ ΑΝΤΖΕΛΕΣ ΦΛΕΓΕΤΑΙ

Πέντε τα θύματα 
της πυρκαγιάς, 100.000 
πολίτες εγκατέλειψαν
τις εστίες τους

Ασύλληπτη είναι η καταστροφή
στο Λος Άντζελες, το οποίο είναι
περικυκλωμένο από πέντε πύρινα
μέτωπα, ενώ μέχρι στιγμής πέντε
άτομα έχουν χάσει τη ζωή τους. Οι
εστίες εξαπλώνονται ταχύτατα λό-
γω των ισχυρών ανέμων. Οι αρχές
έχουν δώσει εντολή σε σχεδόν
100.000 πολίτες να εγκαταλείψουν
εσπευσμένα τις εστίες τους, ιδιαί-
τερα εξαιτίας της νέας πυρκαγιάς
που εκδηλώθηκε μερικές εκατον-
τάδες μέτρα από την ιστορική Hol-
lywood Boulevard. Κάλεσαν επί-
σης τους πολίτες να κάνουν οικο-
νομία στο νερό, καθώς τρεις δεξα-
μενές που τροφοδοτούσαν τους
πυροσβέστες άδειασαν.

Οι θερμοί άνεμοι γνωστοί με την
ονομασία Σάντα Άνα, συνηθισμένοι
κατά τη διάρκεια του καλιφορνέζι-
κου χειμώνα, αναμενόταν να πνέ-
ουν με ριπές που θα έφταναν ακόμη
και τα 160 χιλιόμετρα την ώρα σύμ-
φωνα με την αμερικανική μετεω-
ρολογική υπηρεσία, εξαπλώνοντας
τις φλόγες και εγείροντας «θανάσι-
μο κίνδυνο». Πέρα από τους ανέ-
μους, οι μετεωρολόγοι επισήμαναν
«την έλλειψη βροχής και την αφύ-
σικη ζέστη και ξηρασία εδώ και έξι
μήνες» για να εξηγήσουν τις πυρ-
καγιές εν μέσω του Ιανουαρίου. 

Εκτός των Βρετανών, όλοι οι υπόλοιποι με κυρίαρχο τον γαλλογερμανικό
άξονα «κράζουν» την επιθετική ρητορική του Αμερικανού προέδρου 
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Ένορκη Διοικητική Εξέταση από την 1η ΥΠΕ διατάχθηκε
για την πτώση του ασανσέρ στο Νοσοκομείο Ερυθρός
Σταυρός, που είχε ως αποτέλεσμα τον ελαφρύ τραυματι-
σμό τεσσάρων ατόμων. Όπως αναφέρει σε ανακοίνωσή
του ο Ερυθρός Σταυρός, θα διερευνηθούν οι συνθήκες
υπό τις οποίες έπεσε το ασανσέρ στο νοσοκομείο, τονίζον-
τας πάντως πως η τελευταία συντήρησή του είχε γίνει στις
19 Δεκεμβρίου 2024.

«Ο εν λόγω ανελκυστήρας τηρούσε όλους τους κανόνες
ασφαλείας. Οι τελευταίες δύο συντηρήσεις πραγματοποι-
ήθηκαν στις 2 και 19/12/2024 και η σύμβαση συντήρησης
των ανελκυστήρων είναι σε ισχύ. Για τη διερεύνηση των

συνθηκών του συμβάντος διατάχθηκε Ένορκη Διοικητική
Εξέταση από την 1η ΥΠΕ», αναφέρεται στην ανακοίνωση
του νοσοκομείου. Υπενθυμίζεται ότι τη στιγμή της πτώσης
μέσα στο ασανσέρ βρίσκονταν τέσσερα άτομα, ένας ασθε-
νής, ο οποίος είχε λάβει εξιτήριο, και η συνοδός του μαζί
με δύο διασώστες ιδιωτικού ασθενοφόρου.

«Οι ασθενείς εξετάστηκαν από το ιατρικό προσωπικό, το
οποίο διαπίστωσε ότι φέρουν ελάσσονες κακώσεις και
βρίσκονται υπό παρακολούθηση», σημειώνει το νοσοκο-
μείο. Πάντως, εργαζόμενοι του νοσοκομείου υποστηρί-
ζουν ότι το συγκεκριμένο ασανσέρ ήταν συχνά χαλασμένο
το τελευταίο διάστημα.

ΕΔΕ για την πτώση του ασανσέρ στον Ερυθρό Σταυρό με τέσσερις τραυματίες

Σ
υνεχίζονται οι αποκαλύψεις για τον
52χρονο εκπαιδευτικό από τον Άλι-
μο, ο οποίος βρίσκεται στο μικρο-

σκόπιο των Αρχών καθώς συνελήφθη
έπειτα από καταγγελία για ερωτικά μηνύ-

ματα που έστελνε για του-
λάχιστον τέσσερις μήνες
σε 14χρονη μαθήτριά του.
Η Εισαγγελία Πρωτοδικών
προχώρησε στην άσκηση
κακουργηματικής ποινι-

κής δίωξης σε βάρος του
και έπειτα οδηγήθηκε

στον ανακριτή, όπου ζήτησε προθεσμία
για την απολογία του την ερχόμενη Πα-
ρασκευή.

Συγκεκριμένα ασκήθηκε ποινική δίωξη για:
� Κατάχρηση ανηλίκου με παθόντα που
έχει συμπληρώσει τα 14 έτη τελεσθείσα
από εκπαιδευτικό και
� Προσβολή γενετήσιας αξιοπρέπειας
ανηλίκου κάτω των 15 ετών μέσω διαδι-
κτύου κατ’ εξακολούθηση.

Όπως δήλωσε στην «Political» πρώην
μαθητής του 52χρονου εκπαιδευτικού, η
διάκριση που έκανε μεταξύ κοριτσιών και
αγοριών ήταν προκλητικά φανερή. «Χαντά-
κωνε» τα αγόρια είτε έγραφαν είτε δεν
έγραφαν καλά σε διαγωνίσματα, ενώ προ-
σπαθούσε με κάθε τρόπο να κερδίσει τη
συμπάθεια των κοριτσιών είτε με βαθμούς
είτε με άλλου είδους επίδειξη δύναμης.

Είχαν γίνει καταγγελίες σε βάρος του
«Στο συγκεκριμένο σχολείο πήγαινα

πριν από οκτώ χρόνια. Μόλις άκουσα για
σχολείο των νοτίων προαστίων, αμέσως
πήγε το μυαλό μου στον συγκεκριμένο άν-
θρωπο. Ο εν λόγω καθηγητής είχε στο επί-
κεντρο γενικά τα κορίτσια, ενώ έβαζε κα-
κούς βαθμούς σε αγόρια. Και ας είχες γρά-
ψει καλά σε διαγώνισμα, μας έβαζε 5 και 6.
Στην αντίθετη περίπτωση, αν ήσουν κορίτσι
και ας έγραφες 8 και 9, θα σου έβαζε πάνω
από 18. Μου είχε βάλει, θυμάμαι, σε ένα τε-
τράμηνο 8 Φυσική και 9 Γεωμετρία και

όταν τον κάλεσε η μητέρα μου να ρωτήσει
για ποιο λόγο, εκείνος είχε απαντήσει
“επειδή έτσι θέλω” και της έκλεισε το τηλέ-
φωνο. Είχα μια κοπέλα εκείνο το διάστημα.
Της την έπεφτε. Για παράδειγμα, στην τάξη
πετούσε κάποιο αντικείμενο στα σκουπίδια
από απόσταση και ρωτούσε κορίτσια “πόσο
καλός είμαι;”. Ήθελε συνέχεια να κερδίζει
τις εντυπώσεις από τα κορίτσια. Η κοπέλα
μου σε ανύποπτο χρόνο μού είχε πει ότι

αυτός κάτι κακό θα κάνει στο μέλλον, όπως
και έγινε. Τα αγόρια δεν τον ενδιέφεραν
καθόλου. Μάλιστα, ήταν ιδιαίτερα αυστη-
ρός. Για ασήμαντο λόγο, αν ήσουν αγόρι,
μπορεί να σε πετούσε έξω από την τάξη με
απουσία».

Επίσης τόνισε ότι «υπήρξαν καταγγελίες
στο παρελθόν από γονείς και όχι μόνο και
για τη συμπεριφορά του αλλά και για τους
αδικαιολόγητους βαθμούς που έβαζε. Κά-

ποια στιγμή είχε μαθευτεί ότι θα τον μετέ-
φεραν σε άλλο σχολείο, όμως δεν έγινε πο-
τέ τίποτα».

Μια άλλη μαθήτρια δήλωσε χαρακτηρι-
στικά: «Η συμπεριφορά του με τις μαθή-
τριες ήταν υπερβολικά φιλική, σχεδόν
προκλητική, και δεν ταίριαζε καθόλου με
τον ρόλο ενός καθηγητή. Στο παρελθόν εί-
χαν γίνει ξανά καταγγελίες για να απομα-
κρυνθεί από το σχολείο, καθώς είχε ενο-
χλήσει κάποιες κοπέλες».

Ψάχνουν και για άλλα θύματα
Έμπειροι αστυνομικοί του Τμήματος

Προστασίας Ανηλίκων, που εξετάζουν τα
ψηφιακά δεδομένα του και τη διαδικτυακή
δραστηριότητά του, εκτιμούν ότι δεν απο-
κλείεται να εμπλέκονται και άλλα κορίτσια
στην υπόθεση. Σύμφωνα με τις έρευνες, ο
εκπαιδευτικός φαίνεται να ακολουθούσε
συγκεκριμένη τακτική προσέγγισης παι-
διών, χρησιμοποιώντας έναν ιδιαίτερο τρό-
πο ομιλίας και συμπεριφοράς για να κερδί-
σει την εμπιστοσύνη τους. Οι Αρχές έχουν
ήδη προχωρήσει σε αίτημα για άρση του
τηλεφωνικού απορρήτου του, καθώς έχουν
εντοπιστεί στοιχεία που παραπέμπουν σε
ανάλογες περιπτώσεις από το 2010. 

Από την κατ’ οίκον έρευνα οι αστυνομι-
κοί κατάσχεσαν ψηφιακά πειστήρια, ενώ
υλικό και φωτογραφίες που βρέθηκαν εξε-
τάζονται διεξοδικά για τυχόν νέες ενδεί-
ξεις. Το παρελθόν του 52χρονου ερευνάται
λεπτομερώς, ενώ αναμένονται περαιτέρω
μαρτυρίες που ενδέχεται να ρίξουν φως
στις μεθόδους του.

Ο 52χρονος, ο οποίος κατηγορείται για παρενόχληση σε 14χρονη, 
φέρεται να είχε υπερβολικά φιλική, σχεδόν προκλητική συμπεριφορά

προς τα κορίτσια, ενώ ήταν εχθρικός με τα αγόρια του σχολείου

ΜΑΡΤΥΡΙΕΣ ΣΟΚ ΣΤΗΝ «POLITICAL» ΓΙΑ ΤΟΝ ΚΑΘΗΓΗΤΗ ΣΤΟΝ ΑΛΙΜΟ

του Σωτήρη
Μπαρσάκη

Χαντάκωνε τους μαθητές,
«χάιδευε» τις μαθήτριες
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Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

ΚΑΤΕΣΤΡΑΜΜΕΝΗ Η ΦΥΣΙΚΗ ΚΟΙΤΗ ΤΟΥ ΚΗΦΙΣΟΥ

Σ
το κόκκινο είναι πλέον η ανησυχία των
ειδικών για την κατάσταση του Κηφι-
σού, αφού, όπως όλα δείχνουν, κάθε

μέρα που περνάει η καταπόνηση και η κατα-
στροφή του μπετόν και κυρίως του οπλισμού
και των θεμελίων μεγαλώνουν όλο και περισ-
σότερο.

Οι εκτιμήσεις των σπηλαιολόγων κάνουν λό-
γο για τουλάχιστον δύο μέτρα βάθος στην προ-

σφάτως ανακαλυφθείσα τρίτη «λί-
μνη», ενώ ήδη τα μέλη της Γεωμυθι-
κής ετοιμάζουν νέα εξερευνητική
αποστολή με διαφορετικό εξοπλι-
σμό προκειμένου να μπουν ξανά
στα έγκατα του εγκιβωτισμένου πο-
ταμού και να προχωρήσουν περισ-
σότερο ώστε να δουν ποια είναι η
συνολική του κατάσταση και τι κατα-

στροφές έχει υποστεί.
«Μιλάμε για σπάσιμο της κοίτης σε αρκετά

μεγάλο κομμάτι της, 50-60 μέτρα μήκος και
όλο το πλάτος του, δηλαδή γύρω στα 10-15 μέ-
τρα, η οποία είναι κατεστραμμένη και λιμνά-
ζουν τα νερά που δεν ξέρουμε σε τι βάθος είναι.
Μάλλον είναι πάνω από δύο μέτρα. Αλλά θα το
δούμε», δήλωσε στην ΕΡΤ ο Γιώργος Καφαντά-
ρης, μέλος της ομάδας που εντόπισε τις λίμνες.

«Η τελευταία φορά που καθαρίστηκε το πο-
τάμι -και αμφιβάλλω ότι καθαρίστηκε εκεί σε
αυτό το σημείο και ότι καθαρίστηκε ολόκληρο
το υπόγειο- ήταν το 2002, πριν από τους Ολυμ-
πιακούς Αγώνες», πρόσθεσε, σημειώνοντας
μάλιστα ότι στα ανεξερεύνητα κομμάτια του
Κηφισού μπορεί να υπάρξουν και άλλες λίμνες.
«Έχουμε ακόμη δύο χιλιόμετρα. Θα κάνουμε
μια προσπάθεια να πάμε με άλλον εξοπλισμό

αυτήν τη φορά, γιατί και τις τρεις φορές που
έχουμε δοκιμάσει έχουμε πάει από διαφορετι-
κή πλευρά του ποταμού. Και τις τρεις φορές πέ-
σαμε πάνω σε μια λίμνη. Τώρα θα πάμε με άλ-
λον εξοπλισμό και θα το περάσουμε και θα
δούμε και το ανεξερεύνητο μέρος του».

«Έχει φύγει το έδαφος
κάτω από το μπετόν»

Από την πλευρά του, ο καθηγητής Αντισει-
σμικών Κατασκευών στο Πολυτεχνείο Πανα-
γιώτης Καρύδης εκτίμησε, μεταξύ άλλων, ότι
και η φυσική κοίτη του ποταμού έχει υποστεί

τεράστια ζημιά. «Μέσα από τα στοιχεία αυτά εί-
δα διάφορα πράγματα. Είδα να αναβλύζει σαν
πίδακας από κάτω νερό. Τι σημαίνει αυτό; Ση-
μαίνει ότι υπάρχει υποπίεση από τα πιο ψηλά
σημεία. Νερό το οποίο ρέει κάτω από την κανο-
νική ροή του Κηφισού, δηλαδή κάτω από την
πλάκα του μπετόν ρέει άλλο ποτάμι, ας το πού-
με έτσι, το οποίο έρχεται και αναβλύζει όπου
βρει κενό. Άρα λοιπόν έχουμε μια ροή κάτω
από τη ροή και επιπλέον θεωρώ ότι υπάρχουν
και ασαφή κομμάτια λιμνών, δηλαδή υποσκα-
φών που έχει φύγει το έδαφος κάτω από την
κοίτη, την πραγματική κοίτη», δήλωσε. «Άρα

έχουμε μια ανάγκη άμεσης έρευνας με σύγ-
χρονα μηχανήματα και τη βοήθεια σπηλαιολό-
γων, διότι θεωρώ ότι υπάρχουν και αφανή τμή-
ματα αυτού του προβλήματος. Δεν είναι μόνο
αυτό που βλέπουμε, αλλά δεξιά και αριστερά
μέχρι τα πρανή, δηλαδή μέχρι εκεί όπου είναι
οι πάσσαλοι, είναι σίγουρο ότι έχει φτάσει η
διάβρωση, έχει φύγει το έδαφος κάτω από το
μπετόν. Μπορεί να μην έχει πέσει ακόμη κάτω,
αλλά στηρίζεται ακόμη στα πλαϊνά. Κρούεται
ένα μεγάλο καμπανάκι, το οποίο το έχουμε πει
από χρόνια τώρα. Χρειάζεται επιμελημένη συν-
τήρηση και επίβλεψη των δημόσιων έργων και
όχι μόνο των δημόσιων έργων. Τι μπορούμε να
κάνουμε; Πρώτον, η φύση δείχνει ότι απαιτεί
μεγαλύτερη διατομή. Δηλαδή θέλει περισσότε-
ρο χώρο, εξού και τρώει και τα από κάτω για να
μπορέσει να φύγει. Άρα λοιπόν το πρώτο είναι
αμέσως να μπορέσουμε να εμβαθύνουμε την
κοίτη ώστε να διευρύνουμε την παροχετευτι-
κότητα. Το δεύτερο, εκείνο που είδα και με τη
βοήθεια των στοιχείων των σπηλαιολόγων, εί-
ναι ότι υπάρχουν καταρράκτες. Οι καταρράκτες
θεωρώ ότι είναι ένα κακό πράγμα για έναν οχε-
τό τέτοιο, διότι δημιουργεί μια ανωμαλία στη
ροή. Δημιουργεί, ας το πούμε απλά, ένα φάγω-
μα εκεί που πέφτει το νερό με δύναμη. Και διε-
ρωτώμαι: Από πάνω ο δρόμος, η οδός, η λεω-
φόρος είναι ευθεία, δεν έχει σκαλιά. Γιατί λοι-
πόν πρέπει να έχει σκαλιά και να δημιουργούν-
ται καταρράκτες στην υπόγεια ροή; Θα μπορού-
σαμε να εκμεταλλευτούμε την ενέργεια που
δαπανάται από την πτώση του νερού, να τρέχει
πιο ομαλά και πιο γρήγορα και σε μεγαλύτερη
παροχετευτικότητα και σε διατομή και σε ταχύ-
τητα», κατέληξε.

Γράφει 
η Ιωάννα

Ντάνη

ioannadani@gmail.com

Εφιαλτικές εκτιμήσεις για το ποτάμι

Νέα αποστολή με διαφορετικό εξοπλισμό ετοιμάζει 
η Γεωμυθική στα ανεξερεύνητα του εγκιβωτισμένου
ποταμού για να διαπιστωθεί το μέγεθος 
της διάβρωσης - Τι λέει ο καθηγητής Αντισεισμικών
Κατασκευών του ΕΜΠ Παναγιώτης Καρύδης
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Σ
τις αρχές της δεκαετίας των 00s,
στο πλαίσιο των μεγάλων τεχνικών
έργων που προωθήθηκαν ενόψει

των Ολυμπιακών Αγώνων της Αθήνας του
2004, προχώρησε ο εγκιβωτισμός του Κη-
φισού σε μήκος 13 χιλιομέτρων, δηλαδή η
κατασκευή μεγάλου αγωγού από οπλισμέ-
νο σκυρόδεμα (μπετόν αρμέ) για τη διοχέ-
τευση των νερών από το ύψος της Νέας Φι-
λαδέλφειας μέχρι τις εκβολές του στον
Φαληρικό Όρμο. Το τεχνικό αυτό έργο εξυ-
πηρετούσε και την κατασκευή αυτοκινητό-
δρομου (τμήματος της εθνικής οδού Αθη-
νών - Λαμίας) πάνω από τον ποταμό. Η κα-
τασκευή του αποτελούνταν από: 
� Κατασκευή με πασσάλους: Ο εγκιβωτι-
σμός έχει γίνει με τη χρήση πασσάλων, οι
οποίοι τοποθετούνται ο ένας δίπλα στον
άλλον κατά μήκος του ποταμού.
� Κιβώτιο και σκυρόδεμα: Έχει δημιουρ-
γηθεί ένα κιβώτιο μέσα στο οποίο ρέει ο
Κηφισός και αυτό το κιβώτιο είναι γεμάτο
με μπάζα ή άλλα υλικά, με σκυρόδεμα από
πάνω.

H παρουσία του νερού ήδη φαίνεται να
έχει προκαλέσει ροές κάτω από το κιβώτιο,
οι οποίες μπορεί να δημιουργήσουν σπη-
λαιώσεις ή να κουφώσουν τη δομή, επηρε-
άζοντας τη στατικότητα και την ασφάλεια
του δρόμου που βρίσκεται από πάνω. Συγ-
κεκριμένα, ίσως βρισκόμαστε αντιμέτωποι
με τα εξής προβλήματα: 
� Δημιουργία ροών και σπηλαιώσεων: Το
νερό μπορεί να προκαλέσει ροές κάτω από
τα θεμέλια, δημιουργώντας σπηλαιώσεις
που μπορεί να αποδυναμώσουν τη δομή. 
� Αποδυνάμωση του σκυροδέματος: Η συ-
νεχής επαφή με το νερό έχει προκαλέσει
φθορές στο σκυρόδεμα, όπως η απομά-
κρυνση του τσιμέντου από τις επιφάνειες,
γεγονός που μπορεί να επηρεάσει τη στατι-
κότητα και την αντοχή των θεμελίων.
� Διαβρωτικές διεργασίες: Το νερό μπορεί
να προκαλέσει διάβρωση στα υλικά των
θεμελίων, όπως τα σίδερα οπλισμού, γεγο-
νός που μπορεί να οδηγήσει σε σοβαρές
δομικές αδυναμίες.
� Αλλαγές στο υδρολογικό καθεστώς: Η

παρουσία νερού μπορεί να αλλάξει το
υδρολογικό καθεστώς γύρω από τα θεμέ-
λια, επηρεάζοντας την κατανομή των φορ-
τίων και την υποστήριξη της κατασκευής.

Σε συναγερμό 
ο κρατικός μηχανισμός

Οι ανησυχίες ειδικών για πλημμύρες
στην Αττική με επίκεντρο τις μελέτες για
τον Κηφισό δρομολογούν έκτακτες συσκέ-
ψεις των αρμόδιων υπουργείων και της
περιφέρειας. Από την κυβέρνηση πάντως
καθησυχάζουν υπογραμμίζοντας τα εν

εξελίξει και προγραμματισμένα αντιπλημ-
μυρικά έργα στην Αττική.

Με αφορμή τις πρόσφατες μελέτες για
τον Κηφισό, όπου τα έντονα φαινόμενα θα
μπορούσαν να προκαλέσουν πλημμύρες
σε όλο του το μήκος, καλύπτοντας περίπου
35.000 τετραγωνικά χιλιόμετρα, επηρεά-
ζοντας 18 δήμους της Αττικής, το Μέγαρο
Μαξίμου μειώνει το επίπεδο κινδύνου και
παράλληλα δείχνει ως τυπικό υπεύθυνο
για τη συντήρηση την Περιφέρεια Αττικής.

Τον περασμένο Αύγουστο η Περιφέρεια
Αττικής υπέγραψε σύμβαση 1,2 εκατ. ευρώ
με εργολάβο για την απομάκρυνση σκου-

πιδιών και μπάζων από την κλειστή κοίτη
του Κηφισού. Υπολογίζεται ότι το συνερ-
γείο απομάκρυνε περίπου 12.500 τόνους
φερτών υλικών, καθώς, σύμφωνα με την
περιφέρεια, η υπόγεια κοίτη δεν έχει κα-
θαριστεί από το 2002.

Δεν είναι όμως λίγοι όσοι επισημαίνουν
πως οι παρεμβάσεις είναι αποσπασματι-
κές, καθώς, όπως επισημαίνεται, η διευ-
θέτηση του Κηφισού από την κατασκευή
της έχει αυξήσει την επικινδυνότητα πλημ-
μύρας, ακόμη και αν καθαριστεί πλήρως,
αφού έχει περιοριστεί τεχνικά η κοίτη του,
ενώ ανάλογες συνθήκες μη διευθέτησης
αντιμετωπίζουν τα ρέματα όπως της Εσχα-
τιάς, που καταλήγουν στον Κηφισό.

Σύμφωνα με τον πρόεδρο του ΟΑΣΠ,
καθηγητή Ευθύμη Λέκκα, «ο Κηφισός εί-
ναι ο κύριος ποταμός υδρογραφικού δι-
κτύου που αποστραγγίζει τα 2/3 της έκτα-
σης του λεκανοπεδίου της Αττικής. Βεβαί-
ως, ο Κηφισός περιορίζεται δραστικά από
την οικοδόμηση που έχει γίνει στις εκατέ-
ρωθεν πλευρές και θα έλεγε κανείς ότι εί-
ναι ένας ποταμός που ασφυκτιά. Ο πλημ-
μυρικός κίνδυνος κατά μήκος του και εκα-
τέρωθεν είναι μεγάλος. Ένα στοιχείο που
συμβάλλει σε αυτό είναι ότι το λεκανοπέ-
διο έχει τσιμεντοποιηθεί, με αποτέλεσμα
τη μηδενική σχεδόν φυσική απορρόφηση
και συνεπώς την υψηλή απορροή του νε-
ρού και τη διοχέτευσή του στην κοίτη του
Κηφισού».

Οι πιθανές επιπτώσεις
του νερού στα θεμέλια

Τα μέτρα της περιφέρειας για τον Ιλισό
Η Περιφέρεια Αττικής, αναγνωρίζοντας την επείγουσα ανάγκη για αντιπλημ-

μυρική θωράκιση της περιοχής, προχωρά στις εξής παρεμβάσεις:
� Εκβάθυνση και καθαρισμός της κοίτης του Ιλισού από φερτά υλικά, μπάζα και
διάφορα άλλα εμπόδια που μειώνουν τη ροή των υδάτων.
� Ανακατασκευή τριών γεφυρών, οι οποίες έχουν παρουσιάσει σοβαρά προβλή-
ματα παροχετευτικότητας κατά το παρελθόν:

- Της γέφυρας της οδού Εθνάρχου Μακαρίου, η οποία θα διαφοροποιηθεί τό-
σο σε πλάτος όσο και σε ύψος για τη βελτίωση της ροής.

- Της γέφυρας της Λεωφόρου Ποσειδώνος, που θα κατεδαφιστεί και θα αντι-
κατασταθεί από μια νέα γέφυρα αστικού περιπάτου, εξασφαλίζοντας καλύτερη
απορροή και αναβάθμιση του περιβάλλοντος χώρου.

- Της υφιστάμενης μεταλλικής πεζογέφυρας, η οποία θα μετατοπιστεί, θα
συντηρηθεί και θα επανατοποθετηθεί.
� Κατασκευή αναχώματος προστασίας από τη θάλασσα με τη χρήση ειδικών αρ-
γιλικών υλικών που θα μεταφερθούν στη θέση του έργου προκειμένου να επι-
τραπεί η ασφαλής εκτέλεση όλων των εργασιών.
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Σ
την αναπτυξιακή προοπτική της Αττικής
ως σύγχρονης ευρωπαϊκής μητροπολι-
τικής περιφέρειας αναφέρθηκαν κατά τη

διάρκεια της κορυφαίας συνάντησης εργασίας
ο περιφερειάρχης Αττικής Νίκος Χαρδαλιάς
και ο αναπληρωτής γενικός διευθυντής της DG
Regio Nicola de Michelis, η οποία υλοποιήθη-
κε πρόσφατα στο Διοικητήριο της περιφέρει-
ας, παρουσία του προέδρου του Εμπορικού και

Βιομηχανικού Επιμελητηρίου
Αθήνας Γιάννη Μπρατάκου
και άλλων θεσμικών φορέων.

Σύμφωνα με πληροφορίες,
κεντρικό πρόταγμα στο πλαί-
σιο της συζήτησης ήταν η υλο-
ποίηση μεγάλων έργων υπο-
δομής σε όλο το Λεκανοπέδιο,
η αποτελεσματική αξιοποίηση

των κοινοτικών πόρων προς αυτή την κατεύ-
θυνση, αλλά και η συνέχιση της αγαστής συ-
νεργασίας της περιφέρειας με τους κοινοτι-
κούς θεσμούς για τη μόχλευση νέων χρηματο-
δοτικών εργαλείων που θα συμβάλουν στην
αναπτυξιακή πορεία της Αττικής.

«Στην Περιφέρεια Αττικής δεν θα σταματή-
σουμε να διεκδικούμε τους πόρους για τα έργα
που θα αλλάξουν την ποιότητα στην καθημερι-
νή ζωή των πολιτών, όχι μόνο στο άμεσο μέλ-
λον, αλλά και για τις επόμενες γενιές», ανέφε-
ρε χαρακτηριστικά ο περιφερειάρχης, ο οποί-
ος συνέχισε λέγοντας: «Στις διαπραγματεύσεις
αυτές, προσερχόμαστε ως ένας εταίρος με
υψηλό κύρος και αξιοπιστία. Με ξεκάθαρο
πρόγραμμα, σαφείς στόχους, συγκεκριμένα
χρονοδιαγράμματα και ολιστική στρατηγική,
κερδίζουμε ξανά την εμπιστοσύνη των Ευρω-
παίων εταίρων μας και χτίζουμε μια νέα σχέση
πάνω σε σταθερές βάσεις, που αποτελεί το θε-
μέλιο για το μέλλον της μητροπολιτικής περι-
φέρειάς μας».

Επιπλέον, ο Νίκος Χαρδαλιάς επανέλαβε
πως η περιφέρεια δεσμεύεται ότι θα βρίσκεται
συνεχώς στο πεδίο για όλα τα μεγάλα ζητήματα
που αφορούν την καθημερινότητα των πολι-
τών. «Η Αυτοδιοίκηση από τη φύση της γνωρί-
ζει καλύτερα από τον καθένα τα προβλήματα
των πολιτών, τις αγωνίες τους, τα θέματα που
χρειάζονται άμεση επίλυση και τις γραφει-
οκρατικές καθυστερήσεις που μας κρατάνε πί-
σω. Οι αυτοδιοικητικοί σε όλη τη χώρα είμαστε
αυτοί που καθημερινά ερχόμαστε σε επαφή με
τον απλό κόσμο και προσπαθούμε να δώσουμε
λύσεις όπου μπορούμε», δήλωσε στο πλαίσιο
της συνάντησης.

Ενημέρωση για το «Αέναον» 
Επιπρόσθετα, ο περιφερειάρχης ενημέρω-

σε αναλυτικά τον κ. De Michelis για την πορεία
υλοποίησης του μητροπολιτικού πάρκου «Αέ-
ναον» στον Φαληρικό Όρμο, το μεγαλύτερο και
πιο εμβληματικό έργο αστικής ανάπλασης που
έχει υλοποιηθεί στην Ελλάδα και το οποίο απο-
τελεί το επιστέγασμα των προσπαθειών της πε-
ριφερειακής αρχής για την ταχεία και ουσια-
στική απορρόφηση των κοινοτικών κονδυλίων,

όπως είπε χαρακτηριστικά. Υπενθυμίζεται ότι
για το έργο αυτό, που παραλήφθηκε από τη νέα
περιφερειακή διοίκηση στα όρια της απέντα-
ξης, με τις ενέργειες του κ. Χαρδαλιά εξασφα-
λίστηκε χρηματοδότηση ύψους 370 εκατ. ευ-
ρώ από την Κομισιόν, όπως ανακοίνωσε η αρ-

μόδια Ευρωπαία επίτροπος Ελίζα Φερέιρα στις
29 Οκτωβρίου.

Ιδιαίτερη ήταν η αναφορά του περιφερειάρ-
χη και στον σχεδιασμό για την υλοποίηση 54
μεγάλων αντιπλημμυρικών έργων με εξασφα-
λισμένη χρηματοδότηση εντός της επόμενης

τετραετίας στα πιο ευάλωτα σημεία του Λεκα-
νοπεδίου, με στόχο τη δραστική μείωση του
κινδύνου από τις συνέπειες της κλιματικής
κρίσης, υπογραμμίζοντας ότι πρόσφατα κατέ-
θεσε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή των Περιφε-
ρειών πρόταση για τη δημιουργία Ευρωπαϊκού
Ταμείου Πρόληψης για την αντιμετώπιση των
συνεπειών της κλιματικής κρίσης. «Οι περιφέ-
ρειες μπορούν και πρέπει να αποτελέσουν βα-
σικό μοχλό ανάπτυξης για όλα τα κράτη-μέλη
της ΕΕ. Και η Περιφέρεια Αττικής τα επόμενα
χρόνια θα είναι πρωταγωνίστρια και στην κα-
τεύθυνση αυτή», ανάφερε χαρακτηριστικά ο κ.
Χαρδαλιάς, εκφράζοντας τις ευχαριστίες του
προς τη διοίκηση της DG Regio για την άψογη
συνεργασία και την έμπρακτη συμβολή στην
υλοποίηση μεγάλων έργων στην Αττική.

«Μας ευχαριστήσατε για τη συμβολή μας
στο Φαληρικό. Μάλλον εμείς πρέπει να ευχα-
ριστήσουμε εσάς, γιατί με τη δική σας συστη-
ματική εργασία σε αυτό το πρόγραμμα κατα-
φέραμε και είχαμε σημαντικά απτά αποτελέ-
σματα», τόνισε μετά το πέρας της συνάντησης
ο κ. Nicola de Michelis στην ενημέρωση για τα
εκτελούμενα έργα στην Αττική.

Ποιοι συμμετείχαν
Όπως υπογράμμισε, αποτελεί και δική του

πεποίθηση η αναγκαιότητα περαιτέρω εμπλο-
κής των ευρωπαϊκών αυτοδιοικητικών οργανι-
σμών στον σχεδιασμό και την εκπόνηση των
αναπτυξιακών πολιτικών, εκφράζοντας την ευ-
χή να πραγματοποιηθούν σύντομα οι απαραί-
τητες θεσμικές μεταρρυθμίσεις προς αυτή την
κατεύθυνση. Μάλιστα, ο κ. De Michelis σημεί-
ωσε χαρακτηριστικά ότι προτίθεται να καταθέ-
σει πρόταση στη DG Regio για τη σύσταση ομά-
δας εργασίας η οποία θα ασχολείται με τη μη-
τροπολιτική διαχείριση των μειζόνων θεμάτων
που απασχολούν την καθημερινότητα του Ευ-
ρωπαίου πολίτη, στην οποία, όπως τόνισε, θα
ζητήσει τη συμμετοχή της Περιφέρειας Αττι-
κής ως βασικού εταίρου, λόγω των προκλήσε-
ων που έχει αντιμετωπίσει με επιτυχία η διοί-
κησή της.

Ιδιαίτερη μνεία αξίζει στο γεγονός ότι στη
συνάντηση έλαβαν μέρος και ο πρόεδρος της
Περιφερειακής Ένωσης Δήμων Αττικής και
δήμαρχος Γαλατσίου Γιώργος Μαρκόπουλος,
η ειδική γραμματέας της Περιφέρειας Αττικής
Έλενα Ράπτη, ο διευθύνων σύμβουλος της ΕΥ-
ΔΑΠ Χάρης Σαχίνης, ο διευθύνων σύμβουλος
της Νέας Μητροπολιτικής Αττικής Γιώργος
Κορμάς, ο προϊστάμενος της Ειδικής Υπηρε-
σίας Διαχείρισης Προγράμματος «Αττική» Δη-
μήτρης Δρόσης και ο προϊστάμενος Μονάδας
Α’ Άγγελος Σπηλιώτης, ο αντιπρόεδρος του Πε-
ριφερειακού Συμβουλίου Έρευνας και Καινο-
τομίας Αττικής, καθηγητής Αναλυτικής Χημεί-
ας του ΕΚΠΑ Νίκος Θωμαΐδης, ενώ από πλευ-
ράς της DG Regio παρέστησαν ο αναπληρωτής
επικεφαλής της Ομάδας G3 Παναγιώτης Παν-
ταζάτος και τα υπηρεσιακά στελέχη Ελένη
Μπανάβα, Κωνσταντίνος Νιάφας, Εύα Καζίλα
και Νάσος Σοφός.

«Θα διεκδικούμε
πόρους για έργα που
θα αλλάξουν τη ζωή 

των επόμενων γενιών» 

Όλα όσα είπε ο περιφερειάρχης Αττικής στη συνάντηση 
εργασίας με τον αναπληρωτή γενικό διευθυντή της DG Regio

Nicola de Michelis, η οποία έγινε παρουσία του προέδρου 
του ΕΒΕΑ Γιάννη Μπρατάκου και άλλων θεσμικών φορέων 

ΝΙΚΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ

του Μίλτου 
Σακελλάρη

sakellarismiltos@yahoo.com
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Πέθανε ο ιστορικός
δήμαρχος Τρικκαίων
Κωνσταντίνος Παπαστεργίου

Στα 93 του χρόνια έφυγε από τη ζωή ο
ιστορικός δήμαρχος Τρικκαίων Κωνσταντί-
νος Παπαστεργίου, πατέρας του υπουργού
Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Μετά τη Μετα-
πολίτευση, τον Μάρτιο του 1975 εκλέγεται
για πρώτη φορά δήμαρχος Τρικκαίων ως
επικεφαλής υπερκομματικού συνδυασμού.
Το 1978 επανεκλέγεται δήμαρχος και έπειτα
από δύο ήττες, το 1990, εκλέχθηκε για 3η φο-
ρά δήμαρχος και το 1994-1998 επανεκλέχτη-
κε για 4η φορά την πόλη των Τρικάλων. Θή-
τευσε επανειλημμένα ως πρόεδρος της
ΤΕΔΚ του Νομού Τρικάλων και μέλος του ΔΣ
της ΚΕΔΕ. Ο δήμαρχος Τρικκαίων Νίκος
Σακκάς με μήνυμά του εκφράζει τη βαθύτα-
τη θλίψη της τρικαλινής κοινωνίας για την
απώλεια του πρώην δημάρχου Τρικκαίων
Κωνσταντίνου Παπαστεργίου.

Η νέα σύνθεση 
της δημοτικής αρχής 
στην Αγία Παρασκευή

Τη νέα σύνθεση της δημοτικής αρχής με
θητεία ενός έτους ανακοίνωσε ο δήμαρχος
Αγίας Παρασκευής Γιάννης Μυλωνάκης.
Πρόεδρος του Δημοτικού Συμβουλίου ανα-
λαμβάνει ο Κωνσταντίνος Κρητικίδης και αν-
τιδήμαρχοι ορίζονται: Χρήστος Αθανασίου,
αντιδήμαρχος Οικονομικού Προγραμματι-
σμού και Διαφάνειας, Άννα Γάκη, αντιδή-
μαρχος Κοινωνικής Προστασίας και Ισότη-
τας, Κωνσταντίνος Γουργούλης, αντιδήμαρ-
χος Καθαριότητας και Ανακύκλωσης, Πέ-
τρος Διακογιάννης, αντιδήμαρχος Αθλητι-
σμού και Ενεργού Τρόπου Ζωής, Δημήτρης
Καράντζαλος, αντιδήμαρχος Καθημερινότη-
τας, Περιβάλλοντος και Ζωοφιλίας, Ιωάννης
Λογοθέτης, αντιδήμαρχος Προσχολικής
Αγωγής, Παιδείας και Διά Βίου Μάθησης,
Θεανώ (Τάνια) Νικολούλια, αντιδήμαρχος
Επιχειρησιακού Σχεδιασμού και Επικοινω-
νίας, Παναγιώτης Ξενάκης, αντιδήμαρχος
Πολιτιστικής Ανάπτυξης και Δημοτικής Βι-
βλιοθήκης, Χρυσούλα Ξύγγη, αντιδήμαρχος
Εξυπηρέτησης του Πολίτη και Κοινωνικού
Διαλόγου, Σωτήρης Παπαμιχαήλ, αντιδή-
μαρχος Αξιοποίησης και Διαχείρισης Δημο-
τικής Περιουσίας, Λαμπρινή (Λιάνα) Σιούλα,
αντιδήμαρχος Υποδομών, Δικτύων και Βιώ-
σιμης Αστικής Κινητικότητας, Ευθύμιος
(Μάκης) Τάρλας, αντιδήμαρχος Πολιτικής
Προστασίας και Δημοτικής Αστυνομίας.

E
πειτα από μελέτη
μέτρησης του δεί-
κτη αποτελεσματι-

κότητας των δήμων της
χώρας από το έγκριτο
Κέντρο Φιλελεύθερων
Μελετών και το Κέντρο
Διεθνούς και Ευρωπαϊκής
Πολιτικής Οικονομίας και
Διακυβέρνησης (ΚεΔΕ-
ΠΟΔ) του Πανεπιστημίου
Πελοποννήσου προέκυψε
πως ο Δήμος Βάρης-Βού-
λας-Βουλιαγμένης είναι ο
αποτελεσματικότερος δή-
μος της χώρας.

Η μελέτη εξετάζει πέν-
τε κατηγορίες που άπτον-
ται στη λειτουργία των δήμων, την οργάνωση και τη διακυβέρνηση, την οικονομική διαχείριση, το εύρος των
υπηρεσιών που παρέχει, τη βιωσιμότητα και την πράσινη ανάπτυξη και, τέλος, τον βαθμό ετοιμότητας της
πολιτικής προστασίας. Μετά την εξέταση όλων των πρακτικών δόθηκε βαθμολογία στην κλίμακα 0-100. Ο
Δήμος Βάρης-Βούλας-Βουλιαγμένης κατέγραψε επιδόσεις άνω του μέσου όρου σε όλες τις κατηγορίες,
ενώ στον τομέα της πολιτικής προστασίας οι επενδύσεις του δήμου τα τελευταία χρόνια είχαν ως αποτέλε-
σμα να καταγράψει βαθμολογία 91,67 με άριστα το 100. Η συνολική βαθμολογία του δήμου, η υψηλότερη της
χώρας μεταξύ όλων των κατηγοριών, ήταν 68,43.

Κωνσταντέλλος: «Οι δείκτες θα μας ωθούν να θέσουμε ακόμη υψηλότερους στόχους»
Μετά τη δημοσίευση της μελέτης ο δήμαρχος Βάρης-Βούλας-Βουλιαγ-

μένης Γρηγόρης Κωνσταντέλλος εξέδωσε την ακόλουθη δήλωση: «Ο δεί-
κτης αποτελεσματικότητας των δήμων αποτελεί ένα σημαντικό εργαλείο
αξιολόγησης που μας επιτρέπει να κατανοήσουμε καλύτερα τις επιδόσεις
μας, αλλά και να εντοπίσουμε τα πεδία στα οποία μπορούμε να βελτιωθού-
με. Η οργάνωση, η οικονομική διαχείριση, οι υπηρεσίες προς τους πολίτες,
η βιωσιμότητα και η πολιτική προστασία αποτελούν βασικούς πυλώνες της
λειτουργίας μας. Η πρώτη θέση του δήμου μας αποτελεί επιστέγασμα της
μεγάλης προσπάθειας που καταβάλουμε όλοι, αιρετοί και υπηρεσιακοί πα-
ράγοντες, ενώ παράλληλα μας δίνει την ευκαιρία να θέσουμε νέους στό-

χους, να ενισχύσουμε τη διαφάνεια, τη λογοδοσία και την αποτελεσματικότητά μας ώστε να προσφέρουμε
στους πολίτες του δήμου μας ακόμη καλύτερες υπηρεσίες. Ο δήμος μας δεσμεύεται να αξιοποιήσει τα απο-
τελέσματα αυτής της διαδικασίας για να συνεχίσει να προχωρά μπροστά, επενδύοντας στις ανάγκες της κοι-
νωνίας μας και στο μέλλον του τόπου μας. Η συλλογική προσπάθεια όλων μας -αιρετών, εργαζομένων και
πολιτών- είναι αυτή που θα μας επιτρέψει να ανεβάσουμε ακόμη υψηλότερα τον πήχη. Ευχαριστούμε θερ-
μά όλους όσοι εργάστηκαν για την κατάρτιση του δείκτη και δεσμευόμαστε να συνεχίσουμε να εργαζόμαστε
με γνώμονα τη διαφάνεια, την καινοτομία και την αποδοτικότητα για το καλό του δήμου μας».

Στον ακόλουθο σύνδεσμο μπορείτε να δείτε συνολικά τη μελέτη: https://kefim.org/deiktis-apoteles-
matikotitas-dimon-2023-2/.

Πέντε προγράμματα
ενεργειακής αναβάθμισης
κτηρίων δήμων, ΔΕΥΑ 
και επιχειρήσεων

Στην ενεργειακή αναβάθμιση νηπιαγωγείων,
δημοτικών σχολείων, δημοτικών παιδικών
σταθμών, Δημοτικών Επιχειρήσεων Ύδρευσης
και Αποχέτευσης (ΔΕΥΑ), ορεινών τουριστικών
καταλυμάτων και λοιπών επιχειρήσεων απο-
σκοπούν πέντε προγράμματα του υπουργείου
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, συνολικού προ-
ϋπολογισμού άνω των 250 εκατ. ευρώ.

Οι ενδιαφερόμενοι θα μπορούν να υποβά-
λουν σταδιακά τις αιτήσεις τους, καθώς υπε-
γράφησαν οι σχετικές προσκλήσεις, με τους
οδηγούς των προγραμμάτων, από τον υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας Θόδωρο Σκυλα-
κάκη, τον υπουργό αναπληρωτή Εθνικής Οικο-
νομίας και Οικονομικών Νίκο Παπαθανάση και
την υφυπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας
Αλεξάνδρα Σδούκου. Συγκεκριμένα: πρόγραμ-
μα για τη βελτίωση της ενεργειακής απόδοσης
ορεινών τουριστικών καταλυμάτων, συστήματα
αποθήκευσης στις επιχειρήσεις, προώθηση
της ενεργειακής απόδοσης στις Δημοτικές Επι-
χειρήσεις  Ύδρευσης και Αποχέτευσης, πρό-
γραμμα χρηματοδότησης για την Ενεργειακή
Αναβάθμιση Δημοτικών Παιδικών Σταθμών
«Φοίβος», πρόγραμμα χρηματοδότησης για την
Ενεργειακή Αναβάθμιση Νηπιαγωγείων και
Δημοτικών σχολείων «Αθηνά».

Ομόφωνα Β’ αντιπρόεδρος 
της ΕΝΠΕ ο περιφερειάρχης
Πελοποννήσου…

Ομόφωνα εκλέχτηκε Β’ αντιπρόεδρος της ΕΝ-
ΠΕ ο περιφερειάρχης Πελοποννήσου Δημήτρης
Πτωχός, στην εκλογική διαδικασία που ολοκλη-
ρώθηκε νωρίς χθες το απόγευμα. 

Επικεφαλής είναι ο περιφερειάρχης Νοτίου
Αιγαίου Γιώργος Χατζημάρκος. Στην εκτελεστική
επιτροπή εκλέχτηκε ο περιφερειάρχης Ανατολι-
κής Μακεδονίας και Θράκης Χριστόδουλος Το-
ψίδης και η έκπληξη στη συνεδρίαση ήρθε από
την εκλογή του περιφερειάρχη Ηπείρου Αλέξαν-
δρου Καχριμάνη επίσης στην Εκτελεστική Επι-
τροπή της ΕΝΠΕ!

Στο συνολικό ποσό των 2.234.300.000 ευρώ ανήλθε η
τακτική επιχορήγηση των δήμων της χώρας από τον
κρατικό προϋπολογισμό (ΚΑΠ) για το 2024, όπως ανα-
κοινώθηκε με Κοινή Υπουργική Απόφαση του υπουρ-
γού Εσωτερικών Θόδωρου Λιβάνιου και του υφυπουρ-
γού Εθνικής Οικονομίας και Οικονομικών Αθανάσιου
Πετραλιά.
Το παραπάνω ποσό ενισχύθηκε με ειδική επιχορήγηση για την ενί-
σχυση των Κεντρικών Αυτοτελών Πόρων (ΚΑΠ) ύψους 161.660.000
ευρώ, κάτι που σημαίνει ότι συνολικά οι δήμοι το 2024 επιχορηγήθη-
καν με το ποσό των 2.395.960.000 ευρώ.
Σύμφωνα με την ΚΥΑ, οι ΚΑΠ των δήμων για το έτος 2024 καθορίζον-

ται στο συνολικό ύψος των 2.234.300.000, εκ των οποίων:
• 2.014.180.000 αφορούν την κάλυψη λειτουργικών και
λοιπών γενικών δαπανών των δήμων.
• 200.000.000 αφορούν την κάλυψη επενδυτικών δαπα-
νών των δήμων.
• 20.120.000 διατίθενται με αποφάσεις του υπουργείου
Εσωτερικών στην Κεντρική Ένωση Δήμων Ελλάδας (ΚΕ-

ΔΕ), στις Περιφερειακές Ενώσεις Δήμων (ΠΕΔ) και την Ελληνική
Εταιρεία Τοπικής Ανάπτυξης και Αυτοδιοίκησης (ΕΕΤΑΑ ΑΕ).
Επιπλέον του ανωτέρω ποσού, στον ΑΛΕ 2310401001 «Ειδική επιχο-
ρήγηση σε ΟΤΑ Α’ Βαθμού» έχει προβλεφθεί ποσό ύψους
161.660.000, που αφορά την ενίσχυση των ΚΑΠ των δήμων.

ΥΠΕΣ: «Στα 2.395.960.000 ευρώ η επιχορήγηση των δήμων το 2024»

Βάρη-Βούλα-Βουλιαγμένη:
Ο αποτελεσματικότερος δήμος της χώρας
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τηση για καύσιμα, καταναλωτικά και επενδυτικά
προϊόντα από το εξωτερικό, με αποτέλεσμα να συμ-
βάλει στην εκτόξευση του εμπορικού ελλείμματος
στα 31,5 δισ. ευρώ!
Σύμφωνα με τα στοιχεία της Ελληνικής Στατιστικής
Αρχής, το εμπορικό έλλειμμα στο ενδεκάμηνο Ια-
νουαρίου-Νοεμβρίου 2024 σημείωσε αύξηση 9,9%,
ενώ χωρίς τα πετρελαιοειδή το ποσοστό διαμορφώ-
νεται στο 7,8%. Η αξία των εισαγωγών ανήλθε στα
77,379 δισ. ευρώ, παρουσιάζοντας αύξηση 1,9%, ενώ
χωρίς τα πετρελαιοειδή η αύξηση διαμορφώνεται

στο 4%. Από την άλλη πλευρά, η αξία των εξαγωγών
διαμορφώθηκε στα 45,869 δισ. ευρώ, έναντι 47,278
δισ. ευρώ το αντίστοιχο διάστημα του 2023, σημει-
ώνοντας πτώση κατά 3%. Ωστόσο, χωρίς τις εξαγω-
γές πετρελαιοειδών, η συνολική αξία των ελληνικών
εξαγωγών σημείωσε αύξηση 1,2%.
Από τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ προκύπτει ότι τον Νο-
έμβριο του 2024 οι εισαγωγές ανήλθαν στα 7,205
δισ. ευρώ, σημειώνοντας αύξηση κατά 3,2%, ενώ
χωρίς τα πετρελαιοειδή το ποσοστό αύξησης δια-
μορφώθηκε στο 4,9%. Ωστόσο, τον ίδιο μήνα κατα-
γράφηκε σημαντική μείωση των εξαγωγών, οι

οποίες διαμορφώθηκαν στα 4,025 δισ. ευρώ έναντι
4,3 δισ. ευρώ τον αντίστοιχο μήνα του 2023 (μεί-
ωση 6,5%).
Η μεγάλη αύξηση των εισαγωγών και η εκτίναξη του
εμπορικού ελλείμματος αποτυπώνουν την... αρνητι-
κή πλευρά της ανάπτυξης, καθώς η ελληνική οικο-
νομία εξακολουθεί να εξαρτάται από τις εισαγωγές
καυσίμων και αγαθών. Ωστόσο, η θετική πλευρά του
υπερβολικού εμπορικού ελλείμματος σχετίζεται με
το γεγονός της σημαντικής αύξησης της αξίας των
εισαγωγών που αφορούν μηχανολογικό εξοπλισμό,
προϊόντα τεχνολογίας, ιατρικά μηχανήματα κ.λπ.

Μ
έτρα για να μπει φρένο στις
υπέρογκες αυξήσεις των
ασφαλίστρων υγείας αναμένε-

ται να ανακοινώσει μέσα στο προσεχές
διάστημα η κυβέρνηση, ενώ δεκάδες χι-
λιάδες ασφαλισμένοι δηλώνουν αιφνι-

διασμένοι και άλλοι αναγκάζονται
να «σπάσουν» τα ασφαλιστήρια
συμβόλαια.

Χθες ο εκπρόσωπος Τύπου του
υπουργείου Εθνικής Οικονομίας
και Οικονομικών Όμηρος Τσάπα-
λος, μιλώντας στον τηλεοπτικό
σταθμό Action24, προανήγγειλε
παρεμβάσεις από την κυβέρνηση,

καθώς το πρόβλημα έχει μπει συλλογι-
κά στο μικροσκόπιο της κυβέρνησης. Ο
εκπρόσωπος έκανε λόγο για σχέδιο που
βρίσκεται υπό επεξεργασία και θα πα-
ρουσιαστεί την «κατάλληλη στιγμή» μέ-
σω μιας «δίκαιης λύσης». Στην ίδια εκ-
πομπή ο πρόεδρος του Επαγγελματικού
Επιμελητηρίου Αθηνών Γιάννης Χατζη-
θεοδοσίου κάλεσε την κυβέρνηση να
ανακοινώσει μέτρα τώρα «γιατί τώρα θα
ανακοινωθούν οι αυξήσεις του 2025».

Πριν από τρεις μέρες η Ένωση Ασφα-
λιστικών Εταιρειών Ελλάδος ζήτησε από
την κυβέρνηση τη λήψη μέτρων στήρι-
ξης του ασφαλιστικού κλάδου, καθώς
είναι ζημιογόνος και για κάθε 100 ευρώ
εσόδων τα έξοδα είναι 112,9 ευρώ λόγω
και του φόρου ασφαλίστρων 15%. Στο μι-
κροσκόπιο της κυβέρνησης μπαίνει το
κόστος των νοσηλίων και των χειρουργι-
κών επεμβάσεων, καθώς, σύμφωνα με
έρευνα, μια εγχείρηση σε ιδιωτικό νοσο-
κομείο στην Ελλάδα μπορεί να κοστίζει
διπλάσιο ποσό σε σχέση με χώρες όπως
η Γερμανία και η Γαλλία, ενώ είναι υψη-
λότερο ακόμη και από την ακριβότερη
χώρα της Γηραιάς Ηπείρου, την Ελβετία!

Οι τιμολογήσεις
περνούν από... κόσκινο

Σύμφωνα με πληροφορίες, στο μι-

κροσκόπιο των αρμόδιων αρχών ανα-
μένεται να μπουν μέσα στο επόμενο
διάστημα οι τιμολογήσεις ιατρικών
πράξεων σε μεγάλα ιδιωτικά θερα-
πευτήρια, τα οποία ελέγχονται από
συγκεκριμένο μεγάλο fund, το οποίο
έχει αποκτήσει τις μετοχές τους. Ταυ-
τόχρονα θα ελεγχθεί και ο ισχυρισμός
πολλών ιδιωτικών κλινικών, οι οποίες
αναφέρουν ότι το κόστος των νοση-
λίων έχει αυξηθεί μόλις κατά 3%, ενώ

τα προηγούμενα 10 χρόνια τα τιμολό-
για είχαν παραμείνει σταθερά.

Σύμφωνα με τις ασφαλιστικές εται-
ρείες, το ποσοστό αυτό δεν ισχύει, κα-
θώς οι χρεώσεις που γίνονται είναι δι-
ψήφιες, κάτι που καταγράφεται κάθε
μήνα και στις μετρήσεις της Ελληνικής
Στατιστικής Αρχής, όπου ο ρυθμός αύ-
ξησης των ασφαλίστρων υγείας και
των ιατρικών υπηρεσιών «τρέχουν» με
διψήφιο ποσοστό. Πάντως, τα ιδιωτικά

νοσοκομεία έχουν δίκιο σε σχέση με
το μεγάλο πρόβλημα που αντιμετωπί-
ζουν ως επιχειρήσεις σε σχέση με την
αγορά άκρως απαραίτητων υλικών.
Τέλος, πρέπει να σημειωθεί ότι τα
ασφαλιστήρια συμβόλαια έχουν επι-
βαρυνθεί σημαντικά λόγω των πολύ
αυξημένων πληρωμών για τους ασφα-
λισμένους μετά την πανδημία του κο-
ρονοϊού, ενώ μια εξαιρετικά σοβαρή
παράμετρο με ευρύτερες διαστάσεις
αποτελεί η εντυπωσιακή αύξηση των
ογκολογικών ασθενών, που καλύ-
πτουν πλέον σχεδόν το σύνολο του
ηλικιακού φάσματος. 

Έκρηξη εμπορικού ελλείμματος στα 31,5 δισ. ευρώ λόγω ανάπτυξης!

Αναμένονται σύντομα ανακοινώσεις από την κυβέρνηση -
Χειρουργικές επεμβάσεις με διπλάσιο κόστος από τη Γερμανία!

Έρχονται «κόφτες»
στα ασφάλιστρα υγείας

Γράφει 
o Λουκάς  

Γεωργιάδης
loukas1972@gmail.com
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Η
αυξανόμενη ζήτηση ακινήτων
και η περιορισμένη προσφορά
έχουν φέρει σημαντικές αλλα-

γές στον χρόνο που πωλείται ένα ακί-
νητο, και αυτό διότι οι νέες συνθήκες
στην αγορά -και κυρίως η αύξηση των
τιμών που παρατηρείται- επιδρούν ση-
μαντικά στο διάστημα που μεσολαβεί
από τη στιγμή που ξεκινά ένας ιδιοκτή-
της να θέτει το ακίνητό του προς πώλη-
ση, μέχρι να βρει τελικά τον αγοραστή
και να κλείσει η μεταβίβαση. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία, ο γενικότε-
ρος κανόνας είναι ότι στη χώρα μας πιο
γρήγορα «φεύγει» ένα ακίνητο στην
ευρύτερη περιοχή της Θεσσαλονίκης,
καθώς εκεί ο χρόνος περιορίζεται κάτω
από τους έξι μήνες. 

Στην Αττική το εξάμηνο ξεπερνιέται
στην πλειοψηφία των περιπτώσεων,
ενώ στις υπόλοιπες περιοχές της χώ-
ρας καταγράφονται ακόμη υψηλότεροι
χρόνοι απορρόφησης. 

Αυτό πάντως που παραμένει εντυπω-
σιακό είναι ότι ασχέτως πώς διαμορ-
φώνονται οι μέσοι χρόνοι ολοκλήρω-
σης μιας αγοραπωλησίας, οι μέσες τι-
μές σε όλες τις περιοχές της Ελλάδας
κατά τα τρία πρώτα τρίμηνα του 2024
για το οποίο υπάρχουν διαθέσιμα στοι-
χεία είναι μόνο ανοδικές. 

Αττική και Θεσσαλονίκη
Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατα-

γράφει η ιστοσελίδα Σπιτόγατος, η Αθή-
να και τα προάστιά της, λόγω της υπερ-
συγκέντρωσης του πληθυσμού, έχουν
οδηγήσει τον χρόνο απορρόφησης των
κατοικιών προς πώληση γύρω στους έξι
μήνες, χρόνος που καταγράφηκε κατά
τα πρώτα τρία τρίμηνα του 2024. 

Συγκεκριμένα, στο πρώτο τρίμηνο ο
μέσος χρόνος ήταν 6 μήνες και η μέση
τιμή στην Αττική 3.095 ευρώ ανά τετρα-
γωνικό. Στο δεύτερο τρίμηνο ο χρόνος
αυξήθηκε στους 6,1 μήνες και η τιμή
στα 3.167 ευρώ ανά τετραγωνικό, ενώ
στο τρίτο τρίμηνο πήγε στους 6,2 μήνες
και στα 3.209 ευρώ.

Στον νομό Θεσσαλονίκης η εικόνα εί-
ναι λίγο διαφορετική. Ο ρυθμός απορ-
ρόφησης κατοικιών προς πώληση από
την αγορά είναι ταχύτερος κατά περί-
που 2 εβδομάδες σε σύγκριση με αυτόν
της Αττικής.

Συγκεκριμένα, κατά το πρώτο τρίμη-
νο του 2024 ένα ακίνητο «έφευγε» στη
Θεσσαλονίκη στους 5,6 μήνες με μέση
τιμή τα 2.146 ευρώ το τετραγωνικό. Στο
δεύτερο τρίμηνο ο χρόνος μειώθηκε
ελαφρά στους 5,4 μήνες, η μέση τιμή
όμως παρουσίασε άνοδο στα 2.209 ευ-

ρώ το τετραγωνικό και στο τρίτο τρίμη-
νο του 2024 ο χρόνος απορρόφησης
ήταν στους 5,7 μήνες και η τιμή συνέχι-
σε να είναι και εδώ αυξητική και
έφτασε στα 2.257 ευρώ ανά τε-
τραγωνικό. Έτσι, με βάση τη με-
λέτη των στοιχείων, φαίνεται ότι
τα προάστια της Θεσσαλονίκης
αποτελούν μια από τις πιο δημο-
φιλείς περιοχές στην Ελλάδα για
αγορά κατοικίας από εγχώριους
αγοραστές.

Νησιωτική Ελλάδα
Στα νησιά του Αιγαίου, ο χρόνος

απορρόφησης κατοικιών προς πώληση
είναι πάνω από το εξάμηνο και συγκε-

κριμένα, κατά το πρώτο τρίμηνο του
2024 ένα ακίνητο έκλεινε στους 6,9 μή-
νες με μέση τιμή 3.255 ευρώ ανά τετρα-

γωνικό. Τρεις μήνες μετά ο χρό-
νος μειώθηκε ελαφρά, η τιμή
όμως και εδώ ήταν ανοδική.
Έφτασε στα 3.303 ευρώ το τε-
τραγωνικό και τελικά στο τρίτο
τρίμηνο, ο χρόνος ανέβηκε
στους 7,1 μήνες, με την τιμή να
διαμορφώνεται στα 3.348 ευρώ

το τετραγωνικό. Επεκτείνοντας την
ανάλυση σε όλα τα νησιά της Ελλάδας,
διαπιστώνεται ότι οι κατοικίες προς
πώληση σημειώνουν σχετικά χαμηλό-
τερο ρυθμό απορρόφησης στα νησιά
του Ιονίου σε σχέση με τα νησιά του Αι-

γαίου και την Κρήτη, φτάνοντας τους
7,8 μήνες κατά το τρίτο τρίμηνο του
2024. Αντίστοιχα, τα νησιά του Αιγαίου
και η Κρήτη εμφανίζουν παρόμοιους
χρόνους απορρόφησης, οι οποίοι δια-
μορφώνονται και εδώ στους 7 μήνες.

Ηπειρωτική χώρα
Σε ό,τι αφορά την ηπειρωτική Ελλά-

δα, χαμηλότερος είναι ο ρυθμός απορ-
ρόφησης κατοικιών προς πώληση κατά
το τρίτο τρίμηνο του 2024 στην Πελο-
πόννησο, ενώ ελαφρώς ταχύτερος εί-
ναι σε Μακεδονία και Ήπειρο, με τον
χρόνο απορρόφησης να κυμαίνεται
ελάχιστα πάνω από τους έξι μήνες. Αυ-
ξητική είναι η πορεία του ρυθμού
απορρόφησης κατοικιών προς πώληση
στη Μακεδονία από το πρώτο μέχρι το
τρίτο τρίμηνο του 2024, με τον χρόνο
απορρόφησης κατοικιών προς πώληση
να μειώνεται από τους 7,7 μήνες κατά
το πρώτο τρίμηνο του 2024 στους 6,4
μήνες το τρίτο τρίμηνο του 2024. 

του Κωνσταντίνου
Δαυλού
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Στη Θεσσαλονίκη καταγράφεται ο ταχύτερος ρυθμός 
απορρόφησης κατοικιών, ενώ σε γενικές γραμμές 

το εξάμηνο είναι ένα εύλογο διάστημα 
για να ολοκληρωθεί μια αγοραπωλησία

Πόσο γρήγορα «φεύγει»
ένα σπίτι στην Ελλάδα 
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επερνούν τα 250 εκατ. ευρώ τα κε-
φάλαια που πέφτουν στην αγορά
μέσω πέντε προγραμμάτων του

υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας
για την ενεργειακή αναβάθμιση ορεινών
τουριστικών καταλυμάτων, επιχειρήσεων,

νηπιαγωγείων, δημοτικών σχολείων,
δημοτικών παιδικών σταθμών και
Δημοτικών Επιχειρήσεων Ύδρευσης
και Αποχέτευσης (ΔΕΥΑ).

Συγκεκριμένα, μετά την υπογραφή
των σχετικών οδηγών από τον υπουρ-
γό Περιβάλλοντος και Ενέργειας Θό-
δωρο Σκυλακάκη, τον υπουργό ανα-
πληρωτή Εθνικής Οικονομίας και Οι-
κονομικών Νίκο Παπαθανάση και την

υφυπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας
Αλεξάνδρα Σδούκου, οι ενδιαφερόμενοι
μπορούν να υποβάλλουν αίτηση σταδιακά
σε κάποιο από τα προγράμματα.

Ορεινά τουριστικά καταλύματα
Το πρόγραμμα για την ενεργειακή ανα-

βάθμιση ορεινών, τουριστικών καταλυμά-
των έχει προϋπολογισμό 10 εκατ. ευρώ και
η υποβολή αιτήσεων ξεκίνησε στις 8 Ια-
νουαρίου, με την πλατφόρμα (oreinaxeno-
dochia.gov.gr) να μένει ανοιχτή μέχρι τις 28
Φεβρουαρίου. Το 10% του προϋπολογισμού
του (1 εκατ. ευρώ) αφορά αποκλειστικά πα-
ραδοσιακά-διατηρητέα κτήρια και το υπό-
λοιπο 90% (9 εκατ. ευρώ) όλα τα υπόλοιπα
κτήρια ορεινών τουριστικών καταλυμάτων.
Το πρόγραμμα στοχεύει στην εξοικονόμη-
ση πρωτογενούς ενέργειας τουλάχιστον
κατά 30% σε σύγκριση με την κατάσταση
πριν από την επένδυση και στη μείωση εκ-
πομπών διοξειδίου του άνθρακα τουλάχι-
στον κατά 30%. Το μέγεθος της ενίσχυσης
εξαρτάται από το μέγεθος της επιχείρησης
που θα υποβάλει την αίτηση και διαμορφώ-

νεται για τις κύριες επιλέξιμες δαπάνες σε
ποσοστό 30% για τις μεγάλες επιχειρήσεις,
40% για τις μεσαίες και 50% για τις μικρές
επιχειρήσεις.

Συστήματα αποθήκευσης 
ενέργειας

Από τις 13 του τρέχοντος μήνα έως και τις
28 Φεβρουαρίου η πλατφόρμα exoikono-
mo-epixeiro-fotovoltaika.gov.gr θα δέχε-
ται αιτήσεις για το πρόγραμμα «Συστήματα
Αποθήκευσης στις επιχειρήσεις», ύψους
153,7 εκατ. ευρώ. Μέσω του προγράμματος
θα επιχορηγηθούν επιχειρήσεις για την εγ-
κατάσταση συστημάτων αποθήκευσης σε
σχεδιαζόμενα φωτοβολταϊκά συστήματα
(επιδοτείται αποκλειστικά το σύστημα απο-
θήκευσης) ή για την εγκατάσταση συστήμα-
τος αποθήκευσης (μπαταρίας) σε ήδη υφι-
στάμενα ενεργά φωτοβολταϊκά συστήματα
(επιδοτείται αποκλειστικά το σύστημα απο-
θήκευσης). Το πρόγραμμα καλύπτει δαπά-
νες εξοπλισμού (πχ, προμήθεια και εγκατά-
σταση συστημάτων αποθήκευσης ενέργει-
ας, παρελκόμενων υλικών και συστημάτων
Energy Management System) και δαπάνες
υπηρεσιών (πχ, αμοιβές για μελέτη και δια-
στασιολόγηση συστημάτων, συμβούλους
διοίκησης έργου και το κόστος διασύνδε-
σης με ΔΕΔΔΗΕ/ΑΔΜΗΕ).

Ενεργειακή απόδοση των ΔΕΥΑ
Το πρόγραμμα, ύψους 40 εκατ. ευρώ, στο-

χεύει στη μείωση της κατανάλωσης πρωτο-
γενούς ενέργειας αντλιοστασίων ύδρευσης
τουλάχιστον κατά 20% και των εκπομπών
CO  κατά 20% ετησίως, μέσω παρεμβάσε-
ων ενεργειακής αναβάθμισης και βελτίωσης
της λειτουργικής αποδοτικότητας στα αντ-
λιοστάσια των Δημοτικών Επιχειρήσεων
Ύδρευσης και Αποχέτευσης. Το ποσοστό
επιδότησης διαμορφώνεται στο 60% της κα-
θαρής (χωρίς ΦΠΑ) αξίας των επιλέξιμων
δαπανών. Τα 40 εκατ. ευρώ του προγράμμα-
τος κατανέμονται σε 7 εκατ. ευρώ για τις
ΔΕΥΑ των δήμων με λειψυδρία, 10 εκατ. ευ-
ρώ για της ΔΕΥΑ της Θεσσαλίας και 23 εκατ.
ευρώ για τις ΔΕΥΑ των υπόλοιπων περιοχών.
Οι πλατφόρμα (deya-repower.gov.gr) των
αιτήσεων θα ανοίξει στις 14 Ιανουαρίου και
θα υποδέχεται αιτήσεις έως τις 31 Μαρτίου.

Δημοτικοί Παιδικοί Σταθμοί
Σκοπός του προγράμματος, ύψους 12,4

εκατ. ευρώ, είναι η βελτίωση της ενεργει-
ακής απόδοσης του κτηριακού αποθέμα-
τος, κυριότητας ή χρήσης των δημοτικών
παιδικών, βρεφικών και βρεφονηπιακών
σταθμών. Για τα κτήρια που εντάσσονται στο

πρόγραμμα πρέπει να επιτυγχάνεται εξοι-
κονόμηση ετήσιας πρωτογενούς ενέργειας
και μείωση των εκπομπών διοξειδίου του
άνθρακα τουλάχιστον κατά 30%. Αιτήσεις
ένταξης στο πρόγραμμα μπορούν να υπο-
βάλουν: δημοτικοί βρεφικοί, βρεφονηπια-
κοί και παιδικοί σταθμοί. Για καθεμία από
αυτές τις αιτήσεις ο ανώτατος επιλέξιμος
προϋπολογισμός διαμορφώνεται σε 75.000
ευρώ. Οι δικαιούχοι θα υποβάλουν τις αιτή-
σεις τους ηλεκτρονικά από τις 20 Ιανουαρί-
ου έως τις 28 Φεβρουαρίου μέσω της πλατ-
φόρμας exoikonomo-scholeia.gov.gr

Νηπιαγωγεία και δημοτικά
Το πρόγραμμα ύψους 37,2 εκατ. ευρώ

αποσκοπεί στη βελτίωση της ενεργειακής

απόδοσης του κτηριακού αποθέματος, κυ-

ριότητας ή χρήσης των ΟΤΑ Α’ Βαθμού.

Έτσι, προβλέπονται παρεμβάσεις περιορι-

σμού της ενεργειακής ζήτησης που συνδέ-

εται με τη χρήση του κτηρίου. Αυτές αφο-

ρούν, μεταξύ άλλων, την ενέργεια που χρη-

σιμοποιείται για τα τεχνικά συστήματα (πχ,

για θέρμανση, ψύξη), καθώς και σε ευπαθή

σημεία του κτηρίου, τα οποία επιτρέπουν

θερμικές απώλειες (πχ, κουφώματα, ορο-

φές κ.λπ.). Οι παρεμβάσεις μπορούν να γί-

νουν σε νηπιαγωγεία και δημοτικά σχολεία

που έχουν κατασκευαστεί πριν από το 2000.

Οι αιτήσεις ξεκινούν στις 20 του μήνα και

ολοκληρώνονται στις 28 Φεβρουαρίου στην

πλατφόρμα exoikonomo-scholeia.gov.gr.

Πάνω από 250 εκατ.
για την ενεργειακή
αναβάθμιση κτηρίων 

Γράφει 
o Κώστας
Νούσης

knusis@yahoo.gr

Πότε ανοίγει η πλατφόρμα για καθένα από τα πέντε
προγράμματα του υπουργείου Περιβάλλοντος 
και Ενέργειας, τα οποία αφορούν τουριστικά 

καταλύματα, σχολεία και επιχειρήσεις
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Νέες δυνατότητες αποκτά η ταξιδιωτική εμ-
πειρία μετά τη συνεργασία Ferryscanner και
hoper, καθώς οι ταξιδιώτες μπορούν πλέον
να συνδυάζουν ταξίδια με πλοίο και ελικό-
πτερο, δημιουργώντας ένα εξατομικευμένο
πλάνο μετακινήσεων. Με τη νέα αυτή δυνατό-
τητα μπορεί κανείς να ταξιδέψει με πλοίο στη
Μύκονο, να απολαύσει τις παραλίες και τη
νυχτερινή ζωή της και σε μόλις 29 λεπτά πτήσης να
φτάσει στη μαγευτική Πάτμο, αποφεύγοντας τις επι-
πλέον χρονοβόρες ακτοπλοϊκές διαδρομές. Η συ-
νεργασία αυτή αναβαθμίζει την εμπειρία του island
hopping, συνδυάζοντας ταχύτητα, άνεση και την εν-

τυπωσιακή θέα των ελληνικών νησιών από ψηλά.
Από το 2018 η Ferryscanner έχει καταστήσει την
αναζήτηση και κράτηση ακτοπλοϊκών εισιτηρίων
πολύ απλή και σήμερα επεκτείνει τις υπηρεσίες της
στις αερομεταφορές, προσφέροντας έναν νέο τρόπο

μέσα από τις πτήσεις με ελικόπτερο της
hoper.
Η hoper επαναπροσδιορίζει την έννοια των
μεταφορών στα νησιά, προσφέροντας προ-
γραμματισμένες πτήσεις που συνδέουν 14
εμβληματικούς προορισμούς, ανάμεσά
τους η Αθήνα, η Μύκονος, η Σαντορίνη, η
Πάτμος και η Σίφνος, με έναν στόλο σύγ-

χρονων, ασφαλών και άνετων ελικοπτέρων Robin-
son. Η hoper δίνει τη δυνατότητα στους ταξιδιώτες
να φτάσουν στον προορισμό τους σε χρόνο-ρεκόρ,
εξοικονομώντας πολύτιμες ώρες από τα παραδο-
σιακά θαλάσσια ταξίδια.

Μ
ια ακόμη νομοθετική πρωτοβουλία
για το «νοικοκύρεμα» της αγοράς
των βραχυχρόνιων μισθώσεων

προσδοκά να φέρει το νέο σχέδιο νόμου του
υπουργείου Τουρισμού που κατατέθηκε
προς συζήτηση και ψήφιση στη Βουλή. Σύμ-

φωνα με αυτό, αυστηροποιούνται οι
προδιαγραφές των ακινήτων που μι-
σθώνονται βραχυχρόνια. Συγκεκριμέ-
να, τα ακίνητα θα πρέπει να αποτελούν
χώρους κύριας χρήσης κατοικίας της
παρ. 95 του άρθρου 2 του ν. 4067/2012

ή να έχουν τακτοποιηθεί πριν από τις 28
Ιουλίου 2011, σύμφωνα με τις προβλέ-

ψεις του νόμου 4495/2017. Τα ακίνητα οφεί-
λουν να διαθέτουν φυσικό φωτισμό, αερι-
σμό και κλιματισμό, να διαθέτουν ασφάλιση
έναντι αστικής ευθύνης για ζημιές ή ατυχή-
ματα που μπορεί να προκληθούν, να διαθέ-
τουν υπεύθυνη δήλωση ηλεκτρολόγου εγ-
καταστάτη, πυροσβεστήρες και ανιχνευτές
καπνού, ρελέ διακοπής ή ρελέ αντιηλεκτρο-
πληξιακό και ενδείξεις σήμανσης διαφυγής
και πιστοποιητικό μυοκτονίας και απεντό-
μωσης, φαρμακείο με είδη πρώτων βοηθει-
ών, καθώς και οδηγό με τηλέφωνα πρώτης
ανάγκης.

Όλες οι υπόλοιπες κατηγορίες που δεν
πληρούν τις νέες προϋποθέσεις του νομο-
σχεδίου αποκλείονται. Για τη διαπίστωση
της συμμόρφωσης με τις νέες προδιαγρα-
φές θα διενεργούνται επιτόπιοι έλεγχοι
στην οικία που μισθώνεται και έχει δηλωθεί
στην ειδική πλατφόρμα της ΑΑΔΕ. Τουλάχι-
στον δέκα μέρες πριν από τον έλεγχο θα
προηγείται ενημέρωση με κάθε πρόσφορο
τρόπο προς τον διαχειριστή του ακινήτου για
να προσκομίσει κάθε στοιχείο που θα ορίζει
τη συμμόρφωση με τις νέες διατάξεις.

Ποιοι χώροι αποκλείονται
Ως εκ τούτου, αποκλείονται παλιοί απο-

θηκευτικοί χώροι ή υπόγεια που είχαν
ανακαινιστεί για να μετατραπούν σε κατοι-
κήσιμα ακίνητα, ακίνητα που δεν έχουν

χαρακτηριστεί ως κύριας χρήσης κατοι-
κίας ή δεν έχουν τακτοποιηθεί πριν από τις
28 Ιουλίου 2011, όπως απαιτεί ο νόμος, κι
επίσης χώροι σε πρώην βιοτεχνικές ή
επαγγελματικές περιοχές, οι οποίοι ανα-
καινίστηκαν και επαναχρησιμοποιούνται
ως τουριστικά καταλύματα, ακόμη και αν
πληρούν όλες τις υπόλοιπες ποιοτικές
προδιαγραφές.

Η ΠΟΜΙΔΑ τηρεί προς το παρόν σιγήν ιχ-
θύος, ενώ παράλληλα δεν έχει αντιδράσει
ακόμη ούτε ο Σύνδεσμος Εταιρειών Βρα-
χυχρόνιας Μίσθωσης Ακινήτων (Stama), ο
οποίος τον περασμένο Δεκέμβριο είχε ζη-
τήσει την πλήρη κατάργηση της διάταξης
που αποκλείει από τη βραχυχρόνια μίσθω-
ση τα ακίνητα που άλλαξαν χρήση μετά το
2011 μέσω σχολίου που είχε υποβάλει στη

δημόσια διαβούλευση του συγκεκριμένου
νομοσχεδίου.

Σύμφωνα με τον Stama, η διάταξη που
αφορά τους χώρους κύριας χρήσης είναι
περιοριστική, καθώς θα πρέπει «να έχει
εξαρχής συνυπολογιστεί στον συντελεστή
δόμησης του κτηρίου ή να έχει νομιμοποι-
ηθεί η χρήση του χώρου βάσει των διατά-
ξεων του ν. 4495/2017, περί Ελέγχου και
προστασίας του Δομημένου Περιβάλλον-
τος, ο οποίος λήγει στις 31/3/2026, με τη
βασική προϋπόθεση η αλλαγή χρήσης να
έχει συντελεστεί μέχρι τις 28/7/2011».

Γράφει 
η Ρεγγίνα 

Σαβούρδου

ΑΚΙΝΗΤΑ ΒΡΑΧΥΧΡΟΝΙΑΣ ΜΙΣΘΩΣΗΣ

Η συνεργασία που αναβαθμίζει τη μετακίνηση στα νησιά με πλοίο και ελικόπτερο

Ποιες αλλαγές φέρνει
το νέο νομοσχέδιο

Το υπουργείο Τουρισμού αυστηροποιεί τις προδιαγραφές
Οι νέες προϋποθέσεις και οι αυστηροί έλεγχοι
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Επιμέλεια: Αμαλία Κάτζου

Συγχώνευση 
ΑΒΕΑ με ΒΙΟΧΥΜ

Ορόσημο για τον αγροδιατροφικό το-
μέα της Κρήτης αποτελεί η συγχώνευση
της ΑΒΕΑ με τη ΒΙΟΧΥΜ, δημιουργώντας
έναν ισχυρό παραγωγικό οργανισμό.
Πρόκειται για στρατηγική συνεργασία
που ενισχύει τη διεθνή θέση των κρητι-
κών προϊόντων, αναδεικνύοντας την ποι-
ότητα, την αυθεντικότητα και την καινοτο-
μία της κρητικής παραγωγής, στο πλαίσιο
ενός ισχυρού οράματος για την Κρήτη,
σύμφωνα με τη διοίκηση της Συνεταιρι-
στικής Τράπεζας Χανίων, που είναι βασι-
κός μέτοχος των δύο εταιρειών. Η νέα
εταιρεία ΑΒΕΑ - ΒΙΟΧΥΜ προσφέρει προ-
ϊόντα που ενσωματώνουν την παράδοση,
τη φρεσκάδα και την ποιότητα της Κρή-
της, προβάλλοντας διεθνώς τη μοναδικό-
τητα της κρητικής γαστρονομίας και
κουλτούρας.

GrECo: Εξαγόρασε 
την ελληνική εταιρεία
ασφαλίσεων Comergon

Η GrECo, ανεξάρτητος διαχειριστής
κινδύνων και μεσίτης ασφαλίσεων στην
Κεντρική και Ανατολική Ευρώπη (CEE),
με έδρα τη Βιέννη, ανακοίνωσε την εξα-
γορά της πλειοψηφίας των μετοχών της
Comergon, ανεξάρτητου μεσίτη ασφαλί-
σεων εξειδικευμένου σε εταιρικούς κιν-
δύνους Property & Casualty και Health &
Benefits, με δραστηριότητα στην Ελλάδα
και την Κύπρο. Όπως σημειώνεται σε
ανακοίνωση, αυτή η στρατηγική εξαγορά
ενισχύει το αποτύπωμα της GrECo στη
Νοτιοανατολική Ευρώπη και δημιουργεί
μια ενιαία περιφερειακή παρουσία, ενώ-
νοντας τις λειτουργίες των γειτονικών
χωρών. «Η εξαγορά θα επιτρέψει στην
GrECo να επεκτείνει την παρουσία της
στην ελληνική και κυπριακή αγορά, χώ-
ρες που γνωρίζουν σημαντική οικονομι-
κή ανάπτυξη», όπως υπογραμμίζεται
στην ανακοίνωση. Ο
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Η Elpedison προσφέρει λύσεις ενεργειακής απόδοσης σε όλες τις επιχειρήσεις, με
στόχο τη μείωση του ενεργειακού τους κόστους, την αύξηση της ενεργειακής τους απόδο-
σης, καθώς και τη σημαντική βελτίωση του περιβαλλοντικού τους αποτυπώματος. Στο
πλαίσιο αυτό, σημειώνει η εταιρεία σε σχετική ανακοίνωση, η Elpedison διαμόρφωσε μια
δυναμική, διαφοροποιημένη λύση, για πρώτη φορά στην ελληνική αγορά, την οποία προ-
σφέρει ήδη σε πελάτες που δραστηριοποιούνται σε διαφορετικούς τομείς, εξατομικεύον-
τάς την στις ανάγκες της κάθε επιχείρησης. Η συγκεκριμένη λύση δίνει τη δυνατότητα, χω-
ρίς καμία δέσμευση και κανένα κόστος επένδυσης ή άλλο διαχειριστικό κόστος από την
πλευρά του πελάτη, να συνδεθεί στις εγκαταστάσεις του Φ/Β σύστημα μαζί με σύστημα
αποθήκευσης, προκειμένου να καλύψει μεγάλο μέρος των αναγκών του σε ηλεκτρική
ενέργεια, με σημαντικά χαμηλότερο κόστος, καθ’ όλη τη διάρκεια ζωής του έργου.

Λύση αυτοπαραγωγής πράσινης ενέργειας με αποθήκευση από την Elpedison

Quest: Πράσινο φως από Επ. Ανταγωνισμού στην εξαγορά της Μπενρουμπή
Στις 8 Ιανουαρίου, σε συνεδρίασή της σε
Τμήμα, η Επιτροπή Ανταγωνισμού έλαβε
την υπ’ αριθ. 871/2054 απόφαση με την
οποία εγκρίθηκε ομόφωνα, κατ’ εφαρμογή
του άρθρου 8 παρ. 3 του Ν. 3959/2011, η
συγκέντρωση η οποία αφορά την απόκτηση
αποκλειστικού ελέγχου από την εταιρεία
Quest Συμμετοχών ΑΕ, εταιρεία του Ομίλου
Φέσσα, επί της εταιρείας (ΝΕΑ) Μπεν-
ρουμπή ΑΕ, κατά την έννοια του άρθρου 5
παρ. 2 (β) του ν. 3959/2011. Η Quest Συμμε-
τοχών είναι εταιρεία εισηγμένη στο Χρηματιστήριο Αθηνών και
αποτελεί μητρική επιχειρήσεων που δραστηριοποιούνται σε διά-
φορους κλάδους της ελληνικής οικονομίας, κυρίως στους τομείς
του εμπορίου ηλεκτρικών και ηλεκτρονικών προϊόντων, των υπη-

ρεσιών πληροφορικής και των ΑΠΕ. Η
επιχείρηση-στόχος δραστηριοποιείται
κυρίως στην εισαγωγή, χονδρική και
λιανική πώληση οικιακών σκευών και
συσκευών. Η ΕΑ έκρινε ότι δεν υφί-
στανται επηρεαζόμενες αγορές από τη
συγκέντρωση, ως εκ τούτου δεν προκα-
λούνται αντιανταγωνιστικά οριζόντια,
κάθετα ή συσπειρωτικά αποτελέσματα
συνεπεία της πραγματοποίησής της. Ως
εκ τούτου, παρότι εμπίπτει στο πεδίο

εφαρμογής της παρ. 1 του άρθρου 6 του ν. 3959/2011, η υπό κρίση
συγκέντρωση δεν προκαλεί σοβαρές αμφιβολίες ως προς το συμ-
βατό αυτής με τις απαιτήσεις λειτουργίας του ανταγωνισμού στις
σχετικές αγορές τις οποίες αφορά.

Ξ
εκινά η κατασκευή της μονάδας
Συμπαραγωγής Ηλεκτρισμού και
Θερμότητας Υψηλής Απόδοσης

(ΣΗΘΥΑ) από τον Όμιλο ΔΕΗ, με στόχο τη
διασφάλιση της κάλυψης των αναγκών
τηλεθέρμανσης στη Δυτική Μακεδονία.
Το έργο, που προβλέπεται να εγκαταστα-
θεί εντός του οικοπέδου του πρώην ΑΗΣ
Καρδιάς, αποτελεί εξολοκλήρου επέν-
δυση του Ομίλου ΔΕΗ, ύψους περίπου 80
εκατ. ευρώ και αναμένεται να τεθεί σε
λειτουργία έως το τέλος του 2026. Η μο-
νάδα ΣΗΘΥΑ αποτελεί μέρος των δε-
σμεύσεων που ανέλαβε να υλοποιήσει ο
Όμιλος ΔΕΗ, συνυπογράφοντας το Μνη-
μόνιο Κατανόησης και Στρατηγικής Συ-
νεργασίας (MoU) με τη Συντονιστική Επιτροπή Σχεδίου Δί-
καιης Αναπτυξιακής Μετάβασης, την Περιφέρεια Δ. Μακε-
δονίας και τους Δήμους Κοζάνης, Εορδαίας, Αμυνταίου, κα-
θώς και τον Διαχειριστή Εθνικού Συστήματος Φυσικού Αε-
ρίου ΑΕ. Η κατασκευή της μονάδας ξεκινά καθώς ολοκλη-
ρώθηκαν οι προαπαιτούμενες ενέργειες εκ μέρους των
υπόλοιπων συμβαλλομένων. Το απαιτητικό αυτό έργο, με τα
ιδιαίτερα τεχνικά χαρακτηριστικά, που σχεδιάστηκε από τον
Όμιλο ΔΕΗ, σε συνεργασία με τα εμπλεκόμενα μέρη του

Μνημονίου, διασφαλίζει την απρόσκοπτη παροχή θερμικής
ενέργειας στο διασυνδεδεμένο σύστημα τηλεθέρμανσης
της Δ. Μακεδονίας, λαμβάνοντας υπ’ όψιν και μελλοντικές
επεκτάσεις του συστήματος, όπως προσδιορίστηκαν από τις
Δημοτικές Επιχειρήσεις Τηλεθέρμανσης. Ταυτόχρονα, το
έργο σχεδιάστηκε με στόχο τη διασφάλιση του χαμηλότε-
ρου κόστους παραγωγής θερμικής ενέργειας έναντι οποι-
ασδήποτε εναλλακτικής τεχνολογίας ή επένδυσης, συμβάλ-
λοντας ουσιαστικά στη βιωσιμότητα των Δημοτικών Επιχει-
ρήσεων Τηλεθέρμανσης.

ΔΕΗ: Ξεκινά η κατασκευή μονάδας ΣΗΘΥΑ για την 
κάλυψη των αναγκών τηλεθέρμανσης της Δ. Μακεδονίας
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Τ
α -καθιερωμένα πλέον- αποτελέσμα-
τα των ερωτήσεων στους GMs των
ομάδων της δημοσίευσε η Ευρωλίγ-

κα, και αυτά δεν προκάλεσαν μεγάλες εκ-
πλήξεις. Ο πρωταθλητής Ευρώπης Παναθη-
ναϊκός Aktor και ο τρομερά ενισχυμένος
Ολυμπιακός θεωρούνται από τους General
Managers των ομάδων οι επικρατέστεροι για
να βρεθούν στο Final-4 του Άμπου Ντάμπι,
με τους «πράσινους» να συγκεντρώνουν
88,9% πιθανότητες, τους «ερυθρόλευκους»
83,3%, ενώ πολύ λιγότεροι πιστεύουν τη Φε-
νέρμπαχτσε (66,7%) και τη Μονακό (61,1%)
που συμπληρώνουν την τετράδα.

Αναφορικά με τις προτιμήσεις για τον
MVP, ο Κέντρικ Ναν είναι στην κορυφή των
επιλογών με ποσοστό 33,3%, όπως και ο Τι
Τζέι Σορτς της Παρί, η οποία είναι πρώτη σε
προτιμήσεις ανάμεσα στους General Mana-
gers, σε μια σειρά από κατηγορίες. Ο γκαρντ
της Ναντίρ Χίφι, με ποσοστό 33,3%, είναι φα-

βορί για το βραβείο του Rising Star,
ενώ ο Τι Τζέι Σορτς προηγείται και
στην ψηφοφορία για τον καλύτερο
ηγέτη αλλά και για τον πιο θεαματικό
παίκτη.

Ο προπονητής της γαλλικής ομάδας
Τιάγκο Σπλίτερ συγκεντρώνει 27,8%
στην κατηγορία για τον καλύτερο
προπονητή, ενώ σε ποσοστό 77,8% η Παρί
ψηφίστηκε η πιο «fun to watch» ομάδα, η
οποία θεωρείται και η μεγαλύτερη έκπληξη
της διοργάνωσης σε ποσοστό 88,9%, αλλά
και ο πιο… άβολος αντίπαλος για τους υπό-
λοιπους σε ποσοστό 27,8%. 

Στις υπόλοιπες κατηγορίες, ο Τεό Μαλεν-

τόν της Βιλερμπάν προηγείται για τον
παίκτη με τη μεγαλύτερη βελτίωση,
την breakout season, με 33,3%, ενώ
ο Έντι Ταβάρες της Ρεάλ Μαδρίτης
είναι ξανά στην κορυφή για τον κα-
λύτερο αμυντικό της διοργάνωσης,
συγκεντρώνοντας το 38,9% των προ-
τιμήσεων. Ο Αντρέας Ομπστ της

Μπάγερν Μονάχου θεωρείται σε ποσοστό
38,9% ο καλύτερος και πιο «καθαρός» σου-
τέρ της Ευρωλίγκας, ενώ το 16,7% των Gene-
ral Managers θα υπέγραφε με… κλειστά
μάτια τον Ματίας Λεσόρ. Καλύτερος πασέρ
σε ποσοστό 72,2% θεωρείται ο Φάκου Καμ-
πάτσο, ενώ σε ποσοστό 44,4% ψηφίστηκε ο

πιο clutch player ο Κέντρικ Ναν του Πανα-
θηναϊκού Aktor.

Ένας Παναθηναϊκός που και στην ψηφο-
φορία για τον κορυφαίο στην 25χρονη ιστο-
ρία της Ευρωλίγκας κυριάρχησε. Διότι δεν
ήταν μόνο ο Δημήτρης Διαμαντίδης, που
αναδείχθηκε πρώτος των πρώτων, αλλά και
αρκετοί από όσους συμπληρώνουν την πρώ-
τη 10άδα, οι οποίοι είχαν σπουδαίο «πράσι-
νο» παρελθόν στη διοργάνωση.

Ο Σαρούνας Γιασικεβίτσιους, ο Ντέγιαν
Μποντιρόγκα, ο Βασίλης Σπανούλης, ο Μάικ
Μπατίστ και ο Κώστας Σλούκας είναι μέσα
στην πρώτη δεκάδα και συνδέονται με τον
Παναθηναϊκό, καθώς όλοι τους έχουν του-
λάχιστον μία κατάκτηση Euroleague με την
πράσινη φανέλα. Οι τρεις που δεν συνδέον-
ται με τους «πράσινους» και βρίσκονται στο
Top-10 είναι ο σπουδαίος Θόδωρος Παπα-
λουκάς, ο Γιώργος Πρίντεζης και ο Κάιλ
Χάινς. 

Γράφει 
o Χρήστος
Γιαννούλης

Η εντυπωσιακή πορεία της Παρί τής χάρισε την πρωτιά σε πολλές κατηγορίες στην
ψηφοφορία των GMs της Euroleague, ωστόσο Παναθηναϊκός και Ολυμπιακός 
θεωρείται βέβαιο πως θα φτάσουν έως το τέλος του δρόμου στη διοργάνωση

«Αιώνιοι» για Final-4, 
αλλά η Παρί «κερδίζει» στο μάτι



Ηχηρές απουσίες
Με απουσίες θα υποδεχθεί την Μπάγερν Μο-

νάχου απόψε στο ΣΕΦ (21:15, Novasports Prime)
ο Ολυμπιακός. Ο αρχηγός της ομάδας Κώστας
Παπανικολάου και ο Εβάν Φουρνιέ ταλαιπω-
ρούνται από ίωση και δεν είναι στη διάθεση του
Γιώργου Μπαρτζώκα. Έτσι, οι «ερυθρόλευκοι»
θα έχουν δύο σημαντικά «μείον» από το ρόστερ
τους, κόντρα στους εξαιρετικά δουλεμένους
Βαυαρούς. 

«Έκλεισε» ο Πένια

Μια σημαντική προσθήκη για τη συνέχεια της
σεζόν ολοκλήρωσε ο ΠΑΟΚ, που βάζει στο ρό-
στερ του τον Σέρχιο Πένια, για 2,5+1 χρόνια. Ο
Περουβιανός μεσοεπιθετικός αποχαιρέτησε
άπαντες στη Μάλμε, όπου αγωνιζόταν έως τώρα,
και έχει βάλει πλώρη για τη Θεσσαλονίκη και
τους πρωταθλητές Ελλάδας. Ο Πένια αναμένεται
να ενισχύσει μεσοεπιθετικά τον «δικέφαλο του
Βορρά», έτσι ώστε να επιτύχει τους στόχους του. 

Σενάριο για Μπόρχες 
Σε αναζήτηση εξτρέμ είναι ο Ολυμπιακός και,

σύμφωνα με δημοσιεύματα από την Πορτογαλία,
μία από τις περιπτώσεις που εξετάζει είναι αυτή
του Γκονζάλο Μπόρχες. Ο 23χρονος δεν έχει κα-
ταφέρει να κερδίσει φανέλα βασικού στην Πόρτο
και οι «ερυθρόλευκοι» είναι ένας από τους πιθα-
νότερους προορισμούς του, σύμφωνα με τη
«Record». 

«Κλήρωσε»
για Σάκκαρη, Τσιτσιπά

Τους αντιπάλους τους στο ξεκίνημα του Αυ-
στραλιανού Όπεν έμαθαν Μαρία Σάκκαρη και
Στέφανος Τσιτσιπάς. Η Ελληνίδα πρωταθλήτρια
θα αντιμετωπίσει την Κολομβιανή Καμίλα Οσό-
ριο, που βρίσκεται στο 61 της παγκόσμιας κατά-
ταξης, ενώ ο Έλληνας πρωταθλητής τον 20χρονο
Αμερικανό Άλεξ Μίκελσεν που είναι στο Νο 41
της παγκόσμιας κατάταξης. 

Και τώρα… ντέρμπι
Ο Παναθηναϊκός, με το εύκολο 2-1 επί του

Ατρόμητου, πέρασε στους «8» του Κυπέλλου

Ελλάδος και εκεί θα συναντήσει τον Ολυμπια-

κό. Το πρώτο ντέρμπι «αιωνίων» θα διεξαχθεί

στις 15 Ιανουαρίου στο ΟΑΚΑ, με τα εισιτήρια

να έχουν ήδη κυκλοφορήσει, με τις τιμές να

ξεκινούν από 10 ευρώ. Ο επαναληπτικός στο

Φάληρο θα γίνει στις 5 Φεβρουαρίου.
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Ο
πιο ακριβός ποδοσφαιριστής
στον κόσμο είναι ο Τζουντ
Μπέλιγχαμ, σύμφωνα με το

Διεθνές Κέντρο Αθλητικών Σπουδών.
Το CIES δημοσιοποίησε τη σχετική λί-
στα με τους 20 ακριβότερους και ο Άγ-
γλος σταρ της Ρεάλ Μαδρίτης υπολογί-
ζεται ότι κοστίζει 251,4 εκατ. ευρώ, πε-
ρισσότερα από κάθε άλλον ποδοσφαι-
ριστή στον πλανήτη. 

Στη δεύτερη θέση ο Έρλινγκ Χάα-
λαντ της Μάντσεστερ Σίτι, με αξία 221,5
εκατ. ευρώ, ενώ τρίτος είναι ο συμπαί-
κτης του Μπέλιγχαμ στη «Βασίλισσα»,
Βινίσιους, με αξία 220 εκατ. ευρώ.
Στην τέταρτη θέση συναντάμε τον νεαρό Λαμίν Γιαμάλ της
Μπαρτσελόνα με αξία 180 εκατ. ευρώ, ενώ πέμπτος έχει

«κατρακυλήσει» ο Κιλιάν Εμπαπέ, με αξία που φτάνει στα
175 εκατ. ευρώ, σύμφωνα με την εν λόγω λίστα. 

Επιμέλεια:  Χρήστος Γιαννούλης 

Μπέλιγχαμ από… χρυσάφι

Συμβόλαιο… ζωής

Ο Μπάμπης Κωστούλας είναι ένα από τα «χρυσά» παιδιά του 
Ολυμπιακού που έφεραν πέρσι το Youth League και φέτος 
έχουν κερδίσει θέση στην ανδρική ομάδα. Ο 17χρονος υπέγραψε συμβόλαιο… 
ζωής έως το 2030 με τον Ολυμπιακό κι η χαρά είναι έκδηλη στην έκφρασή του.
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Γράφει 
η Δήμητρα 

Δάρδα

Σ
πάνια συλλογή αντικειμένων
που συνδέονται με τον διάση-
μο συγγραφέα του 19ου αιώνα

θα παρουσιαστούν τον ερχόμενο μή-
να στο Λονδίνο, με προγραμματισμέ-
νη τελετή εγκαινίων στις 5 Φεβρουα-
ρίου. Αφορμή για τη συναρπαστική
έκθεση-αφιέρωμα στη ζωή και στο
έργο του αγαπημένου μυθιστοριο-
γράφου, με τίτλο «The Dickens in Do-
ughty Street: 100 Years of the Charles
Dickens Museum», αποτελεί η συμ-
πλήρωση 100 χρόνων από τότε που το
οικογενειακό σπίτι του στην οδό Ντά-
ουτι στο Μπλούμσμπερι γλίτωσε από
την κατεδάφιση και στη συνέχεια
αναδείχθηκε σε Μουσείο «Tσαρλς
Ντίκενς».

Στη συλλογή, θα φιγουράρει ένα
άγνωστο μέχρι σήμερα σκίτσο του με
κιμωλία και παστέλ που ζωγράφισε σ’
εκείνο το αρχοντικό, καθώς κι ένα αν-
τίγραφο του «Ντέιβιντ Κόπερφιλντ»
που μεταφέρθηκε στην Ανταρκτική
από την εκστρατεία «Terra Nova» του
πλοίαρχου Σκοτ το 1910-12. Η αρι-
στουργηματική έκδοση φέρει τα μαυ-
ρισμένα από το κάρβουνο της φωτιάς
αποτυπώματα του πληρώματος, που
βρισκόταν καθηλωμένο σε μια σπηλιά
πάγου και διάβαζε ένα κεφάλαιο κά-
θε βράδυ, για εξήντα νύχτες. Στην οδό
Ντάουτι, όπου ο Ντίκενς έζησε με τη
σύζυγο και τον γιο τους κατά τη διάρ-
κεια της βασιλείας της βασίλισσας Βι-
κτόριας, έγραψε το πρώτο του παρα-
μύθι «Έγγραφα Πίκγουικ» και στη συ-

νέχεια τον «Όλιβερ Τουίστ» και το μυ-
θιστόρημα «Η ζωή και οι περιπέτειες
του Νίκολας Νίκλμπι», έργα που τον
καθιέρωσαν ως έναν από τους σημαν-
τικότερους διεθνείς λογοτεχνικούς
σούπερ σταρ.

Στην έκθεση θα παρουσιαστούν,
επίσης, έργα αγαπημένων εικονο-
γράφων του, των Φρεντ Μπάρναρντ,
Τζον Λιτς και Τζορτζ Γκούντγουιν
Κίλμπερν, καθώς και τα προσχέδια
της πρώτης έκδοσης της «Χριστου-
γεννιάτικης ιστορίας». «Συγκεντρω-
μένο τον περασμένο αιώνα και εκτε-
θειμένο στο μοναδικό σωζόμενο σπίτι
του Ντίκενς στο Λονδίνο, έναν φάρο
στο κέντρο του αστικού τοπίου που
συνδέεται ουσιαστικά με τον συγγρα-
φέα, το Μουσείο θα γεμίσει με αντι-
κείμενα που καθορίζουν τη ζωή του
και την ιστορία του Μουσείου», ανέ-
φερε σε δηλώσεις της η διευθύντρια

Σίντι Σουγκρέ. Οι επισκέπτες θα
έχουν την ευκαιρία να θαυμάσουν
από κοντά αυθεντικά χειρόγραφα του
μεγάλου παραμυθά, επιστολές προς
τους φίλους και την οικογένειά του
και σπάνιες πρώτες εκδόσεις των πιο
διάσημων έργων του. Επίσης, προσω-

πικά αντικείμενα από την καθημερι-
νότητά του, όπως τη βούρτσα μαλλιών
του, το μπαστούνι, το βιβλίο μαγειρι-
κής του και το μόνο σωζόμενο κο-
στούμι του, καθώς και πορτρέτα και
φωτογραφίες κατά τη διάρκεια της
ζωής του.

Έκθεση-αφιέρωμα στη ζωή  και στο έργο 
του αγαπημένου μυθιστοριογράφου 

- Στις 5 Φεβρουαρίου τα εγκαίνια

Κάρολος Ντίκενς
Ένα σπίτι, 

μια ιστορία, 
ένας αιώνας
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Λαμπερές παρουσίες
στο event 

της Χριστίνας Σούμπλη

Σ
ούπερ πάρτι εγκαινίων στην καρδιά του Κο-

λωνακίου για το νέο κατάστημα της σχεδιά-

στριας πολυτελών κοσμημάτων Χριστίνας

Σούμπλη. Προσωπικότητες από τον καλλιτεχνικό

και τον επιχειρηματικό κόσμο παρευρέθηκαν στο

event της designer και θαύμασαν τις νέες fine jew-

elry εκλεπτυσμένες δημιουργίες της.

Χριστίνα
Σούμπλη,
Αλέξης 
Ζορμπάς, 
Τζένη 
Μπότση

Μαριτίνα Χαλβατζή, Κάτια Δέδε, Ζωή Δρακούλη

Χριστίνα Σούμπλη, Τζιννέτ Πετρούτσα-Γουρδομιχάλη

Χριστίνα Σούμπλη, Ιωάννα Βλάχου

Ζωή Δρακούλη, Κατερίνα Γκαγκάκη, Αλίκη Δρακούλη

Janna Sireac, Eυαγγελία Αλπίδου 

Ευφροσύνη Πολυζώη, Χριστίνα Σούμπλη

Άννα Μαρία Σουπιώνη

Σούλα Λιάκου, Χρυσιάννα Ανδριοπούλου

Μυρτώ Αναστασοπούλου, Θεόφιλος Χατζόπουλος



Ο
ι ενέσεις κορτικοστεροειδών δεν αυξάνουν
τον κίνδυνο κατάγματος, ακόμα και στους
ηλικιωμένους με χαμηλή οστική πυκνότητα.

Στο συμπέρασμα αυτό κατέληξε μια αμερικανική
μελέτη σε περισσότερα από 7.000 άτομα, η πορεία
των οποίων παρακολουθήθηκε για τέσσερα έτη. 

Οι ερευνητές διαπίστωσαν ότι οι ασθενείς που
έλαβαν τη συγκεκριμένη θεραπεία για οποιονδήπο-
τε λόγο δεν είχαν περισσότερες πιθανότητες οστεο-
πορωτικού ούτε μη οστεοπορωτικού κατάγματος.
Τα αποτελέσματα αυτά είναι ενθαρρυντικά, δεδομέ-
νου ότι οι αγωγές με από του στόματος λαμβανόμε-
να κορτικοστεροειδή μπορούν να προκαλέσουν κα-
τάγματα, μειώνοντας τον οστικό σχηματισμό και τη
βιωσιμότητα των οστεοβλαστών (των κυττάρων που
παράγουν ουσίες για τη σύνθεση των οστών) και των
οστεοκυττάρων. 

Ο κίνδυνος είναι δοσοεξαρτώμενος και εμφανί-
ζεται εντός μηνών από την έναρξη της θεραπείας.
Με τη διακοπή της, όμως, υποχωρεί γρήγορα στα
επίπεδα πριν από την έναρξη της αγωγής, εκτός εάν
ο ασθενής λάμβανε μακροχρόνια θεραπεία. «Με
την πάροδο της ηλικίας προκύπτουν αλλαγές στο
μυοσκελετικό σύστημα, που οδηγούν σε φλεγμονή,
οίδημα, πόνο και δυσκαμψία. Οι μύες χάνουν το μέ-
γεθος και τη δύναμή τους (σαρκοπενία), το αρθρικό
υγρό μειώνεται και οι χόνδροι φθείρονται από την
υπέρχρηση (οστεοαρθρίτιδα), τα οστά χάνουν μάζα
και γίνονται πιο εύθραυστα (οστεοπόρωση). 

Εάν εξαιρεθούν οι τραυματισμοί, οι αιτίες των

συμπτωμάτων του μυοσκελετικού συστήματος είναι
είτε η αδράνεια είτε η υπερβολική δραστηριότητα»,
εξηγεί ο χειρουργός ορθοπεδικός, Δρ Βασίλειος
Σακελλαρίου. Οι ενέσεις κορτικοστεροειδών επιλέ-

γονται για τη θεραπεία παθήσεων που προκαλούν
πόνο που σχετίζεται με φλεγμονή, είτε σε μεγάλη
άρθρωση, όπως το γόνατο, είτε σε μικρότερες,
όπως ο αστράγαλος. Είναι, επίσης, κατάλληλες για
μικρές, μερικές ρήξεις μυών και τενόντων. 

Τα αδιάλυτα στο νερό κορτικοστεροειδή χρησιμο-
ποιούνται για την παράταση της παρουσίας τους στο
σημείο της ένεσης και για τον περιορισμό της απορ-
ρόφησης. Ωστόσο, μια μικρή ποσότητα απορροφά-
ται από τον οργανισμό. Η πιθανότητα να διατρέχουν
οι ασθενείς κίνδυνο για ανεπιθύμητες ενέργειες,
όπως κάταγμα, διερευνάται. «Οι ασθενείς αναζη-
τούν τρόπους να απαλλαγούν από τον πόνο για να
βελτιώσουν την ποιότητα ζωής τους και η είδηση ότι
η ενέσιμη κορτιζόνη δεν αποδυναμώνει τα οστά και
δεν προκαλεί κατάγματα είναι ελπιδοφόρα. Λόγω,
ωστόσο, των περιορισμών της μελέτης, όπως ο μι-
κρός χρόνος παρατήρησης, αναμένεται η επιβεβαί-
ωση των αποτελεσμάτων της από άλλες μελέτες,
προκειμένου να μην υπάρχει η παραμικρή ανησυ-
χία, αν και οι ερευνητές ήδη προτείνουν να μην ανα-
στέλλεται ή καθυστερεί η ενέσιμη αγωγή, λόγω
ανησυχίας για κάταγμα», σημειώνει.
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ΕΝΕΣΕΙΣ ΚΟΡΤΙΚΟΣΤΕΡΟΕΙΔΩΝ 

Αυξάνουν τον κίνδυνο
κατάγματος;

Αυξάνουν τον κίνδυνο
κατάγματος;

Εάν εξαιρεθούν οι τραυματισμοί, οι αιτίες
των συμπτωμάτων του μυοσκελετικού
συστήματος είναι είτε η αδράνεια 
είτε η υπερβολική δραστηριότητα

Άσκηση και
φυσιολογικό βάρος

«Η συμβουλή μου στους ανθρώπους άνω των
50 που αρχίζουν να πονάνε, π.χ. όταν σηκώνον-
ται από το κρεβάτι ή από την καρέκλα, είναι αρ-
χικά να αλλάξουν τον τρόπο ζωής τους, προκει-
μένου να προστατεύσουν τις αρθρώσεις και εν
γένει το μυοσκελετικό τους σύστημα από πε-
ραιτέρω φθορά, δηλαδή να κινούνται.

Η χαμηλής έντασης άσκηση θα τους βοηθή-
σει να διατηρήσουν δυνατούς τους μυς των αρ-
θρώσεων και να βελτιώνουν τη ροή των θρεπτι-
κών συστατικών στον χόνδρο, μειώνοντας έτσι
τα συμπτώματα. Να μην καταπονούν το μυοσκε-
λετικό τους σύστημα με την ανύψωση υπερβο-
λικού βάρους ή με επαναλαμβανόμενες κινή-
σεις, ειδικά έχοντας λανθασμένη στάση. Να
διατηρούν το βάρος τους σε φυσιολογικά επί-
πεδα, ώστε να αποφορτίζονται οι αρθρώσεις.
Να πίνουν νερό, διότι η ενυδάτωση τις διατηρεί
υγιείς. Να αποφεύγουν τη ζάχαρη, γιατί ενι-
σχύει τη φλεγμονή. Να κόψουν το κάπνισμα,
γιατί βλάπτει τα οστά και τους χόνδρους», κατα-
λήγει ο ειδικός.

Δρ Βασίλειος Σακελλαρίου,
χειρουργός ορθοπεδικός 
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Κριός
(21/3-20/4)
Αυτή η μέρα σάς έχει μια νέα σελίδα

εμπειριών και επικοινωνίας. Μην αφή-

σετε τα πράγματα να εξελιχθούν με αρ-

γό ρυθμό, φροντίστε να κάνετε τις αλ-

λαγές που θέλετε άμεσα και με γρήγο-

ρο τρόπο.

Ταύρος
(21/4-20/5)
Εσείς οι Ταύροι είστε έτοιμοι για κά-

ποιες νέες δραστηριότητες, που θα αυ-

ξήσουν τα εισοδήματά σας. Γενικότερα

μην αφήσετε τις ευκαιρίες να χαθούν.

Δίδυμοι
(21/5-21/6)
Η Σελήνη σήμερα περνά στο δικό σας

ζώδιο, όπου το επόμενο διήμερο θα

σας επηρεάζει. Πολύ πιθανό να έχετε

κάποιες επαγγελματικές προτάσεις ή

μια κυκλοθυμία στην προσωπική σας

ζωή.

Καρκίνος
(22/6-22/7)
Η Σελήνη στον δωδέκατο τομέα σας εί-

ναι ένδειξη μιας έντονης ανησυχίας,

που μπορεί να προέρχεται από τη συ-

ναισθηματική σας ζωή.

Λέων
(23/7-22/8)
Για εσάς τους Λέοντες, οι καταστάσεις

θα αυξήσουν την επικοινωνιακή σας

επιθυμία το επόμενο διήμερο. Σε εσάς

των πρώτων ημερών, κάποια κοινωνι-

κή υπόθεση θα σας δώσει επιτυχία. 

Παρθένος
(23/8-22/9)
Για εσάς τους Παρθένους, οι επαγγελ-

ματικές σας δραστηριότητες τις επόμε-

νες δυο μέρες θα έχουν μια εξαιρετικά

καλή πορεία. Η προσωπική σας ζωή θα

σας δημιουργήσει κάποια συναισθη-

ματικά κενά.  

Ζυγός
(23/9-23/10)

Η Σελήνη περνά στο ζώδιο των Διδύ-

μων, ενεργοποιεί θετικά το δικό σας

ζώδιο και θα υπάρξουν κάποιες καλές

συνθήκες για να προχωρήσετε τα σχέ-

διά σας.

Σκορπιός
(24/10-21/11)

Για εσάς τους Σκορπιούς είναι μέρα

έντονης ενασχόλησης με τα οικονομι-

κά. Μπορεί να χρειαστεί επίσης να επι-

λύσετε ένα προσωπικό σας πρόβλημα,

που σας έχει κουράσει.

Τοξότης
(22/11-21/12)

Η Σελήνη από σήμερα και για τις επό-

μενες δυο μέρες θα ενισχύσει τη συ-

ναισθηματική σας ζωή. Ίσως έρθετε σε

επαφή με πρόσωπα από το παρελθόν.

Αιγόκερως
(22/12-19/1)

Είναι πολύ πιθανό να κάνετε κάποιες

επαγγελματικές κινήσεις για τις επό-

μενες δυο μέρες. Επίσης θα έχετε

κάποια ενδιαφέρουσα πρόταση, που

πρέπει να της δώσετε την πρέπουσα

αξία. 

Υδροχόος
(20/1-18/2)

Εσείς οι Υδροχόοι είναι πολύ πιθανό να

αναθερμάνετε σήμερα την προσωπική

σας ζωή, αλλά και να βρεθείτε κοντά σε

πρόσωπο που σας εμπνέει ερωτικά.  

Ιχθύες
(19/2-20/3)

Η οικογένεια και το σπίτι σας θα σας

απασχολήσουν σε μεγάλο βαθμό, ενώ

θα ανακαλύψετε κάτι που ήταν για και-

ρό στο σκοτάδι.
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Η Σελήνη στο ζώδιο των Διδύμων δημιουργεί
επικοινωνιακή ανάγκη και μας δίνει λύσεις
με τις θετικές όψεις που δημιουργεί με τον

Πλούτωνα και τον Δία.


